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Zadnja letošnja • (dvojna) 
številka Delavske enotnosti je 
hkrati praznična, novoletna in 
skoraj v celoti namenjena 
ustvarjalni dejavnosti v naši 
družbi. Zakaj smo se lotili tako 
resne tematike prav za novo
letno številko, boste vprašali. 
Razlogov je več. najvažnejši pa 
vsekakor tale: lastna ustvarjal
nost je v vsaki družbi temeljni 
kamen napredka, Tcer ji v dol
goročnem programu stabiliza
cije namenjamo pomembno 
vlogo; ker je leto 1984 gospo
darsko odločilno in prelomno 
in ker bo v njem naša ustvar
jalna sposobnost odigrala zelo 
pomembno vlogo.

V tej številki časnika sku
šamo na papir prenesti utrip in

diagnozo te dejavnosti v druž
bi. kakor smo ga otipali in to 
postavili v številnih pogovorih 
po vse j Sloveni ji. Poudariti mo
ramo. da se pri tem nismo zadr
ževali samo pri ustvarjalnosti 
raziskovalcev in inovatorjev. 
Družbena ustvarjalnost na
mreč ni le izboljšava stroja ali 
nov izdelek. Ustvarjalen mora 
biti človek na vseh področjih 
svojega delovanja, zlasti še v 
naši samoupravni socialistični 
družbi.

Pri našem delu smo se za
vestno izognili sistematični 
analizi, ker bi nas lahko od
vedla v preveč suhoparne vode 
podajanja številčnih podatkov, 
diagramov... Prepustili smo

besedo ljudem, inovatorjem, 
strokovnjakom v razvojnih 
oddelkih, v raziskovalnih inšti
tucijah in drugim, da so nam 
povedali svoje izkušnje. Le-te 
smo zapisali v obliki reportaž, 
pogovorov, izjav, mnenj in v 
drugih časnikarskih oblikah 
prenosa stika novinarja z živ
ljenjem. Zato naš prispevek ni 
strokovna razčlenitev, ampak 
živo pričevanje o delu in življe
nju inovatorjev, raziskovalcev 
in drugih ljudi, ki se trudijo, da 
s svojim ustvarjalnim nemirom 
pripomorejo k napredku.druž
be. Upamo pa, da je slika do
volj jasna, da je iz nje moč ra
zbrati podobo o naši ustvarjalni 
dejavnosti in zagnanosti.

B. R.
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Kjer je 
volja,
je tudi pot

V novo leto stopamo trdno odločeni, da bomo s trdim 
delom in samoodpovedovanjem v starem letu doseženo 
obogatili in utrdili. V skladu s spoznanjem, da smo sami 
svoje sreče kovač, bodo naša posamezna in skupna prizade
vanja usmerjena v to, da po načelih dobrega gospodarje
nja ustavimo padanje stvarne vrednosti naših osebnih do
hodkov in našega standarda; da okrepimo materialno 
osnovo dela in samoupravljanja.

Naloga ne bo lahka, toda opravili jo bomo, če bo v vsa
kem kolektivu zavest, da moremo in zmoremo več, kot smo 
zapisali v resoluciji' če bomo gradili na zdravih samouprav
nih odnosih, na združevanju dela in sredstev in na mate
rialni spodbudi; če bomo delili le rezultate dela in po dose
ženih rezultatih; če bo naše izhodišče spoznanje, da so vsi ti 
veliki proizvodni in gospodarski napori eno samo prizade
vanje, da zadovoljujemo svoje življenjske potrebe in 
ustvarjamo možnosti, da si jih bodo lahko tudi rodovi de
lavcev, ki prihajajo.

Zavedamo se, da bo doseganje teh gospodarskih in druž
benih ciljev v letu 1984 potekalo v zapletenih notranjih in 
mednarodnih razmerah. Na nas bo pritiskala surova stvar
nost, da so naši dolgovi še veliki in da moramo za njihovo 
odplačevanje izločati znaten del novoustvarjene vrednosti.

Pritiskala bo notranja plačilna nesposobnost znatnega dela 
gospodarstva in inflacija kot posledica porabe preko stvar
nih možnosti in rezultatov, ki si jih tako težko odrekamo. 
Pritiskali bodo tisti, ki jim ni pogodu naš sistem delavskega 
in družbenega samoupravljanja, ki mislijo, da bi vzroke za
stoja v naši ekonomski učinkovitosti odpravili z odpravlja
njem sistema socialističnega samoupravljanja, naše ustave 
in zakona o združenem delu. ne pa z njegovim doslednim 
uresničevanjem v praksi medsebojnih razmerij znotraj 
združenega dela in v celotni skupnosti.

Na pragu novega leta smo soočeni po eni strani z zadovo
ljivimi rezultati, če gledamo celoto, toda znotraj te celote 
pritiskajo narasle izgube, dobili pa smo tudi novo »zamrzni
tev«, ki za določen čas odlaga doseganje enega bistvenih ci
ljev dolgoročnega programa gospodarske stabilizacije, da 
bomo gospodarili po ekonomskih zakonitostih.

Zagotovo bi zdaj, pred novim letom, raje govorili o čem 
drugem. Toda to je stvarnost, pred katero ne gre zapirati 
oči, stvarnost, ki narekuje mobilnost in akcijo; stvarnost, ki 
zahteva odločen spopad, tako z malodušjem kot z birokrat
sko neobčutljivostjo za probleme posameznikov, kolekti
vov in družbe.

To naj bo naš poziv in naša parola in v tem smislu želim v 
svojem imenu ter v imenu republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije vsem delovnim ljudem, vsegi članom in ak
tivistom v osnovnih in občinskih organizacijah zveze sindi
katov zdravja ter veliko ustvarjalnega zadovoljstva v novem 
letu 1984.

Marjan Orožen

sredstva Investitorja "

sredstva Raziskovalna skupnosti Slovenije

sredstva Ljubljanske banke

Financiranje inovacij v SR Sloveniji od leta 1974 do 1982 
Podatki v tisoč dinarjih
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Resplucija — korak naprej pri uresničevanju gospodarske stabilizacije

Soglasje kljub
|

različnim interesom

Delegati zvezne skupščine so prejšnji in ta teden nadaljevali z 
mrzličnim iskanjem soglasja o pomembnih vprašanjih gospodarske 
politike v prihodnjem letu. Zaradi različnih republiških in pokra
jinskih interesov, ki so odraz njihovega objektivno različnega go
spodarskega položaja, se je usklajevanje bolj ali manj poenotenih 
pogledov s poglavitnimi usmeritvami dolgoročne gospodarske sta
bilizacije zavleklo in potisnilo delegate v časovno stisko. Pričako
vati je, da se pri načrtovanju gospodarskega razvoja tudi letos ne. 
bomo mogli izogniti kompromisom, ki so rezultat »razmerja sil« 
med delegacijami, pa tudi neenake pripravljenosti različnih okolij 
za dosledno uresničevanje stabilizacijske politike.

Med nastajanjem tega bese
dila so delegacije in zvezna 
vlada vendarle dosegle soglasje 
o domala vseh vprašan jih, ki so 
jih podnevi in ponoči pretresali 
V poslopju zvezne skupščine. 
Dogovorjeno je, da bosta 
splošna in skupna poraba zao
stajali za rastjo dohodka največ 
za 25 odstotkov (v prvem četrt
letju prihodnjega leta ža 19 od
stotkov) in ne za 30 odstotkov, 
kot je najprej predlagal Zvezni 
izvršni svet. Položaj zdravstva, 
šolstva in delavcev v teh druž
benih dejavnostih je tako vsaj 
delno »rešen«, kar je bilo po
trebno doseči. Tudi zahteve

manj razvitih republik in po
krajin — še zlasti Makedonije 
— po 34 odstotkov večjih do
polnilnih sredstvih zveznega 
proračuna, so bile zavrnjene 
kot nestvarne, sprejet pa je bil 
sklep o 30-odstotnem poveča
nju teh sredstev. To smo lahko 
tudi pričakovali, saj manj ra
zvite republike in pokrajina 
Kosovo v sedanjih gospodar
skih razmerah ne morejo niti 
pričakovati niti zahtevati od ra
zvitejšega jugoslovanskega go
spodarstva tofikšne pomoči kot 
v preteklih letih. Seveda ne le 
zaradi likvidnostnih in drugih 
težav ostalih republik in pokra

jine Vojvodine, ampak predv
sem zaradi nujnosti, da se vsa 
gospodarstva, tudi kosovsko, 
dejavneje vključijo v poveče
vanje konvertibilnega izvoza, 
storilnosti, izkoriščanja zmog
ljivosti in drugih stabilizacij
skih nalog.

Vsa teža in zapletenost go
spodarskega položaja Jugosla
vije je prišla pravzaprav najbolj 
do izraza v razpravah o deviz
nem zakonu, ki so ga delegacije 
v ponedeljek zvečer končno le 
uskladile. Toda ostaja grenak 
priokus, da težnje po cesiji in 
združevanju deviz na ravni dr
žave še niso premagane in da je 
položaj izvoznikov še vedno 
ogrožen, kljub sprejeti formu
laciji o povezovanju na »enot
nem jugoslovanskem gospo
darskem področju«, ne pa na 
ravni Jugoslavije. Upravičeno 
se lahko bojimo, da se bodo or
ganizacije združenega dela po 
zadnjih »popravkih cen« še 
bolj zatekale k donosnejši pro
daji blaga in storitev na jugo

slovanskem trgu. ne pa na zu-, 
nanjem. ki višjih cen ne prizna
va. ampak zahteva zniževanja 
proizvodnih stroškov vseh vrst* 
In če se bo ta bojazen uresniči:, 
la, bomo zelo težko povečali 
konvertibilni izvoz in izboljšali 
devizno likvidnost države, od 
katere je poleg novih posojil, 
odvisno redno vračanje starih.

Ne glede na vse to pa na mi
nulo delegatsko usklajevanje 
ne smemo gledati preveč črno
gledo. Zavedati se moramo, da 
je nastopanje na tujih trgih ----- 
še zlasti na konvertibilnem — 
najzahtevnejša naloga ne le ra
zvitih gospodarstev, ampak 
predvsem gospodarstev dežel v 
razvoju. Poglavitno je. da naš 
delež prodaje na tuje postaja 
vse večji, čeprav moramo 
vztrajati, da k temu pripomo
rejo vsi gospodarski subjekti. 
Stabilizacije namreč ne more 
speljati le del jugoslovanskega 
gospodarstva, ampak gospo
darstvo v celoti.

Emil Lah

Led se tali
Ko smo v uredništvu nape

njali možgane in iskali rdečo nit 
letošnje novoletne številke De
lavske notnosti, je bilo med 
drugim slišati tudi predlog ali, 
bolje rečeno, vprašanje: »Kaj 
pa če bi enkrat za spremembo 
novoletno pisanje namenili 
inovacijam?« Nismo kaj dosti 
razmišljali. Ob dejstvu, da se 
lahko uspešno, predvsem pa 
enakopravneje vključujemo v 
mednarodno delitev dela samo 
z več lastne pameti, je bil pred
log soglasno sprejet.

Ko pa smo iskali konkretne 
teme, smo kaj hitro ugotovili da 
smo stvar zastavili, preozko. 
Rekli smo: »Ne gre zgolj za 
tiste klasične inovacije, prijav
ljene patente, skrb za inova
tivno dejavnost, kar vse naj bi 
pripomoglo k večji tehnološki 
usposobljenosti gospodarstva. 
Ne, za nekaj veliko širšega gre, 
za ustvarjalnost ljudi nasploh.«

S tem smo trčili ob enega po
glavitnih vprašanj razvoja' so
cializma danes v svetu. Znano 
je namreč, da v socialističnih 
deželah po obdobju revolucio
narne zanesenosti, v kateri

ustvarjalnost vzplamti v vseh j 
svojih razsežnostih, kasneje v j 
obdobju administrativnega vo- i 
denja države in življenja v njej ; 
zastaja ali celo nazaduje. Težko 
je v nekaj stavkih na kratko 
razčleniti vzroke za takšno sta- 
nje. vendar bi kljub temu lahko 
rekli, da je iskati krivca v togi 
institucionalizaciji režimov, ko 
so podvrženi tako imenova
nemu železnemu zakonu oli
garhije. Le-ta si z novimi insti
tucijami in s predpisi lasti mo
nopolno pravico do odločanja o 
tem. kaj se sme in česa ne.

Prav značilen je, 
denimo, primer kitajskega 

. inovatorja, ki so ga v tovarni, v 
kateri se je dokopal do nekaj 
izumov in izboljšav ter posodo
bil proizvodnjo, kratko malo 
izobčili. Storil je namreč nekaj, 
kar ni predvidevala direktiva in 

• za kar je moral potem v ob
dobju »kulturne« revolucije 
hočeš nočeš stopiti na križevo 
pot. Rehabilitirali so ga šele v 
zadnjem času, ko je tudi na Ki
tajskem prišlo do sprememb in 
ko je vodstvo ugotovilo, da tudi 
zanj veljajo zakoni ekonomije.

Samoupravl janje v nasprot ju 
z napisanim že v svoji osnovi 
spodbuja ustvarjanje ljudi. 
Lahko bi celo rekli, da kot si: 
steni temelji prav na ustvarjal
nosti ljudskih množic, kar je 
vedno poudarjala tudi naša 
partija. Kljub temu pa ne bi 
mogli reči, da tudi v razmerah 
samoupravnega socializma ni
mamo opraviti s slabostmi, ki se 
bolj ali manj kažejo kot posle
dica železnih navad administra
tivnega uravnavanja dela in 
življenja.
Še vedno tudi pri nas ugotav
ljamo, da ni vseeno, kaj deni
mo, pride iz državnega ali to
varniškega inštituta in kaj iz de
lavčeve glave. Spodbudno pa 
je, da se ta led iz dneva v dan 
bolj tali in da poslovodne de
lavce v tovarnah vse manj za
nima poreklo, bolj pa vsebina 
inovacijskega predloga. Ra
zumljivo, denarja za nakup tuje 
tehnologije je vedno manj, iz
delki, ki gredo na tuji trg, pa 
morajo biti ne glede na to ka
kovostni.

Navada je železna srajca, 
pravijo. Najsi bo dobra ali

slaba. Novinarji smo med dru; 
gim poklicani, da-šibamo slabe 
in podpiramo dobre. Nihče ne 
more reči, da nismo veliko sto
rili. res pa je, da smo slabim na
vadam podvrženi tudi sami- 
Kako si sicer razlagati dejstvo, 
da se v lepem številu udeležu
jemo novinarskih, konferenc, 
ko gre za afere, nikakor pa ne 
moremo dvigniti toliko prahu, 
ko gre, denimo, za nov izum- 
Značilen primer: v Celju s mo 
priča aferi Bojovič. O tem se 
veliko piše in govori in Veliko 
jih je, ki vse vedo. Nasprotno 
pa sem se nekaj dni pošteno 
trudil, da sem končno zvedel za 
ime in priimek inovatorja To
nija Riflja iz Gornjega grada, ki 
je izumil povsem novo kolo z 
motorjem.

Iz tega novinarji nismo nare
dili »afere«, kot tudi ne iz ve
liko drugih inovacij, ki so mo
goče tudi zaradi nas utonile v 
sivini pozabe. Vroče si torej že
limo, da bi bila naša novoletna
številka nov kamenček v mo
zaiku spreminjanja slabih 
navad in temu podobnih druž
benih razmer. Ivo Kuljaj

Pred novim letom je 
uredništvo Delavske 
enotnosti obiskal Sergej 
Kraigher, član predsed
stva SFRJ. V pogovoru 
z novinarji našega ča
snika se je še posebe j 
zanimal za uveljavljanje 
vloge Delavske enotnosti 
pri krepitvi samouprav
ljanja in uresničevanja 
programa ekonomske 
stabilizacije, nanizal 
nekaj najaktualnejših 
vprašanj, o katerih bi 
morali več pisati in opo
zoril na številne ovire 
v tem procesu. Še pose
bej je poudarjal po
membno vlogo novinar
jev in samoupravnega 
novinarstva v razvoju naše 
družbe,

M. H.
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Čas ni naklonjen 
uspavankam

Dogovorili smo se, kako se bomo v naši dražbi stabilizirali, kako bomo potegnili gospodarski voz iz krize in sprejeli programe gospodar
ske stabilizacije skorajda v vseh družbenih okoljih, da bi čim manj boleče, vendar z vso doslednostjo ter po samoupravni poti odpravili ža
rišča gospodarske nestabilnosti, vzroke za razhajanja in sivino v političnem delu. V začetku leta 1983 so si kar sledili pozivi najbolj odgo
vornih v naši družbi, da je končno čas, ko lahko porabljamo le tisto, kar smo ustvarili oziroma da se lahko pokrivamo le s tako dolgo odejo, 
kot jo pač imamo. Seveda je treba najprej to odejo sešiti, jo kupiti in plačati, skratka, bolje moramo delati, gospodariti ter pri ocenjevanju 
dela upoštevati predvsem kakovostne dejavnike gospodarjenja in na osnovi tega razporejati ustvarjeno.

Zanimivo je, da besede o 
»dolgi odeji« niso dobile pri
zvoka slabe parole, temveč so 
se vtisnile v zavest delavcev kot 
povsem razumljivo in potrebno 
ravnanje vsakega dobrega go
spodarja, ki želi postati trden 
gospodar in živeti brez bojazni, 
da bi mu rubežniki delali teža
ve. Ni dvoma, da je primerjava 
z dobrim gospodarjem kot po
sameznikom in organizacijo 
združenega dela kot kolektiv
nim gospodarjem družbenih 
sredstev lahko zelo poenostav
ljena, saj se v organizacijah 
združenega dela srečujemo z 
različnimi težnjami, z različno 
zavestjo lju^i in nenazadnje so 
tudi okoliščine, v katerih pri
dobiva dohodek na trgu ali s 
svobodno menjavo dela, dru
gačne, bolj slojevite in zahtev
nejše. To zahteva od družbe
nopolitičnih organizacij, zlasti 
pa od sindikata, takšno poli
tično delo med delavci, da 
Spoznavajo probleme, jih od
pravljajo in gospodarijo z do
hodkom kot dobri gospodarji. 
Zdaj, zlasti pa na prehodu iz 
starega v novo leto, imajo v 
osnovnih organizacijah sindi
kata svoje programsko-volilne 
sestanke, na katerih letos bolj 
prihajajo na dnevne rede tista 
vprašanja, ki so v najtesnejši 
zvezi z gospodarskimi dosežki, 
hkrati pa kritika zablod, malo
dušnosti in mlačnosti pri uve
ljavljanju stabilizacijske politi
ke. Delavci so na jprej spoznali, 
da po starem ni mogoče več ži
veti in delati, vendar pa so tudi 
prvi, ki so jih omejitve na ra
zličnih področjih, dvigovanje 
cen in tudi investicijska manija 
najbolj udarili po njihovem 
žepu, Zato upravičeno zahte
vajo dosledno upoštevanje sta
bilizacijske politike — to velja 
še posebej za splošno in skupno 
porabo — in takšne gospodar
ske razmere, v katerih bodo 
lahko z boljšim delom in z več 
dela tudi več razporejali za 
osebne dohodke.

Na pripravljenost delavcev 
za takšno politiko in tudi za sa- 
moodpovedovanje je opozoril 
na minuli letni seji republi
škega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije tudi njegov predsed
nik Marjan Orožen, ki je dejal, 
»da se kaže v mnogih primerih, 
ko so'delavci kljub znatnemu 
padanju njihovih realnih oseb
nih dohodkov pripravljeni z 
dodatnimi napori, z nedeljskim 
in udarniškim delom prispevati 
svoj delež k uresničevanju 
sprejetih nalog.«

Rezultati

Lansko leto se je pokazalo, 
da navkljub neurejenim go
spodarskim razmeram doma in 
v svetu, nedorečenemu sistemu 
gospodarskih ukrepov, trga
njem reprodukcijskih verig in 
fežavam s surovinami in ener
gijo dosegamo tiste cilje, ki smo 
si jih postavili z resolucijo o 
družbenoekonomskem razvoju 
v naši republiki. Ti rezultati so 
vidni v 3,7-odstotnem poveča
nju industrijske proizvodnje 
nad načrtovano, v več kot 2-od- 
stotni rasti produktivnosti, v 
večjem izvozu na konvertibilno 
območje, v večjem deležu

akumulacije v razporejenem 
dohodku, v večji skladnosti 
vseh oblik porabe z dohodkom 
in ne nazadnje tudi v dejstvu, 
da je velika večina organizacij 
združenega dela pri razporeja
nju deleža za osebne dohodke 
upoštevala družbene usmeri
tve. To so dejstva, ki jih pre
malo poudarjamo, s temi do
sežki premalo spodbujamo de
lavce pri brezkompromisnem 
uveljavljanju stabilizacijske 
politike. Zato je bila kar pri
jetna osvežitev na letni seji RS 
ZSS razprava Franca Hribarja, 
ki je v nasprotju z drugimi, ki so 
opozarjali predvsem na težave, 
napake in pomanjkljivosti, 
nizal podatke o tem, kaj pa smo 
vendarle dosegli, in to po za
slugi tudi politične akcije Zveze 
sindikatov. Bolj kot zanimivost 
omenjamo njegovo misel, da 
to, kar smo dosegli pri obvla
dovanju osebne porabe in uve
ljavljanju družbenih usmeritev 
za delitev osebnih dohodkov, 
drugje dosegajo le z državnimi 
udari in vojsko. »Kako lahko 
potem kdo govori, da naš de
lavski razred ni osveščen.« je 
med drugim dejal Hribar, »da 
ne razume problemov; s kate
rimi se soočamo... Delavci so 
vzeli pretežni del bremen stabi
lizacije na svoja ramena, ven
dar pa zahtevajo, da se stabili
zacijsko vedemo tudi na drugih 
sektorjih. In tu smo sindikati 
naredili zelo mnogo, delavci so 
pripravljeni in mobilizirani za 
stabilizacijo, tisti pa, ki tega ne 
verjame, naj gre v tovarno in 
pogleda.«

Realnost

Pravzaprav ni bilo področja v 
življenju in ustvarjanju te 
družbe, kjer ne bi Zveza sindi
katov in njeni organi tvorno na
stopali pri oblikovanju rešitev 
in hkrati zmeraj poudarjali, da 
v sedanjih razmerah lahko 
sprejemamo le tiste rešitve, ki s 
sadovi dela krepijo samou
pravni položaj delavca, da od
loča o celotnem dohodku; ki 
omogočajo, da bo z dohodkom 
ponovno prišla v ospredje mo
tivacija za boljše delo in gospo
darjenje; ki bodo ugodno vpli
vale na nujno združevanje dela 
in sredstev in ga pospeševale. 
Takšna opredelitev dobiva svoj 
izraz v samoupravni zakonodaji 
o delitvi po delu in rezultatih 
dela, ob razpravah o gospodar
jenju in planiranju, v razpravah 
o organiziranosti združenega 
dela in uveljavljanju dohod
kovnih odnosov itd. Tako do
biva tudi socialna funkcija sin
dikata drugačno razsežnost, 
kot smo si jo dosle j zamišljali in 
jo tudi uresničevali. Čeprav se 
ne moremo sprijazniti z razmiš
ljanji, da je ohranitev življenj
ske ravni delavcev in njihovih 
družin le stvar sindikata, kot se 
sliši tu in tam, ker je to dolžnost 
celotne družbe, pa mora to 
vprašanje vendarle imeti pri 
Vsakodnevnem delovanju sin
dikata dovolj pozornosti. Toda 
pri tem je osnovno, da če je 
osebni dohodek za neko de
lovno mesto prenizek, potlej ne 
bi smeli razmišljati o tem, iz ka
terega vira sredstev iz socialne 
pomoči kaj dodati k njemu,

temveč je bistveno vprašanje, 
kaj je potrebno spremeniti pri 
delu, v organizaciji dela in v 
razporeditvi delavcev, da bi 
lahko ob stimulaciji več zaslu
žili.

Vloga in položaj sindikata 
kot organizacije delavcev se 
spreminja, dobiva tiste atribu
te, kakršne v sistemu samou
pravne socialistične demokra
cije mora imeti. Tudi v temelj
nih samoupravnih celicah vse 
bolj prevladujejo na sestankih 
sindikata resnična življenjska 
in delovna vprašanja delavcev 
in delovnih ljudi, prizadevanja, 
da postanejo gospodarji pogo
jev in sadov svojega dela. Brž
kone h krepitvi veljave sindi
kata med delavci mnogo pri
spevajo tudi sedanje gospodar
ske razmere iti skrb, kako in s 
čim mobilizirati delavca v boju 
za stabilizacijo in da bi uspehe 
obdržali in utrdili.

Leto, ki je pred nami, ne bo 
lahko, kajti cilji, ki smo si jih 
zastavili z resolucijo o družbe
noekonomskem razvoju so za
htevni, materialni okviri za 
razporejanje pa bodo prej zo
ženi kot taki, kot so bili lani. 
Realno moramo povečati 
družbeni proizvod za 2 odstot
ka, industrijsko proizvodnjo za 
3, kmetijsko proizvodnjo prav 
tako, pa tudi na drugih področ
jih bi morali doseči ustrezno 
rast. Ob vsem tem pa bomo 
imeli na voljo za 7 odstotkov 
manj družbenega proizvoda. 
Povečati moramo izvoz, preo- 
snovati gospodarstvo in to tudi 
tako, da bomo razpoložljivi del 
akumulacije samoupravno 
združevali za tiste projekte, ki 
bodo odločilnega pomena za 
preustroj gospodarstva. Gre za 
projekte, ki bodo izvozno 
usmerjeni in za akumulativno 
in tehnološko zahtevne nalož
be. Vse to pa bo moči narediti 
le z ustvarjenimi sredstvi, s 
skupnimi naložbami, skupnim 
dohodkom in prihodkom, kar 
bo zahtevalo ob obilici drugega 
dela od sindikalnih organizacij 
na vseh ravneh organiziranosti 
zahteven politični boj s tistimi, 
ki se lokalistično vedejo, sku
pinsko lastniško in podobno. 
Ob vsem tem pa se mora krepiti 
samoupravni položaj delavca v 
temeljni organizaciji združe
nega dela, vendar ne tako, kot 
se zdaj marsikje dogaja, da 
tozd odpravljajo, temveč da 
tozd postane sredstvo delavcev, 
da upravljajo ustvarjeni doho
dek. V-žarišču sindikalnega po
litičnega dela bodo potemta
kem tudi v prihodnje družbe
noekonomski odnosi, instru- 
mentariji za razporejanje in de
litev sredstev za osebne dohod
ke, predvsem pa ustvarjanje 
dohodka s celotnim spletom in 
samoupravno razreševanje 
vseh vprašanj družbene repro
dukcije.

Usposobljenost 
in kadri

Marjan Orožen je na letni 
seji RS ZSS poudaril, da smo v 
preteklosti ob poudarjanju 
Zveze sindikatov kot množične 
politične organizacije delavcev

pri seznanjanju le-teh s'celoto 
vprašanj družbene reprodukci
je, usklajevanju različnih te
ženj med deli delavskega ra
zreda ter razreševanju kon
fliktnih situacij podcenjevali 
to vlogo in naloge. Tudi raz
pravljala so kritično govorili o 
usposobljenosti sindikalnih ak
tivistov in prešibki povezanosti 
osnovnih organizacij sindikata 
z občinskimi sveti in širše. 
Povrh vsega pa se Judi v sindi- 
katuje zmeraj ne moremo zne
biti prastarih metod političnega 
dela, saj še marsikateremu ak
tivistu ni prišlo v zavest, da prav 
nobene koristi ni od njega, če 
na sestanku z delavci oddrdra 
svoje »predavanje«, namesto 
da bi-se tvorno vključil v razre
ševanje vprašanj, s katerimi se 
srečujejo ti delavci v svoji or
ganizaciji združenega dela. 
Sicer pa lahko v Zvezi sindika
tov do onemoglosti napadamo 
preveliko formaliziranje poli
tičnega dela, sklepamo proti 
takšnemu načinu dela, terapija 
ne bo tvorna, če ne aktiviramo 
delavcev v osnovnih organiza
cijah, kar pa tudi pomeni, da 
zagotovimo njihov dejanski 
vpliv na politične odločitve v 
osnovni organizaciji in širše v 
Zvezi sindikatov. To je v do
kumentih sicer povsod lepo za
pisano, dejansko pa pogosto 
pozabljeno ali skrčeno le na 
formalne postopke pisanja po
ročil o akci jah v tozdu, o gospo
darjenju in o drugem. Tudi 
družbenopolitično izobraževa
nje sindikalnih aktivistov lahko 
prispeva mnogo več k temu. da 
bi naredili večji korak v demo
kratizaciji odločanja v Zvezi 
sindikatov, da bi okrepili 
osnovno organizacijo in tudi 
delovanje v sindikalnih skupi
nah, ki jim v zadnjem času da
jemo premalo poudarka pri 
delu sindikalne organizacije.

Predsednik slovenskih sindi
katov gotovo ni kar tako pou
daril na letni seji, da se morajo 
osnovne in občinske organiza
cije ter strokovni sindikati ra
zvijati v čim samostojnejši sub
jekt, ki je sposoben po sploš
nejših usmeritvah in s pomočjo 
organov ZSS sam presojati, kaj 
mu je storiti in kako delovati, 
da bi bil učinkovit. Ta samo
stojnost je pravzaprav impera
tiv časa, v to silijo razmere, 
vendar pa zahtevajo tudi pre
mislek ob tistih razmišljanjih, 
ki zadevajo sposobnost nosil
cev samoupravnih, političnih in 
drugih javnih dolžnosti, kakor 
tudi poslovodnih in strokovnih 
organov. Potemtakem to mo
rajo biti ljudje, ki jim delavci 
povsem zaupajo, ki se ne bojijo 
sodbe javnosti, torej takšni, ki 
ne bodo obremenjeni s sabo in s 
svojo vlogo, pač pa s širino or
ganiziranja in s stvarnim dome
tom in učinkom v politični 
praksi. »Politični manekeni« s 
svojimi solističnimi govoran
cami ter ponavljanji med de
lavci delujejo kot politična 
uspavanka, ta čas pa zahteva 
sposobne, ustvarjalne, odgo
vorne in razredno usmerjene 
sindikalne in druge aktiviste, ki 
ne bodo argumentov prakse 
zamenjavali s površnimi im
provizacijami.

Marjan Horvdt
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Premalo
poudarjamo
svoje
dosežke

Kot pečat na letošnje eko
nomsko in politično razburljivo 
leto so videti zadnja načrtova
nja in usklajevanja politike ra
zvoja v prihodnjem 1984. letu. 
Obenem je to lahko dokaj za
nesljiva napoved bistvenih go
spodarskih in družbenopolitič
nih težav, dasiravno ta vsebina 
najširšemu krogu delovnih 
ljudi in občanov že dalj časa ni 
neznana. Nasprotno, presneto 
močno-je zamajala marsikatero 
navado pa tudi razvado, zlasti 
pa nas je močno prisilila k var
čevanju, tako splošno družbe
nemu kot seveda tudi osebne
mu. Žal je tako, da dobro ali 
slabo še vedno ocenjujemo 
skozi lastni žep in njegove fi
nančne možnosti, kar je navse
zadnje tudi povsem normalno, 
je pa premalo. Premalo zlasti 
zategadelj, ker smo, če priz
namo ali ne, tako sami sebe 
pravzaprav ogoljufali za stvar
nost, in zdaj hudo bolečo točko 
tega trenutka, da namreč s svo
jim delom nismo opravili toliko 
in tako dobro, da bi ta poraba, 
osebni in družbeni standard 
imeli stvarno podlago. To smo 
prav v tem minulem letu resda 
ničkolikokrat ugotavljali, in 
kot je zdaj že najbrž marsi
komu jasno, pristali prav tam,. 
ko že lahko govorimo, da ra
zmere postajajo dokaj kritične 
za velik del delavcev in njihovih 
družin.

Druga stvar pa je, kaj smo ob 
vseh teh težavah, ki jih tako ali 
drugače občutimo prav vsi, v 
tem sorazmerno kratkem stabi
lizacijskem obdobju le dosegli. 
To morda premalo poudarja
mo. Ne za tolažbo, da morda ni 
vse tako črno, kot je videti, 
ampak predvsem zato, ker 
vrsta dosežkov temelji na neiz
podbitnih dejstvih, ki jih ne 
moremo zanemariti. In to kljub 
bistveno težjim možnostim za 
proizvodn jo, ob bremenih dol
gov, ki smo si jih nakopali, in 
nenazadnje v splošni gospodar
ski krizi v svetu, ki jo vrh vsega 
poglablja še izrazita medblo- 
kovska ohladitev odnosov.

Ob že večkrat s številkami 
podkrepljenih dejstvih o rasti 
industrijske proizvodnje v tem 
letu, ki je objektivno vzeto 
večja, kot smo jo glede na ra
zmere smeli pričakovati, bi
stvenih dosežkih v izvozu, po
kritosti uvoza z izvozom, zelo 
spodbudnih dosežkih na po
dročju kmetijstva, ostajata tudi 
nadvse ohrabrujoče prepriča
nje in zavest, da z resnimi napo
ri, organiziranostjo, strokov
nostjo ter predvsem tudi pri
pravljenostjo, lahko kljub ned
vomno težkim razmeram 
izboljšamo položaj. Navsezad
nje je treba ob vsem tem 
nadvse resno upoštevati tudi 
dejstvo, da siceršnje padanje 
realnega življenjskega stan
darda in druge slabitve splošnih 
socialnih razmer vendarle niso 
niti blizu tistim, s katerim se ta 
čas srečuje velik del delavskega 
razreda v industrijsko razvitih 
in bogatih deželah. Tu kaže 
spomniti denimo samo na pro

blem nezaposlenosti, izjemno 
majhne ali nikakršne zaščite 
delavcev ob ukinitvah raznih 
podjetij, ko čez noč ostane na 
cesti ogromno število še včeraj 
zaposlenih ljudi, brez možnosti 
zdravstvene zaščite, šolanja itd.

Daleč pa smo kljub temu od 
tega, da bi bili lahko zadovolj-, 
ni. Bilo bi celo zelo slabo, če bi 
zapečkarsko ugotavljali, da je 
»za zdaj še kar... da le ne bo 
slabše.« To bi pomenilo, da 
smo se prepustili malodušju, 
izpregli iz nujne zagnanosti za 
doseganje še boljših delovnih 
(stabilizacijskih) sadov. Seveda 
je lahko slehernemu jasno, da 
nas to ne bi pripeljalo nikamor, 
nasprotno, že jutri bi se v še 
bolj zaostreni obliki srečali s 
problemi, s katerimi se zdaj 
dokaj uspešno spopadamo. 
Vendar pa moramo vztrajati in 
konkretno, odgovorno in z vso 
odločnostjo razčiščevati stvari, 
ki niti po vsebini niti v nepo
sredni praksi ne spadajo več v 
naš stabilizacijski delavnik. 
Kdor noče ali ne zmore napo
rov, naj prepusti mesto drugim, 
kdor ne zna in ni usposobljen, 
mora to čimprej spoznati. Zdaj 
pač ni več časa za slepomišenje, 
lažno solidariziranje s slabim 
delom in odnosom do njega. To 
smo si vsi skupaj in najbrž tudi 
vsak sebi priznali. Zdaj je čas, 
da to tudi uresničimo. Pošteno 
in odgovorno, odločno in do
stojanstveno— samoupravno.

Potem bodo polagoma izgi
nila z dnevnega reda vprašanja, 
ki jih zdaj nenehno ponavlja
mo: kdo odloča namesto delav
cev, administracije je prejveč, 
nagrajevanje po rezultatih dela 
ne teče, kot bi moralo... vsi 
poznamo spisek. Postavljati 
bomo morali, in to čimprej, 
vprašanja o učinkovitosti ali 
neučinkovitosti administracije 
v službi združenega dela, o sla
bih ali kakovostnih inventivnih, 
strokovno dognanih predlogih 
za proizvodne procese, o de
mokratični kvaliteti ali nekvali- 
teti samoupravnih odločitev 
namesto o preveč ali premalo 
samoupravljanja.

Naš sedanji skupni trenutek 
v bistvu nima alternative. 
Zbrati in utrditi moramo svoje 
moči, znanje in sposobnosti ter 
trmoglavo vztrajati, da bi op- 
pravili naloge, začrtane v pro
gramu stabilizacije. Tu se ned
vomno kažeta velika naloga in 
odgovornost sindikalne organi
zacije. Tudi prihodnje leto se 
bomo srečavali s problemi tako 
pri proizvodnji kot socialnih 
vprašanjih. Gotovo bodo mar
sikje burne razprave okrog de
litev sredstev za osebne dohod
ke, pa o cenah, oskrbi in še bi 
lahko naštevali.

Bolj kot nas to v resnici lahko 
in mora ustvarjalno vznemirja
ti, nas le ohrabruje dejstvo, da 
vemo, kje smo in kaj nam je 
storiti. Imamo načrt, kako se 
bomo, če se tega lotimo zavze
to, izkopali iz sedanjih zadreg. 
Že to je korak naprej, a še bolj 
trdno moramo stopati po tej 
poti. Dušan Gačnik
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Konferenca socialistične zveze 
delovnega ljudstva

Mlade v akcije 
in na
odgovorna
mesta

Minula programsko-volilna konferenca SZDL je nas vse po
novno opozorila zlasti na neposredne načine družbenopolitičnega 
delovanja, potrebnega za stabilizacijske cilje. Za Zvezo sindikatov 
kot družbenopolitično organizacijo je poglavitna naloga politiza
cija in osveščanje delavcev za samoupravljanje. In prav v Sociali
stični zvezi dobiva učinkovito sindikalno delovanje svoj politični 
pomen.

V sedanjem obdobju se je namreč izostril kritičen posluh delav
cev, ki bi se moral bolj slišati tudi v socialistični zvezi, zato bi morali 
biti »še bolj mož beseda in še bolj zagnani«, kot je na seji dejal 
Franc Šetinc, njen dosedanji in novi predsednik. Sprejete dogovo
re, usmeritve pa tudi zakone moramo namreč z močjo politične or
ganizacije hitreje uveljavljati. Gre tudi za to, da bi zmanjšali kar 
preveliko razhajanje med listinami in stvarnostjo, med tistim, kar 
hočemo, in onim, kar dosegamo v dejanskih družbenoekonomskih 
odnosih. Zato mora Socialistična zveza seveda delovati sredi živ
ljenjskega utripa, torej med ljudmi, v stolpnicah in vaseh. To pa 
niso le veliki problerfti, o katerih govorimo na uspešnih javnih tri
bunah in v sekcijah, kjer so, temveč tudi reševanje drobnih živ
ljenjskih vprašanj.

In če bomo več naredili, da pobude in kritike delavcev in drugih 
občanov ne bi ostale brez odmeva, in če bodo ljudje zanje dobili 
tudi javna priznanja, bomo odpravili vire malodušja in nemoči. S 
tem se bo tudi Socialistična zveza pojavljala kot prava, ne pa kot 
obrnjena piramida, v kateri so dejavni le forumi, namesto da bi v 
njej dejansko zaživela množičnost, ki je osnova njenega zgodovin
skega in današnjega poslanstva.

Frontnost, ki jo tolikokrat omenjamo, se mora zatorej kazati že 
v krajevni skupnosti in v sleherni obliki dela v tej temeljni samou
pravni celici. Ta frontnost in združevalna moč Socialistične zveze 
mora omogočiti strnjevanje vrst v boju za gospodarsko stabiliza
cijo in za uveljavljanje samoupravnega političnega sistema. Do
sledno uresničevanje stabilizacijskega programa namreč daje 
možnosti za boljše gospodarjenje in seveda tudi kvalitetnejše živ
ljenje. Vse to je seveda izziv za Socialistično zvezo in za vse njene 
frontne dele, na čelu z Zvezo komunistov, sindikati, borci in mla
dino. V gospodarskih rezultatih in ustvarjanju demokratičnih od
nosov se bo seveda potrjevala tudi Socialistična zveza. K temu mo
rajo delavci v celotnem združenem delu, ne le v gospodarstvu, dati 
prispevek, za katerega smo se dogovorili v sindikatih na 10. kon
gresu in o čemer smo govorili tudi na zadnji letni seji republiškega 
sindikalnega vodstva. Kot je na konferenci dejal Miro Gošnik, je 
uveljavljanje samoupravnega družbenoekonomskega položaja 
delavcev v združenem delu vse bolj odvisno od celote reprodukcij
skih pogojev, ki objektivno pomenijo družbene danosti glede eno
stavne in razširjene reprodukcije ter celotnih perspektiv. V tej 
zvezi je zato za Zvezo sindikatov najpomembnejše uveljavljanje 
njene vloge v delegatskem sistemu.

Sicer pa so tako referat tovariša Šetinca kot tudi nekateri raz
pravljale! dali pomemben poudarek socialistični morali, vzgoji, 
humanizmu, to je obrn jenosti k drobnim vsakodnevnim interesom 
in problemom delavcev in drugih delovnih ljudi. S prizadevanjem 
za človeka bomo z delovanjem v Socialistični zVezi lahko razkrivali 
tudi morebitne sovražnike socializma, ki imajo priložnost za svoje 
delovanje, seveda če so odsotne organizirane sile, ko gre za kon
kretna človeška vprašanja, ki so lahko vzrok nezadovoljstva. Tudi 
zaradi tega velja omeniti vsaj nekaj takšnih vprašanj, o katerih je 
tekla beseda, na primer o pologu za iznos dinarjev, o katerem je 
bilo izrečenih že toliko besed, pa še vedno čakamo na prave odgo
vore; o potrebnosti povečanja kmetijske proizvodnje, ki je neure
sničljivo, če ne izpolnimo nekaterih pogojev, tudi drugačen odnos 
do obdelovalne zemlje; vprašanjih zmanjšanja obsega sredstev za 
družbene dejavnosti in posledicah, ki jih občutijo učitelji, pa tudi 
drugi občani, ki plačujejo participacijo v zdravstvu ali delavci v 
kulturi; o monopolu izvajalcev v skupščinah SRS in še bi lahko 
naštevali. Očitno so te razprave in uvodne ugotovitve tovariša Še
tinca zagotovilo, da bo Socialistična zveza skušala dobiti odgovore 
na ta vprašanja oziroma razrešiti te občutljive probleme v sedanjih 
stabilizacijskih prizadevanjih.

Precej pozornosti je bila deležna tudi kadrovska politika. Franc 
Šetinc je dejal, da mora SZDL bolj odločno, konkretno in jasno 
kritizirati slabo in neodgovorno delo nosilcev javnih funkcij, tudi 
takrat, ko ne upoštevajo argumentiranih opozoril javnosti. Miro
slav Garb je opozoril na škodljive posledice horizontalnih menjav, 
na to, da dobrih načrtov ne bomo mogli izvesti brez pravih kadrov. 
Na to so bile naravnane tudi razprave o potrebnosti upoštevanja 
vsega dogovorjenega in spoštovanja družbenega premoženja, ker 
sicer ni mogoče računati na to, da bodo ljudje z nami, kar je potreb
no, če hočemo biti uspešni tudi v sedanjih kriznih razmerah. V tej 
zvezi je treba ponoviti misel iz zaključka govora Franca Šetinca, da 
moramo v akcije in na odgovorna mesta pritegovati mlade ljudi, ki 
bodo prevzeli odgovornosti za perspektivo socialističnega samou
pravljanja.

. Za konec naj povzamemo še tisti del refereta tovariša Šetinca, 
ko je dejal, da je V sindikatih težišče dela na motivaciji delavcev za 
pridobivanje dohodka in učinkovito gospodarjenje. Dejal je, da 
mora delavec imeti možnost z nadziranjem materialnih oziroma 
proizvodnih stroškov začeti obvladovati gibanje cen in sploh vse, 
kar povzroča inflacijo. V zvezi s tem pa naj omenimo misel Janeza 
Ciglerja iz Hrastnika, da je potem res nerazumljivo, da je nekoga 
strah, da bi delavci"lahko resnično odločali o cenah, o njih, po
dobno kot pri devizah, za zdaj nimajo nobenega vpliva.

Franček Kavač

Seja predsedstva RS ZSS

Proti finančni nedisciplini
e*

Predsedstvo je na zadnji le
tošnji seji v ponedeljek med 
drugim obravnavalo usmeritev 
Zveze sindikatov Slovenije za 
delovanje ob sprejemanju zak
ljučnih računov 1983, uveljav
ljanje določil novel zakona o 
delovnih razmerjih in informa
cijo o problematiki izvajanja 
7. a člena zakona o zavarovanju 
plačil med uporabniki družbe
nih sredstev.

Predsednik. RS ZSS Marjan 
Orožen je člane uvodoma sez
nanil z delom naše delegacije v 
zvezi z usklajevanjem zvezne 
resolucije in spremljajočih li
stin. Kot je dejal, je delegacija 
smiselno uveljavila skoraj vse 
predloge slovenske skupščine, 
ob tem pa poudaril, da je večina 
teh predlogov dobila podporo 
tudi drugih republik in pokra
jin.

Usmeritve ZSS, o katerih je 
tekla beseda pod drugo, točko 
dnevnega reda, sp podlaga za 
delo sindikalnih aktivov v obči
nah in osnovnih organizacij pri 
obravnavi zaključnih računov 
za leto 1983. Razdeljene so na 
tri dele: prvi del so organizacij

ski prijemi, drugi je vsebinski in 
razčlenjuje delovanje v zvezi z 
dolgoročnim programom go
spodarske stabilizacije, spreje
tim na republiškem svetu ZSS, 
tretji del pa dopolnjuje vsebino 
in opozarja na odgovornost in 
naloge. Gradivo bo na podlagi 
razprave dopolnjeno, nato pa 
ga bodo posredovali sindikal
nim aktivistom.

Precej razprave je bilo zlasti 
v zvezi z uveljavljanjem določil 
novel zakona o delovnih ra
zmerjih. Analiza, ki so jo pri
pravili, je namreč lep primer za 
to, kako praksa šepa za ustrez
nimi zakonskimi ureditvami. 
Po dobrem letu dni, ko bi mo
rali v organizacijah združenega 
dela uskladiti svoje samou
pravne splošne akte z novelami 
zakona, tega marsikje še niso 
naredili. Za to so odgovorne in 
pristojne strokovne službe. 
Toda tudi tam. kjer so nekako 
uredili samoupravne akte, ni 
vse tako, kot bi moralo biti. 
Razpravljale! so namreč pove
dali marsikaj, kar se dogaja v 
zvezi z disciplinsko odgovor
nostjo delavcev v praksi, kjer se

še prevečkrat kažejo številne 
slabosti, med njimi tudi lažna 
solidarnost. Kljub vsemu pa 
analiza kaže, kot je poudaril 
eden od razpravljalcev, da se 
disciplinska odgovornost v 
praksi zadnji čas zaostruje. To 
kažejo izrečeni ukrepi, ki so 
težji, kot sd jih na primer izre
kali pred sprejetjem novel za
kona.

Kljub temu da je veljavnost 
7. a člena zakona o zavarovanju 
plačil med uporabniki družbe
nih sredstev odložena za leto 
dni, so člani predsedstva o tem 
razpravljali in menili, da prelo
žitev ne sme zavreti dejavnosti 
sindikata v zvezi z normaliza
cijo denarnih tokov. Približno 
tretjina slovenskega združe
nega dela najema posojila za 
izplačila osebnih dohodkov de
lavcem. In v" teh organizacijah 
združenega dela je več kot tret
jina vseh zaposlenih v Sloveni
ji. Z uveljavitvijo 7. a člena bi 
nase prevzeli odgovornost in 
seveda tudi posledice za vrste 
nalog, ki bi jih morali opraviti 
drugi organi in organizacije. Če 
kdo, potem sindikat ne more

pristati na to, da bi morali po
sledice slabega dela SDK in 
inšpekcij, ki ne morejo zagoto
viti finančne discipline, nositi 
delavci. V tej zvezi kaže zapi
sati še to, da je družbeni pravo
branilec • samoupravljanja iz 
Novega mesta dal pobudo, da 
se preveri, ali je uveljavitev 7. a 
člena skladna z ustavo. Sporen 
naj bi bil predvsem vrstni red 
izplačil. Predsedstvo sloven
skih sindikatov je to pobudo 
podprlo, ker meni, da osebni 
dohodki ne spadajo na tako 
nizko mesto, kamor jih sedaj 
uvrščajo predpisi.

Ob tem je predsedstvo sogla
šalo s sklepom za solidarnostno 
pomoč za odpravljanje posle
dic potresov v BiH, Hrvaški in 
na Kosovu vendar s pripombo, 
naj tisti, ki ta solidarnostna 
sredstva dajo, dobijo poročila, 
kako se ta sredstva uporablja
jo.

Sprejelo je še program dela 
RS ZSS za leto 1984, ki bo ob
javljen v naslednji številki De
lavske, enotnosti oziroma Sin
dikalnem poročevalču.

Peter Štefanič

Slej ko prej se bo treba navaditi na boj mnenj in argumentov

Ne potrebujemo luči 
za pot do delegatske baze

Tudi tokrat smo nekaj ted
nov pred novim letom brali in 
poslušali, kako počasi teče spo
razumevanje in dogovarjanje v 
zboru republik in pokrajin ju
goslovanske skupščine o te
meljnih družbenih listinah za 
razvoj v letu 1984. V podtonu 
novinarskih sporočil je bilo za
slediti ogorčenje nad dolgo
trajnim postopkom, drugi so za 
naše razmere normalen posto
pek usklajevanja, dogovarja
nja in sporazumevanja povezo
vali z ustreznimi ustavnimi reši
tvami, obsojajo trmoglavost 
delegacij in zlivajo jezo na 
težko delo delegatov, ki pred 
novim letom zasedajo v odbo
rih noč in dan.

V takem ozračju se kaj hitro 
prikradejo v razmišljanje tudi 
drugačne rešitve, takšne, ki naj 
bi sedanji koncept sporazume
vanja in dogovarjanja zame
njale z drugačnim, bolj učinko
vitim. Prav je, če se zato ob tej 
priložnosti spomnimo na be
sede Mirana Potrča, ki jih je 
izrekel na 10. seji CK ŽKS, da 
je treba govoriti predvsem o ne- 

_ spoštovanju ustavnih določil 
oziroma o nerazvitih delegat
skih odnosih. Vzpostaviti mo
ramo takšne delegatske stike, 
ki bodo v tem zboru omogočili 
odprto razpravo, dialog brez 
etiketiranja in iskanja kom
promisnih rešitev, ki so v bistvu 
najslabše. Boj mnenj in argu
mentov je’v vsakem postopku 
sporazumevanja in dogovarja
nja, in slej ko prej se bomo mo
rali navaditi nanj v še večjem 
obsegu v delegatskih klopeh, 
kajti le tako bomo prišli do re
snično demokratičnih rešitev za 
vsa področja družbenega živ
ljenja in dela.

Seveda pa to ne velja le za 
dogajanje v zvezni skupščini, 
saj demokratičnih odnosov, po 
samoupravni poti speljanih po
stopkov nianjkg v vseh naših

samoupravnih okoljih. Resnici 
na ljubo velja zapisati, da smo 
sicer dokaj natančno oblikovali 
vsa pota delegatskega odloča
nja, vendar so tudi vrzeli, po
slansko vedenje delegatov. 
Zato bi nekateri radi spreme
nili sistem, namesto da bi od
pravljali pomanjkljivosti. »Teh 
razprav o potrebi po spremi
njanju sistema je preveč,« nam 
je dejal Karel Gornik, delegat v 
družbenopolitičnem zboru ši
šenske občinske skupščine iz 
Litostroja, »ustvarjajo lažne 
dileme in le ovirajo razvoj de
legatskih odnosov. Ne rečem, 
da ni pomanjkljivosti, vendar 
se jih da hitro odpraviti, brez 
odvečnega prerekanja. Po
glejte le vprašanje, ki je bilo v 
zadnjih mesecih tolikokrat po
stavljeno, češ da delegati v 
zvezni skupščini nimajo pra
vega stika s svojo delegatsko 
bazo. Svojevrstno inovacijo je 
iznašla predsednica naše občin
ske skupščine Anka Tominšek, 
ki večkrat sklicuje na posvete 
delegate naše občine v zvezni 
skupščini z odgovornimi ljudmi 
iz organizacij združenega dela. 
To so dobri sestanki, včasih 
tudi žolčni, ljudje pa si v brk 
povedo, kaj je dobro in kaj ni.«

Skoraj zmeraj se sprašuje
mo. kako daleč sega glas dele
gatske baze, delovnih ljudi ob 
sprejemanju posameznih reši
tev. Takšna oblika dela, kot jo 
poznajo v šišenski občini, je go
tovo posnemanja vredna in 
graja primer, ko se je v radov
ljiški občinski skupščini »zna
šel« zvezni delegat ter se jim po 
poldrugem letu od volitev 
predstavil. Marsikaj, če že ne 
največ, pa lahko zamerimo de
legacijam in delu delegatov v 
temeljnih samoupravnih oko
ljih, v tozdih in v krajevnih 
skupnostih, saj so tu in tam 
povsem izključene iz samou
pravnega sistema svoje skup

nosti. V Litostroju so imeli 
sredi lanskega polletja pro
blemsko konferenco o uresni
čevanju delegatskega sistema 
in med drugim sklenili, da mo
rajo strokovne službe pomagati 
delegacijam pri njihovem delu 
z ustreznimi strokovnimi razla
gami, opozarjati na specifično
sti Litostroja ob posameznih 
odločitvah v delegatskem si
stemu ter jim tako omogočiti, 

*da spoznajo delegati vse raz
sežnosti ob svojem odločanju. 
V takih okoliščinah seveda ni 
nič čudnega, če vodje delegacij 
za zbor združenega dela sproti 
seznanjajo tudi delavske svete 
v temeljnih organizacijah o po
sameznih vprašanjih, dilemah 
in predlogih, se posvetujejo *v 
sindikalnih organizacijah ter 
obogateni s takšnimi mnenji 
razpravljajo na zboru združe
nega dela v občinski skupščini. 
To bržkone ne zahteva dolgih 
sestankov, posebnih analiz in 
študij, temveč le pripravljenost 
vseh, da so odločitve potlej v 
skupščini zares demokratično 
sprejete. Kot pravijo naši sogo
vorniki v Litostroju, ravnajo 
enako tudi tedaj, ko gre za od
ločitve v republiškem zboru 
združenega dela, kjer sodelu
jejo neposredno tudi delegati iz 
Litostroja, ki potlej seznanijo 
samoupravne organe o najpo
membnejših odločitvah.

V Litostroju pa niso zado
voljni z delovanjem samou
pravnih interesnih skupnosti. 
Sonja Dramelj, vodja konfe
rence SIZ za socialno varstvo, 
tarna nad delom delegatov v ti
stih organizacijah združenega 
dela, ki so združeni v konfe
renco z litostrojskimi. »Naše 
konference so nesklepčne in 
namesto da bi se odgovorni or
gani v občini prebudili ter v ti
stih delovnih skupnostih, kjer 
delegacije ne delajo, poskrbeli 
za drugačen odnos, so lani poT

leti v komiteju za družbene de
javnosti našli formulo, ki ji ni 
para. Za nosilce v konferencah 
so določili litostrojske delega
cije, mimo sistema, ki naj bi ve
ljal v našem demokratičnem si
stemu in odločanju. Kratkih 
stikov na ravni komite za druž
bene dejavnosti, konference 
delegacij in delegacije je toliko, 
da ne vem, kaj naj rečem,« vsa 
ogorčena trdi Sonja Dramelj- 
Tudi Franc Rogelj, predsednik 
ene izmed konferenc delegacij 
za zdravstvq ni zadovoljen Z 
delom, saj v sisu vse preveč go
vorijo le o denarju, premalo pa 
o programu, njegovem izvaja
nju in podobnem.

Samoupravne interesne 
skupnosti so še zmeraj pastorek 
v našem življenju. Glavno be
sedo v njih imajo skorajda pov
sod občinski organi in stro
kovne službe, premalo pa s° 
mesto dogovarjanja porabni
kov in izvajalcev. Toda tudi to 
se bo sčasoma lahko uredilo- 
menijo v Litostroju, kjer tudi 
samokritično priznavajo, da 
delegacijam za samoupravne 
interesne skupnosti namenjajo 
premalo pozornosti v sindikatu 
in v drugih samoupravnih or
ganih.

Tudi pri krepitvi samou
pravnih odnosov in delegat
skega odločanja so marsikje 
možne racionalizacije, koristne 
izboljšave. K temu lahko naj
več pripomore ustvarjalno dejo
in pomoč družbenopolitični*1
organizacij, kajti ne sme se 
zgoditi, da bi družbeni bazi. ki 
je »mati« delegatskega siste
ma, odpovedali poslušnost de
legacije in strokovni organi v 
samoupravnih interesnih skup
nostih in v družbenopolitični*1
skupnostih ter odločali P° 
svoje," mimo delavcev. Zato 
velja previdnost pri izboljšavah 
za delovanje družbenopolitič
nega sistema! Marjan Horva‘
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V minulem letu nam je v uredništvu uspelo izvrtati 34 vprašanj, na katera se nam je zdelo vredno 
iskati odgovor v tej rubriki. No, odgovor smo dobili le na 7 vprašanj, kar 27 jih je ostalo brez odmeva. 
Med temi bi radi poiskali vsaj tiste, po katerih teži sklepamo* da bi odgovor naše bralce vendarle zani
mal. Izkoristimo torej zadnjo letošnjo priložnost, da bi v novo leto ne stopili s prevelikim dolgom do 
bralcev. .

Ze januarja smo pobarali 
Republiški komite za turizem, 
kaj meni o slabostih in predno
stih dinarskih čekov za tuje tu
riste. Mi smo ostali brez odgo
vora, žal pa jih je precej prine
sla turistična sezona.

Zbodli so nas izredno nizki 
osebni dohodki delavcev v tr
govinah, predvsem v tistih z ži
vili. O tem smo nasploh.pov
prašali ROS trgovskih delav
cev, še posebej pa odgovorne v 
Emoni, od koder so nas opozo
rili na slabosti v načinu nagra
jevanja. Na odgovor smo 
zaman čakali.

Isto veljaza vprašanje tržnim 
inšpektorjem in komiteju za trg 
in cene. Zanimalo nas je, kaj 
storijo s takšnimi in še bolje, 
proti takšnim, ki kopičijo za
loge in čakajo na podražitve.
Verjetno bi bil odgovor na to še 
dandanes zanimiv?

Nemoč etažnih lastnikov 
proti Staninvestu je porodila 
vprašanje MK SZDL, kaj sto
riti proti takšnim pojavom. Go
tovo je namreč, da je prav ob
čutek nemoči zaradi donkihot
skega boja proti papirnatim 
mlinom ena najtežjih cokel de
legatskega sistema.

Sindikalne organizacije in 
organi, ki se ukvarjajo z akci
jami organiziranega nakupa in 
kreditiranja raznih dobrin prek 
sindikata, so nam zamolčali, 
kaj menijo o teh akcijah. Ne
dolgo tega smo jih namreč da
jali na sramotni steber, zdaj se 
množijo. Vprašanje je tudi, če 
so nakupi organizirani in z naj
boljšim možnim učinkom?

Blejski LIP, Helios, Brest,
Marles, Melamin, Color, ko
čevski LIK, KLI Logatec in 
Uniles, za katere smo upravi
čeno domnevali, da nam lahko 
marsikaj povedo o izsiljevanju 
cen v svo ji reprodukci jski veri
gi, so nam odgovor zamolčali — 
o izsiljevanju pa lahko neu
radno poslušamo še naprej sko
rajda grozljive zgodbe.

Molčal je tudi Zavod za šol
stvo SRS, nemo je ostalo vod
stvo ljubljanske računalniške 
gimnazi je, ko smo spraševali po 
vzrokih za učbenik nemščine v 
srbohrvaščini. Ker je v rednem 
učnem programu, nas je 
(zaman) zanimalo, ali je boljši 
od mnogih, ki so jih sestavili 
slovenski avtor ji in če je, zakaj 
ga ne bi prevedli?

Potem ljubljanska občina 
Vič, ki ni odgovorila, zakaj je s

svojim birokratskim ravna
njem zavrnila in odvrnila 
zdomca, ki se je hotel lotiti teh
nološko zelo zahtevnega in 
izvozno zanimivega proizvod
nega programa. Potem je hotel

uvoziti letalo za potrebe turi
zma, pa mu je zvezna carinska 
uprava odgovorila, da to ni mo
goče, »ker letalo ni gospodinj
ski aparat«. To smo sicer vedeli 
že sami, neskladja z lepimi be

sedami o spodbudi drobnega 
gospodarstva pa nam ni nihče 
pojasnil?

Republiški komite za delo in 
skupnost za zaposlovanje sta 
molčala, zakaj lahko brezpo
selni mirno uživajo podporo in 
hkrati zavračajo pozive, naj se 
udeležijo trgatve, obiranja 
sadja in podobnih akcij.

Tovariši v republiškem 
izvršnem svetu in skupnosti za 
cene niso hoteli ali vedeli odgo
voriti, . zakaj organizacijam, 
cestnega potniškega prometa 
ne zagotovijo enakopravnega 
položaja, saj po vseh kazalcih 
gospodar jenja drse navzdol.

Brez odgovora so nas pustili 
koroški sindikalni delavci, od 
katerih smo želeli slišati vzroke 
neuveljavljene vloge samou
pravnega delavskega nadzora.

Vprašanje moramo ponav
ljati še predsednikom sindikal
nih organizacij v naših avtopre
voznikih organizacijah. Kaj bi 
drugega, ko pa se nam zdi po
membno kaj zvedeti o naših 
voznikih, ki se pogosto brez 
svoje krivde znajdejo v tujih 
zaporih. In ko verjamemo, da 
bi jim skupna akcija lahko olaj
šala pot domov!

Petrol ne pove, zakaj v nje
govih dveh motelih ob avtocesti 
dežurajo natakarji vso noč (če
prav gostov ni), črpalka na eni 
strani pa je prazna. Nič nismo 
slišali, ali menijo, da voznik 
raje ostane s praznim tankom 
ali pa brez skodelice kave?

Republiški komite za med
narodno sodelovan je bo morda 
še.pojasnil (vprašali smo ga šele 
decembra), kaj kani storiti, da 
bi slovensko združeno delo 
zmoglo izvozne naloge, ko pa 
ima vse bolj dotrajano opremo. 
Isto pričakujemo od predsed
nikov ljubljanskega in loga
škega izvršnega sveta — pr
vemu smo postavili vprašanje.o 
pomanjkanju novih proizvod
nih programov v Ljubljani, 
drugemu pa o nesmotrni rabi 
kurilnega olja ob neizkorišče
nih lesnih odpadkih.

To naj bi bil torej letošnji 
zaključni račun rubrike. Po
navljali nismo bolj splošnih pa 
retoričnih vprašanj in komen
tarjev, ki so se izmuznili v to 
rubriko. Sicer pa, kako naj pri
čakujemo odgovor, postavljen 
slovenskemu združenemu delu, 
če se mu izognejo polno ime
novani?! Je pač tako, čeprav ni 
rečeno, da splošna vprašanja 
niso zanimiva.

Vpliv združenega dela na vr
hunski šport (ki ga nima, če
prav mu daje nemajhna sred
stva), posledice alkoholizma za 
stabilizacijska prizadevanja, 
pomanjkanje posluha za 
drobne prihranke ob prizade
vanjih za velike cilje, vdor to
varn in prometnih cest v stano
vanjska naselja... pravzaprav 
presenetljivo, da takšne teme 
ostanejo brez odmeva.

Pod značilnim rdečim vpra- 
šajem smo se lotili še problema 
kadrovske politike, ki je očitno 
daleč od delavskih rok. Zani
mala nas je odgovornost, ki 
noče biti lov na čarovnice in ne 
zmore biti normalno odgovar
janje za napačne odločitve. Po
stavili smo prece j razpotij med 
samoupravnimi in administra
tivnimi potmi na vseh področ
jih družbenega življenja...

Čeprav v tem času bolj ra
zmišljamo, komu in kakšno da
rilo bi dali, si vsi ustvarjalci te 
rubrike izbiramo željo: Lepo bi 
bilo, če bi v novem letu vsaj sin
dikalni delavci poskušali iz svo
jih okolij zagotoviti odgovore 
na naš skupni rdeči vprašaj — 
SREČNO!

Za uredništvo zbral 
in pripravil 
Ciril Brajer

Naj sosedu 
koza crkne

Bralcu, ki ne bere samo slovenskega tiska: da bi Sloveni ja 
imela zase dovolj nafte in bencina, če ju ne bi plačevala še za 
druge republike, ki svojih obveznosti ne izpolnjujejo, zado
sti pralnega praška in ol ja zase. če ga delavci ne bi pošil jali 
domov, kave je seda j sicer zadosti, bila bi pa cenejša, če bi jo 
Slovenci uvažali samo za svoje potrebe, posluša govorice,da 

. Slovenija pri najemanju in porabljanju dolgov ni sodelova
la, da bi svo j del obveznosti, če so že tu, zlahka plačala, pla
čevati pa mora še za republike in pokra jini, ki same nimajo 
dovolj deviz za odplačevanje mednarodnih anuitet, da v 
Sloveni ji nimamo svojega Obrovca in Penija in nazadnje, 
da redukcije električnega toka v Sloveniji ne bi bile potreb
ne. če Slovenci elektrike ne bi pošiljali na jug; polena in 
blato prideta naza j: Slovenija da se vede kot razviti svetovni 
sever do nerazvitega svetovnega juga: v manj razvitih repu
blikah, poceni kupuje surovine in jih predelane drago pro
daja naza j ali izvaža na zahodni trg, presežno vrednost, ki jo 
delavci iz drugih republik ustvarijo v Sloveniji, porabi jo 
zase. če že investirajo drugo v Jugoslaviji, kot kapitalisti za
htevajo. da sredstva porabijo za namen in način, ki ga po
stavi Slovenija, pogoj, ki ga Jugoslavija od tu jih posojiloda
jalcev nikoli ni hotela sprejeti. Na koncu, pa ne nazadnje, 
delegati ene od jugoslovanskih republiških skupščin so baje 
ploskali, tako je poročal Svet. ko je govornik povedal naj
bolj svežo novico, da bodo redukcije tudi v Sloveniji! Sic!

Popackani od nametanega blata, škodoželjnosti, naj so
sedu crkne koza (če ježe meni), naj sečimprej enakopravni 
znajdemo v komunizmu, če ne v blaginji, pa v revščini. Je to 
cilj. za katerega je milijon Jugoslovanov dalo revoluciji živ
ljenje, za katerega smo skoraj štiri desetletja revolucio
narno izgorevali v novi, Titovi samoupravni socialistični Ju
goslaviji? Odgovor je in mora biti samo eden: ne, kot leta 
1941 ob sramotni kapitulaciji Jugoslavije, velesilam, ki so 
do II: zasedanja AVNOJA priznavale in pomagale pobegli 
vladi v tujini in vsa leta po vojni, ko je bila socialistična, sa
moupravna in neuvrščena Jugoslavija trn. ne v peti. v očesu 
mnogim, ko je z dosledno notran jo in zunan jo politiko gra
dila svet. v katerem bi bilo vsaj man j izkoriščanja in več hu
manizma. Že to je bilo mnogim preveč!

Kar ni uspelo s silo. političnimi zvijačami in z izsiljeva
njem. bi skoraj uspelo mednarodnemu kapitalu: stisniti Ju
goslavijo v takšen gospodarski primež, da bo imela sama s 
sabo toliko dela. da ji (tu je) krivice v svetu ne bodo mogle 
biti: več mar. Krivi smo. da smo nespametno jemali tudi po
sojila, za katera nismo prosili, češ, če so že na voljo, zakaj pa 
ne. jih bomo že vrnili, ko bodo časi boljši, ali pa tudi ne. sa j 
smo z obrestmi tako že plačali več. kot smo dobili.

Zazrimo se vase: ali ni že vsak med nami v takih govori
cah sodeloval. In zazrimo se še globlje in skušajmo potegniti 
zaključek, komu škodimo z govoricami, obrekovanjem in 
malodušjem, ki nastaja kot logična posledica vsega tega? 
Sebi! Naj sosedu koza crkne! Vprašajmo pa se, vsi, ali ne pi
jemo vsi mleka istih koz, svojih in sosedovih in obratno. 
Med obiskom te dni v Makedoniji nisem slišal od makedon
skih delavcev žal besede o Sloveniji in Slovencih. Od make
donskih delavcev, ki prav tako delajo osem ur za strojem in 
k jer tovarne zaradi pomanjkanja elektrike po več ur na dan 
stoje, kjer so redukcije dnevne in trajajo tudi po deset ur. 
delavcev, ki zaslužijo do sedem novih tisočakov na mesec in 
morajo z n jimi od prvega do prvega zvezati konec s koncem. 
Če bi se bolje poznali med sabo, delavci neposredno, bi si 
pomagali že iz delavske solidarnosti, če že ne iž sebičnega 
spoznanja, da če pomagamo drugim, tudi kadar smo drugi 
mi. pomagamo najprej sebi! A/«/y«č Vizjak

V ponedeljek so v prostorih Republiškega sveta Zveze sindikatov Slove
nije v Ljubljani podpisati družbeni dogovor o delovno-proizvodnih tek
movanjih v Sloveniji, ki ureja način organiziranja in financiranja vseh de
lovno-proizvodnih tekmovanj pri nas.

Podpisniki družbenega dogovora so Zveza sindikatov Slovenije, Zveza 
socialistične mladine Slovenije, Gospodarska zbornica Slovenije, Zveza 
organizacij za tehnično kulturo Slovenije, Raziskovalna skupnost Slove
nije in Izobraževalna skupnost Slovenije.

S tem družbenim dogovorom bodo proizvodno-delovna tekmovanja 
potekala bolj organizirano, bolj enotno in brez že tako značilnih težav. 
Predvsem pa se nekaterim panogam odpirajo boljše ali vsaj enakopravne 
možnosti, pri razširjanju tekmovalnega preizkušanja znanja in usposob
ljenosti.
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Vsi so priznavali, da je stroj dober, odškodnine inovatorjema 
pa ni hotel plačati nihče

Inovacija da, 
dobra nagrada ne

Pri nas z novatorstvom ni še nihče obogatel. Praviloma je celo pot do moralnega ali finančnega priz
nanja, kakršnega smo pripravljeni dati delavcu, kije »pogruntai kaj novega«, posuta z vsemi mogočimi 
ovirami. Nekatere so sicer upravičene in potrebne, saj je treba marsikaj preveriti (in preizkusiti), pre
den kaže novo zamisel izpeljati tudi v proizvodnji ali nov izdelek poslati na trg. Veliko ovir, kot so ne
zainteresiranost odločilnih dejavnikov, strokovna zavist in zavist zavoljo nagrade, pa bi lahko povsem 
pogrešili. Korist bi bila velika! Po takšni ovinkasti in luknjasti poti sta morala tudi mlada inovatorja iz 
Slovenj Gradca Simon-Navodnik in Srečko Hribernik.

»Dokler gre za izboljšave 
proizvodnega postopka ali iz
delka, ima komisija za inovaci j
sko dejavnost (ki inovacijo 
oceni, op. p.) lahko delo. Dru
gače pa je, če kdo predloži pov
sem nov izdelek.« Tako nam je 
dejal Viktor Kren, predsednik 
komisije za inovacijsko dejav
nost v slovenjegraškem Fecru 
in s temi besedami zajel prav
zaprav vse. kar bomo v nada
ljevanju povedali.

Navodnik in Hribernik, prvi 
konstruktor in drugi elektrikar 
v Fecru, sta letos spomladi po
nudila svoji delovni organiza
ciji v odkup stroj za skubl jen je 
perutnine. V Fecru začenjajo 
izdelovati tovrstne stroje. Na
vodnik in Hribernik sta doma, v 
prostem času. narisala in izde
lala prototip takega stroja, ka
kršen bi bil po njunem mnenju 
primeren za vsakega, malo več
jega zasebnega rejca ali kmeta. 
V Fecru naj bi tako izdelovali 
dva skubilnika. velikega za 
farme in klavnice, drugega pa 
ža zasebnike. Toda

»Ponudba, ki sta jo dala de

lavskemu svetu, je bila tržno 
zanimiva,« nam je pripovedo
val direktor Fecra, dipl. inž. 
Viktor Vaupot. »Toda avtorja 
sta zahtevala previsoko od
škodnino: 4 milijone dinarjev. 
Mi smo ponudili 5 odstotkov od 
prodajne cene vsakega stroja, 
ki bi ga prodali v treh letih po 
podpisu pogodbe. Zahtevali pa 
smo tudi, da avtorja stroj prila
godita zahtevam in predpisom 
tujega trga. Ne lotimo se na
mreč izdelave nobenega izdel
ka. ne da bi računali tudi na 
prodajo na tuje. Uporabiti tudi 
ne bi smela nobene že znane in 
patentirane konstrukcijske re
šitve. Plačali bi jima tudi vse 
stroške za izdelavo in izbolj
šavo prototipa.«

Avtorja skubilnika sta 
potem, ko DS Fecra ni sprejel 
njune spremenjene ponudbe (2 
milijona dinarjev »na roke« in 
v treh letih 6 % od prodajne 
cene, ki naj bi znašala 40.000 
dinarjev), začela iskati nove 
kupce. Stroj sta tudi prilagodila 
zahtevam tujega trga, dobila 
potrebne ateste in ga razstavila

na nekaj sejmih v Sloveni ji in v 
Zagrebu.

»Zbudila sva precej zanima
nja,« je pripovedoval Simon 
Navodnik. »priletelo pa je tudi 
kako šaljivo vprašanje, kot na 
primer: .Ali priletijo iz skubii- 
nika tudi že pečeni piščanci?1 
Nekaj manjših delovnih orga
nizacij se je živo zanimale) za 
izdelek, žal pa je bila tudi zanje 
odškodnina, ki sva jo bila po
stavila. prevelika. Toda nisva 
hotela zniževati ponudbe, da ne 
bi v Fecru dejali: Poglejte ju. 
drugim lahko dasta ceneje, 
nam pa nista hotela.«

Z ljubljanskim centrom za 
inovacijsko dejavnost Novum 
sta sc pogodila, da bo v odnosu 
do morebitnih kupcev zastopal 
njune koristi — za petino dose
žene odškodnine. Prijelo ju je 
tudi — na nagovor nekega av
strijskega trgovca — da bi od
prla obrt. Toda kako jo odpreti 
s praznim žepom in z moralno 
pomočjo tistih, na katere sta se 
obrnila, da bi jima pri zagonu 
delavnice pomagali? Delovna 
organizacija Farmin iz Velenja

Domačemu znanju večjo veljavo

Kakršna setev, 
takšna žetev

Vse bolj je jasno, da bomo 
lahko le z razvijanjem in uve
ljavljanjem lastne tehnologije 
in proizvodnih postopkov 
uspeli postopno zmanjšati našo 
preveliko odvisnost od tujega 
znanja oziroma tujine sploh. 
To odvisnost je zaredila naša 
neustvarjalna, lagodna in krat
koročna dobičkarska misel
nost. Kupovanje zastarelih li
cenc in opreme na tujem je bila 
predvsem dobra kupčija za tu
jega parjnerja, ki je tako s 
svojo do kraja izkoriščeno teh
nologijo na naš račun lahko še 
vedno dobro zaslužil, pa tudi za 
domačega proizvajalca, ki mu 
ni bilo treba vlagati denarja v 
znanje in ki je tako narejen iz
delek prodal dražje (kajpak, na 
domačem trgu), kot je bila nje
gova resnična vrednost glede 
na nove, sodobnejše proizvod
ne dosežke v tujini. S takšno 
kratkovidno politiko - trgova
nja in razvoja smo si zoževali 
manevrski prostor za vključe
vanje v mednarodno delitev 
dela, namesto da bi ga širili. S 
takšno miselnostjo moramo 
zdaj (končno) odločno obraču
nati, saj posredno pa tudi nepo
sredno škodi gospodarskim in 
političnim razmeram.

Najboljša in najbolj koristna 
naložba v razvoj je slej ko prej 
naložba v množično inovacij
sko in raziskovalno delo. Tudi

tu moramo nujno stopiti 
korak s svetovnim znanstve 
no-tehničnim razvojem, če nc 
čemo še naprej zaostajati za rs 
zvitim svetom. Stvarne druž 
bene razmere zelo jasno priče 
jo, da ne moremo več gospod« 
riti po starem. Čas, v katerei 
živimo, zahteva več ustvarja 
nega strokovnega dela in zrn 
nja. V prihodnje bomo mora 
znatno več vlagati v znanost i 
šolstvo, v novo vsebino refoi 
mirane šole, ki naj bi s preu 
smeritvijo izobraževalnih prc 
cesov bistveno spremenila se 
stavo zaposlenega prebivalstv 
v korist proizvodnih poklice 
ter strokovno in družbeno vs 
bolj izobraženih delavcev. Tut 
v okviru teh dejavnosti bo treb 
izobraževalne programe uskla 
diti s potrebami našega razvoji 
predvsem pa preprečiti sedanji 
porabo družbenih sredstev, k 
ni usklajena z dolgoročnin 
programom gospodarske štabi 
iizacije.

Po predlogu družbenega na 
črta razvoja raziskovalnih de 
javnosti do leta 1985 bodo v ra 
ziskovalni skupnosti Slovenij 
uporabniki zbrali 2.880 milijo 
nov dinarjev za raziskave n 
področju družbenih in humani 
stičnih ved. ki imajo posebej 
nacionalni pomen, ter za te 
meljne in dolgoročne raziskavi 
na področju drugih ved. ki s<

posebnega ali ključnega po
mena za skladen razvoj razi
skovalne dejavnosti. Ob koncu 
srednjeročnega obdobja bo 
tako znašal delež naložb v razi
skovalno dejavnost v Sloveniji 
okrog 2 odstotka družbenega 
proizvoda. Z ' raziskovalnimi 
programi moramo zagotoviti, 
da znanost — tako družbo
slovna kot naravoslovna, ne bo 
krepila samo narodnostne in 
kulturne samobitnosti sloven
skega naroda, temveč hkrati — 
na podlagi dolgoročnih zgodo
vinskih hotenj delavskega ra
zreda — tudi uspešnost in učin
kovitost celotnega sistema 
združenega dela v Sloveniji.

Doklej po 
zgrešenih tirih

Vendar: napovedi in načrti 
so ponavadi eno, praksa pa 
drugo. Tako so v Zvezi društev 
izumiteljev in avtorjev tehnič
nih izboljšav Slovenije na pod
lagi večletnih izkušenj in stotin 
konkretnih primerov izdelali 
elaborat: »Inovacija v eno- • 
stavni in razširjeni reprodukci
ji«. ki so ga zatem obravnavali 
in ugodno ocenili na različnih 
ravneh — od izumiteljev, do 
delovnih organizacij in števil
nih družbenopolitičnih dejav
nikov. Mogli bi torej ugotoviti, 
da ga kaže vključiti v prizade
vanja za stabilizacijo gospodar
stva. Prav tako bi.lahko trdili, 
da se njegova vsebina ujema z 
vsebino resolucij kongresov. 
ZKS in ZKJ, to je z opozorili o 
nujnosti vključevanja ustvar
jalnega dela in inovacijskih 
procesov v prakso združenega 
dela. Vendar pa še naprej 
ostaja vse tako, kot je bilo — le 
pri besedah. Praksa še naprej 
ubira utečena zgrešena pota, 
kar povzroča številne škodljive 
posledice.

Očitno je, da samo načelna 
politična stališča velikega za-

jima je sicer ponudila pomoč, 
vendar po mnenju Navodnika 
in Hribernika ponudba ni bila 
dovolj jasno izražena. Bi pa ta 
delovna organizacija z njunim 
strojem lepo zaokrožila po-' 
nudbo svojih izdelkov na trgu. 
Toda izkazalo se je, da zaseb- 
ništvo zanju ni dosegljivo.

»Vseh delov za skubilnik 
tako ne bi mogla izdelati 
sama,« nam je razložil Srečko 
Hribernik. »Morala bi se pove-

morda celo v Argentini (in to 
pomembne količine, je Navod- 
niku in Hriberniku obljubljal 
prej omenjeni trgovec iz Av
strije). Toda skubilnika nihče 
ni hotel sprejeti v svoj proi
zvodni program ali jima poma
gati pri odpiranju obrti.

Najbrže sta se zavoljo tega 
odločila ponovno poskusiti 
srečo »doma«, v Fecru. Sredi 
decembra letos je iz Novuma 
prispela pogodba za odkup

Čeprav sta nam Navodnik in 
Hribernik nasmejana in očitno 
zadovoljna pripovedovala o 
zaključenem krogu njune odi
sejade, pa se nam zdi, da je v 
teh šestih mesecih vsak od 
partnerjev nekaj izgubil. Tudi 
delovna organizacija, čeprav je 
dobila zadnjo ponudbo pod 
ugodnejšimi pogoji, kakor 
prvo: vsekakor je izgubila pol 
leta, ki bi ji (zdaj razmišljamo, 
kakor da je pogodba sklenjena)

*

zati z drugimi obrtniki, kar pa 
bi precej zapletlo celotno proi
zvodnjo. Toda tudi če bi koo
peracija stekla v redu, bi samo 
za sestavljanje stroja potrebo
vala za okoli milijon dinarjev 
orodja ... Oba imava družini, 
stanujeva v garson jerah in tako 
sva se odločila, da svojega že 
tako ne preveč dobrega mate
rialnega položaja ne bova po
stavljala na kocko.«

Minulo poletje je bilo za oba 
inovatorja grenko. Zanimanje 
za stroj je raslo. Kupili bi ga v 
Jugoslaviji, Sovjetski zvezi, 
Avstriji in ZR Nemčiji ter

• ■

pravic do stroja. Navodnik in 
Hribernik sta zahtevala 1.2 mi
lijona dinarjev na roko ter po 
5 % od prodajne cene vsakega 
prodanega skubilnika v nasled
njih treh letih, s tem" da Fecro 
te »licenčnine« ne plača za 
prvih 400 strojev.

»Ti pogoji so približno po
dobni našim.« nam je dejal 
Viktor Vaupot, direktor Fecra. 
»Zato je verjeti, da jih bo de
lavski svet sprejel. Čeprav ne 
nameravam ničesar prejudici
rati. lahko rečem, da se bom 
sam zavzemal za sklenitev po
godbe.«

prav prišlo za raziskavo trga in 
pripravo proizvodnje.

Na srečo inovatorja nista iz
gubila volje. V glavah jima spet 
»vrejo« nove zamisli. V No- 
vumu so jima predlagali, naj 
skonstruirata neke nove na
prave —- o tem. kakšne, bomo 
zaenkrat molčali — in Simon 
Navodnik ter Srečko Hribernik 
že snujeta znova. Ne pravijo 
zaman, da je zastrupljen za 
vedno, kdor enkrat zajaha ino- 
vatorskega konjička.

Boris Rugelj

stoja v inovaci jskih procesih ne 
morejo premakniti z mrtve 
točke, niti če jih podpiramo z 
zakonskimi določili, pa tudi ta
krat ne, ko je povsem jasno, da 
je odločnejše opiranje na 
lastno strokovno znanje glavna 
vsebina družbene akcije, ki ji 
pravimo — stabilizacija.

O koristnosti množične ino
vativne dejavnosti, ki naj bi nas 
pomagala popeljati iz gospo
darskih težav, ne more biti več 
dvoma. In kakšni so praktični 
rezultati inovacijskih procesov" 
v naših organizacijah združe
nega dela?

Podatki kažejo, da poteka 
redno in organizirano mno
žično inventivno delo v Slove
niji v nekaj več kot 40 organi
zacijah združenega dela, obča
sno pa še v nadaljnjih 50, če
prav je sprejetih okoli 800 sa
moupravnih aktov o tem delu. 
Tovarn, v katerih prevladuje 
proizvodnja na osnovi domače 
tehnologije ali je le-ta po
membna za ustvarjanje skup
nega dohodka, je na jmanj 100. 
Torej je v praksi neregistrirana, 
torej je neuradne inovacijske 
dejavnosti veliko več kot »urad
no« registrirane. Registriranih 
inovacij ali tehničnih izboljšav 
je bilo v slovenskih tovarnah od 
3 do 4 tisoč na leto. v nekaterih 
organizacijah združenega dela 
pa že presegajo 5-odstotno 
udeležbo delavcev v procesih 
inovacij. Če ocenimo dohodek 
posamezne inovacije od 
200.000 do 250.000 dinarjev, 
lahko ugotovimo, da z inovaci
jami ustvarjamo letno okrog 
800 milijonov dinarjev dohod
ka.

Seveda je to relativno malo 
in tolikšen dohodek še ne more 
bistveno vglivati na izboljšanje 
gmotnega položaja združenega 
dela kot celote. Spregledati pa 
ne smemo, da v nekaterih de
lovnih organizacijah dosegajo z 
vpel javo inovacij po nekaj de
setin milijonov dinarjev več 
dohodka na leto in torej kar

precej pripomorejo k odprav
ljanju sedanjih gospodarskih 
težav. Inovacijska dejavnost 
postaja tako zelo močna proi
zvodna sila.

In kako je drugod?
V času gospodarske ekspan

zije Japonske, to je v zadnjih 
nekaj letih, so inovacije udele
žene kar s 65 odstotki, japonski 
delavci v tovarnah pa dajejo 
organizatorjem dela v pov
prečju vsak mesec po en upo
raben inovatorski predlog. V 
Nemški demokratični republiki 
30 odstotkov vseh zaposlenih 
sodeluje v dobro organizira
nem inovatorskem gibanju. V 
različnih industrijsko razvitih 
deželah je v inovatorsko dejav
nost vključenih od 6 do 8 od
stotkov zaposlenih. Če bi pri 
nas le vsak deseti delavec sode
loval pri tem delu. bi naša stabi
lizacija precej hitreje napredo
vala. z njo pa tudi produktiv
nost in dohodki združenega 
dela.

Za ustvarjalno 
delo več plačila

Temeljne in druge organiza
cije združenega dela nimajo 
pravih materialnih spodbud za 
uveljavljanje inovacijskih pro
cesov. Te naloge ni mogoče iz
polnjevati samo s pomočjo dr
žavnih predpisov. Vključeva
nje delovnih organizacij v ino
vacijsko dejavnost bi moralo 
temeljiti na potrebah in intere
sih slehernega tozda, da ne
nehno izboljšuje proizvodnjo, 
da daje na trg boljše in bolj 
konkurenčne izdelke in da ima 
od tega gmotne koristi. Večje 
dohodke pa ozdi v sedanjih ra
zmerah največkrat in mnogo 
laže dosegajo z zviševanjem 
cen. dobrimi zvezami kot pa s 
prizadevnim delom. Ob tem 
tudi ne smemo pozabiti, da 
takšni nezasluženi dohodki — 
če sc nenehno povečujejo — 
poveču jejo tudi vse različne da
jatve in obveznosti in s tem do
datno razpihujejo inflacijo.

Večji dohodki, ki nastajajo z 
inoviranjem proizvodnje, pa 
inflacije ne povečujejo, saj še 
malo niso rezultat izjemnih 
ugodnosti na trgu administra
tivnih igric upravnih organov 
itd. Zato bi morali tisti del do
hodkov v skupnem dohodku 
tozda, ki je sad uvedbe doma
čih inovacij v proizvodnji, ugo
tavljati posebej in ga izvzeti iz 
osnove, po kateri se zaračunava 
davek na dohodek in druge 
družbene obveznosti. Tako bi 
se sleherni tozd zavzemal za 
ugotavljanje dohodka od ino
vacij in za oblikovanje dela 
osnovnih sredstev iz svojih ma
terialnih pravic, to je od inova
cij, ki so bile uvedene v proi
zvodnjo kot dokaz uspešne 
uporabe materializiranega 
znanja in ustvarjalnosti delav
cev.

Za uspešno inoviranje proi
zvodnje bi morali več storiti 
predvsem poslovodni organi 
sleherne organizacije združe
nega dela in tozda. Zato je 
treba nanje prenesti več del in 
nalog pri usmerjanju razvoja, 
odpravljanju proizvodnih in 
tržnih problemov, organizira
nju strokovnih služb za inven
tivno dejavnost in tudi pri prev
zemanju osebnih nalog za uva
janje samoupravno sprejetih 
inovacijskih dosežkov v proi
zvodnjo. Vse te naloge pa je 
treba povezovati z odmero j 
osebnih dohodkov.

Pri tem pa moramo vedeti. ' r 
da se tehnična ustvarjalnost ne > 
izraža samo z množično inven- ;; 
tivno dejavnostjo, ampak tudi s 
poklicnim raziskovanjem, z 
vnašanjem znanja in izkušenj 
delavcev oziroma občanov, ki 
niso zaposleni v isti delovni or
ganizaciji. v proizvodnjo, ter z 
tiporabo vse obsežnejše infor
matike. V gospodarski praksi 
mora biti vse to ozko povezano 
v celoto, ki mora združenemu 
delu nenehno dajati nove 
spodbude za rast storilnosti in 
proizvodnje. Vinko Blatnik
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Jože Jan o neizkoriščenih možnostih 
tehnoloških inovacij

Z inovacijami 
I do stabilizacije
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m Novator Tone nas bo rešil. Odkril je, da se da gnojiti tudi z navadnimi kravjaki!

^5

Jože Jan

Nepoznavalec šele v pogovoru s strokovnjakom za inovacijsko 
dejavnost zasluti, kolikšne rezerve so še na tem področju. In to po
dročje je zelo veliko, saj so inovacije aktualne in več kot dobro
došle prav v vseh dejavnostih, v slehernem delovnem okolju, tako- 
rekoč na vsakem koraku.

Ne z rokami, z glavo bomo lahko kos zahtevam po večji proi
zvodnji in boljših rezultatih dela. Pridnost je pri tem veliko vredna. 
Bore malo pa nam boi pomagala, če pri svojem vsakdanjem delu ne 
bomo bolj izkoriščali razuma, znanja, svoje glave. Prav nobenega 
dvoma ni, da imamo na tem področju še zelo velike rezerve. Na to 
pa, posebno v tej gospodarski krizi, ne bi smeli pozabljati.

In o vsem tem je tudi tekla beseda z Jožetom Janom, direktorjem 
Novuma, centra za tehnološke inovacije.

lili

■Sjjl!
■n

Na istih površinah 
tretjino več hrane

Več kot presenetljiva so 
dognanja naših inovatorjev. 
Toda pri Novumu zagotavljajo, 
da za svoje obljube ob sklenitvi

pogodbe prevzemajo tudi vso 
odgovornost!

»Tako je, pri Novumu ne iš
čemo finanserjev elaboratov, 
temveč le interesente za boljše 
gospodarjenje, večje rezultate 
dela. Najkrajša in obenem naj

cenejša pot do tega so prav teh
nološke inovacije,« pravi di
rektor Jože Jan.

Med številnimi predlogi No
vuma so nekateri vredni vse 
pozornosti, denimo tisti, ki 
obravnavajo naše kmetijstvo.

»Prepričani smo, da bi lahko 
z nekaj razmeroma cenenimi in 
preprostimi spremembami v 
jugoslovanskem kmetijskem 
gospodarstvu pridelali tretjino 
več hrane. Kaj bi to pomenilo 
za našo državo, si seveda lahko 
le predstavl jamo. Veliko, zares 
veliko,« razmišlja naš sogovor
nik. »In za tako povečano 
proizvodn jo sploh ne bi bile po
trebne kdo ve kolikšne nalož
be. Prav na kratko in preprosto 
povedano: posodobiti bi morali 
gnojenje, aktivirati seme pred 
setvijo, poskrbeti za manjšo iz
gubo pridelka pri kombajnih, 
predelovati slamo v silažno 
krmo in dokončno opraviti z 
dezinterejo. to je pogosto bo
leznijo naših prašičev. Danes 
denimo rabimo drag uvožen 
fosfat za gnojenje tudi v prime
rih. ko je zeml ja sama že dovol j 
bogata in ne potrebuje tega 
gnojila. Seveda so zato, da 
zvemo, kaj potrebuje njiva in 
česa ne. potrebne raziskave. 
Skratka, gnojenje v našem 
kmetijstvu bomo morali še poš
teno posodobiti. Dalje: z aktivi
ranjem semena pred setvijo, to 
se opravi z ultrazvokom, bi bila 
letina bistveno večja. Pri sonč
nicah, na primer, kar za 20 od
stotkov. Zanimiva in na moč 
koristna bi bila tudi elektron

ska naprava, ki bi jo morali 
vgraditi v vse naše kombanje. Z 
njeno uporabo bi namreč 
zmanjšali raztres, to je izgubo 
semen. Po tej poti bi lahko pri
hranili vsako leto blizu 2 mili
jona ton žita! S predelavo 
slame v silažno krmo, postopek 
je seveda nov, pa bi močno po
večali možnosti za razvo j gove
doreje in ovčereje.

V razmeroma zelo kratkem 
času in brez večjih vlaganj bi 
lahko v naši deželi na isti povr
šini plodne zemlje, z isto meha
nizacijo in enakim številom de- 
lavcev pridelali celo tretjino 
več kmetijskih pridelkov!

Velja poskusiti? Ali pa nam 
morda vendarle še ne gre tako 
za nohte, da bi bili prisiljeni 
sprejeti te .novotarije1?«

Vse polno je 
virov energije

Sodelavci Novuma imajo 
poleg vsega tega tudi vrsto 
predlogov za večjo učinkovi
tost tudi drugega dela našega 
gospodarstva. Njihove izkušnje 
opozarjajo, da bi s tehnološko 
racionalizacijo v industriji 
lahko ustvarili kar za 20 od
stotkov večji dohodek. Za pri
mer navajajo v tekstilni indu
striji kranjski IBI, ki naj bi mu 
sledila naša tekstilna industrija.

»Ker je vprašanje energije 
vse bolj aktualno, imamo se
veda tudi s tem v zvezi vrsto 
zamisli, kako bi izrabili do
datne vire energije,« nadaljuje

Jože Jan. »Aktualne so denimo 
vode v slovenskih planinah, 
kjer je padavin dvakrat toliko 
kot v dolini. Z akumulacijo in 
izkoriščanjem planinskih voda 
bi bili bogatejši za dodatnih 
1000 megavatov električne 
energije. Imamo kakšnih 15 
scenarijev za gorske hidrocen- 
trale. Na moč smo lahko zado
voljni s hidropotencialom slo
venskih voda in skrajni čas je, 
da se tega zavemo in nekaj 
ukrenemo. Z zajetjem gorskih 
voda pa bi imeli celo dvojno 
korist, saj bi hkrati rešili tudi 
vprašanje številnih vodovodov.

Neprimerno bolj kot doslej 
bomo morali v prihodnje izko
riščati tudi tehnološko paro, ki 
predstavlja pomemben vir 
energije. Če bi paro, ki se nam 
zdaj zgublja v zraku, speljali 
prek turbin, bi s pomočjo ene 
same tone pare ustvarili 120 do 
140 kilovatov. Možnosti za iz
koriščanje tehnološke pare je v 
Sloveniji zelo veliko. Ce bi-jih 
izkoristili, bi bili močnejši za 
dodatnih 100 megavatov. Prav 
toliko električne energije pa bi 
lahko dajale tudi male hidroe
lektrarne. Te so razmeroma 
poceni in, kar je velikega po
mena, ne rabijo daljnovodov 
in torej delajo z minimalno iz
gubo energije.«

Takih in podobnih predlo
gov, ki osvetljujejo pota do 
novih virov energije, imajo pri 
Novumu še veliko. Zanimiv in 
docela neizkoriščen je denimo 
predlog, da bi, kot to že počno 
po svetu, sežigali smeti. Samo v

Ljubljani bi lahko bili bogatejši 
za 50 megavatov, da koristnih 
stranskih proizvodov niti ne 
omenjamo. Skratka, rezerve 
električne energije so izredno 
velike.

»Ob vsem tem pa so na moč 
aktualni tudi predlogi, kako bi 
lahko varčevali z energijo. Z 
majhnimi naložbami bi v šte
vilnih primerih prihranili tudi 
do 40 odstotkov energije,« za
gotavlja Jože Jan. »Samo v sta
novanjih bi lahko z minimal
nimi posegi prihranili pri kur
javi kar petino goriva oziroma 
energi-je. Prav res — z mini
malnimi posegi! V tem primeru 
ne gre za kakšne večje pogrun
tavščine, temveč za preproste 
refleksne folije, termostatske 
ventile in podobne stvari, ki jih 
v svetu s pridom že dolgo upo
rabljajo. Ne vem, ali je naša 
družba zares tako zelo olesene
la, da ima tako presneto malo 
posluha za številne tehnične 
izboljšave, ki se ponujajo sko
rajda same od sebe, ali nam gre 
kljub vsemu še vedno predo
bro. Naj bo tako ali drugače: 
čim hitreje se bomo spameto
vali in uvideli, da temelji naj
krajša pot do gospodarske sta
bilizacije prav na pospešeni 
inovacijski dejavnosti, tem 
bolje za nas. Zato bi bil najpri
mernejši naslov tega prispevka 
,Le z inovacijami do stabilizaci
je1. O tem sem že dolgo prepri
čan,« je zelo resno pripomnil 
Jože Jan.

Slika in besedilo: 
Andrej Ulaga

Namesto da bi ploskali, 
zeleni od zavisti

Sodobni hlapci 
Jerneji

»V kapitalističnem svetu naj bi 
bile tehnološke inovacije predv
sem osnova za ustvarjanje čim 
večjega profita, v socialističnih 
deželah pa naj bi inovacijska de
javnost pripomogla v prvi vrsti k 
boljšemu in učinkovitejšemu za

dovoljevanju skupnih, to je druž
benih potreb, k zagotavljanju 
dohodka in razvoju organizacij 
združenega dela v skladu z razvo

jem narodnega gospodarstva, V 
samoupravnem gospodarstvu je v 
ospredju tudi množičnost na po
dročju tovrstne ustvarjalne de
javnosti. To z drugimi besedami 
pomeni, da bi morali z najrazlič
nejšimi metodami in prijemi 
spodbuditi in vključevati v inven
tivno delo čim večje število de
lavcev...«

To so misli dr. Gabrijela Deve
taka. ki smo jih povzeli iz njegove 
nove knjige Tehničke inovacije u 
svijetu i u nas. Delo je izšlo v Za
grebu in govori o enem izmed 
najpomembnejših problemov na
šega gospodarstva — o pomenu 
razve jane inovacijske dejavnosti.

Slednja ugotovitev sicer ni 
povsem nova. pa vendar kaj dosti 
dlje od nje še nismo prišli. Zakaj 
vendar? Kje so vzroki za to. da 
smo na tem področju doslej pri 
nas tako bore malo napravili. 
Prav o tem smo se pogovarjali z 
dr. Gabrielom Devetakom, av
torjem omenjenega dela.

»Uspehi inovacijske dejavno
sti so v najtesnejši povezavi z mo
tivacijo in stimulacijo. To ponav

ljam in dokazujem že vrsto let. 
vendar brez pravega uspeha. Za 
sleherno ustvarjalno delo mora 
biti delavec motiviran. Za inova
cijsko še toliko bolj...« poudarja 
dr. Devetak. »Osrednji problem 
je. žal. še vedno prepočasno reše
vanje vlog za ustrezno nagrado. 
Potem ko so formalnosti ureje
ne. pa pogosto preprosto pove
dano. kapituliramo pred izplači
lom. To pa je pri vsej stvari še 
najbolj nerazumljivo. Namesto 
da bi ploskali in se veselili, se nas 
poloti zavist. Zato kapituliramo 
pred obveznostmi do zasluženega 
inovatorja, in zato je pot od pred
loga do nagrade pri nas tako na
porna in dolga...«

Primerov, ko postanejo inova
torji pri iskanju svoje pravice po
dobni hlapcu Jerneju, je veliko. 
Vsekakor preveč. Še manj spod
budno pa je to, da vsi ti opehar
jeni delavci jemljejo voljo do 
dela in ustvar janja drugim. Zakaj 
le bi si s prizadevanjem človek 
nakopal še dodatne težave: ne
voščljivost sodelavcev, težave pri 
nadrejenih, pota na sodišče in 
podobne neprijetnosti.

»Zanimiv je denimo primer 
inovatorke iz Postojne. Delavka 
je s tehnično izboljšavo pripomo
gla k precej večji proizvodnji in 
ukinitvi delovnega mesta v orga
nizaciji združenega dela. Lep 
uspeh. Kljub temu, da je proi
zvodnja na izboljšanem stroju 
narasla za več sto odstotkov, so 
delavki ponudili za nagrado naj
prej 370. kasneje pa 740 dinar
jev. Razumljivo je vse skupaj 
prišlo pred sodišče združenega

dela. kjer pa se je primer močno 
zavlekel. Prizadeta delavka je 
prej dočakala upokojitev kot pa 
zasluženo nagrado za inovaci
jo.. .«

Takih in podobnih trnovih poti 
naših inovatorjev pozna dr. De
vetak veliko. Preveč, saj poudar
jamo. da moramo spodbujevati 
množičnost. Pa jo. kot kaže. bolj 
kaj drugega, kot pa spodbujamo.

»Inovacijska dejavnost je po
dobna matematiki. Ne pozna sta
rosti. spola, družbenopolitičnega 
sistema... Zato, ko gre za spod
bujanje, za motivacijo, ne bi 
smelo biti razlike med sociali
zmom in kapitalizmom. V obeh 
primerih je namreč potrebno z 
vsemi močmi spodbujati inova
cijsko tekmo in. ko je novost ozi
roma izboljšava tu. hitro, čim hi
treje ukrepati. Za vse to pa mora 
biti v delovnem kolektivu pravo 
vzdušje. Želja po skupnem ra
zvoju mora biti močnejša od zavi
sti. Naši papirji oziroma doku
menti v zvezi z i novači jsko dejav
nostjo o že precej boljši, kot so 
bili še včeraj, prepogosto pa. žal. 
odpoveduje človeški faktor...,« 
meni dr. Gabrijel Devetak.

In moramo mu verjeti. Če ne, 
potlej bi bilo na tem področju go-' 
tovo marsikaj drugače. Predvsem 
bi bilo več veselja do ustvarjal
nega dela in med nami precej več 
inovatorjev.

A. UL.

Tabela 4: Pregled izdanih domačih patentov v obdob
ju od leta 1945 do 1976 .

Leto
Socialistična republika

BiH CG Hrvat-
ska

Make
donija

Slove
nija Srbija Skupaj

1945-
1951 2 11 10 51 74
1952 1 — 21 — 32 64 118
1953 1 — 18 2 8 26 55
1954 3 — 28 — 30 67 128
1955 5 — 39 — 23 67 134
1956 9 — ■ 48 4 61 123 245
1957 6 l 44 4 55 88 198
1958 11 l 63 5 36 100 216
1959 11 — 53 4 57 103 228
1960 12 6 111 12 106 191 438 .
1961 11 — 29 2 54- 91 187
1962 11 — 67 2 86 100 266
1963 17 — 46 3 66 87 219
1964 16 — 69 4 77 102 268
1965 9 4 38 2 44 73 170
1966 5 ■— • 39 1 30 67 142
1967 8 — 47 4 40 69 168
1968 11 — 17 4 43 59 134
1969 8 — 40 3 46 54 151
1970 11 — 32 2 46 68 159
1971 8 — 41 4 35 70 158
1972 6 2 18 4 20 68 118'
1973 5 — 26 3 43 44 121
1974 7 — 15 6 34 37 99
1975 5 — 27 1 26 38 97
1976 4 — - 9 1 23 21 58

Skupaj: 203 14 996 77 1.131 1.928 4.349

VIR: Unapredjenje inovacija u privredi, skupina avtor
jev, CGS, Ljubljana, 1977, str. 138.
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Delavci naj bodo 
o vsem
na tekočem
1 E

V času, ko se v vseh samoupravnih organizacijah in skupnostih pri ure
sničevanju dolgoročnega programa ekonomske stabilizacije lotevamo 
konkretnih nalog, se kot eno bistvenih zastavlja vprašanje, ali smo in ko
liko smo napredovali v prizadevan jih, da bi delavci TOZD resnično odlo
čali o pogojih in rezultatih svojega dela. Eden bistvenih elementov in po
gojev za tak položaj delavcev je, da imajo možnost sproti spremljati vse 
ekonomske probleme, tako tiste, ki se nanašajo na tekočo proizvodnjo in 
poslovanje — zlasti obratna sredstva in najemanje kreditov (ti so zdaj 
dragi), izpolnjevanje planov izvoza itd., kot tudi vsa vprašanja v zvezi z 
novimi naložbami. O vsem tem morajo biti delavci na tekočem tudi zato, 
da bi laže razumeli težave in se tudi laže znašli glede potrebnih sprememb 
ter se znali prilagoditi razmeram, če bi se spremenile okoliščine, v katerih 
zdaj delajo.

Pri uresničevanju dolgoročnega programa ekonomske stabilizacije 
prihajamo namreč v obdobje razjasnjevanja medsebojnih upniško-dolž- 
niških razmerij, tako med organizacijami združenega dela samimi, kot 
med njimi in bankami, z vsemi nadaljnjimi posledicami urejanja teh od
nosov za občino in tudi za republiko. Sedanja proizvodnja in poslovanje 
gospodarskih organizacij ter njihovi rezultati so temelj, na katerem je 
zgrajena celotna nadstavba: od družbenih dejavnosti, kot so: zdravstvo, 
izobraževanje, otroško varstvo itd., od katerih je v veliki meri odvisen 
tudi standard delavcev, pa vse do zadovoljevanja splošnih potreb v prora
čunih družbenopolitičnih skupnosti. Ko bomo začeli urejati finančni po
ložaj in uveljavljati ukrepe finančne sanacije v gospodarstvu, bodo 
mnoge organizacije združenega dela prišle v težak položaj, z njimi pa tudi 
družbene in druge dejavnosti, ki pridobivajo dohodek oziroma se financi
rajo iz dohodka TOZD in osebnih dohodkov delavcev. Konkretno se to 
nanaša na zadovoljevanje skupnih potreb z neposredno svobodno me
njavo dela, s svobodno menjavo dela v SIS in prek njih, pa tudi na zmanj
šane možnosti financiranja družbenopolitičnih skupnosti. Pri urejanju 
teh zadev imajo bistveno vlogo in odgovornost občine kot temeljne druž
benopolitične in samoupravne skupnosti, pri čemer pa bodo, razumljivo, 
v različnem položaju.

Ko se bodo pri razreševanju teh vprašanj v vsej ostrini pojavile težave 
zaradi sedanje porabe nad stvarnimi možnostmi, bodo verjetno morali za 
zadovoljevanje dogovorjenih prednostnih potreb več prispevati tisti, ki 
bolje gospodarijo, dosegajo boljše rezultate in so v boljšem položaju. 
Praviloma je tako, da tisti, ki dobro gospodari, »vleče naprej«. Pri tem pa 
bo nedvomno prihajalo do poskusov izigravanja; ob takšnih pojavih 
vedno prihaja tudi do konfliktov. Zato je tako zelo pomembno, da imajo 
delavci vpogled v položaj, tako lastne organizacije kot svojega okolja in 
občine kot celote, da bi si tako lahko ustvarili zavesten in odgovoren 
odnos do vprašanj skupnega interesa in jih tudi odgovorno reševali.

I
IfSEII 
;.::w g

Pomoč naj temelji na čistih računih
Vzemimo kot primer otroško varstvo. V Tonosi ali katerikoli drugi or

ganizaciji združenega dela zaposlene delavke ne morejo delati, če te de
javnosti ni. V našem skupnem interesu je torej,da ko organizacija zdru
ženega dela ne zmore plačevati prispevka za to dejavnost in bi to v teme
ljih ogrozilo takšno dejavnost — da ji ta prispevek pomagajo nadomestiti 
druge organizacije združenega dela. V takšnem primeru je nedvomno 
bolje, da delavci v organizacijah združenega dela, ki glede na ustvarjeni 
dohodek to zmorejo, na takšen način pomagajo premagati težave. Seveda 
pa je treba te odnose urejati na temelju čistih računov. To pa pomeni, da 
bodo organizacije združenega dela, ki v sedanjih razmerah glede na do
hodek teh obveznosti ne zmorejo, kasneje — čez leto, dve ali tri, ko se 
bodo izkopale-iz sedanjih težav — to pomoč tudi vrnile. To je bistvo re
programiranja obveznosti, o katerem v zadnjem času veliko govorimo. 
Na to je treba računati kot na stvarnost, tako na ravni občin kot v vseh 
oblikah njihovega povezovanja.

Občine — tako kot deluje jo zdaj — občutimo kot oblast predvsem za
radi delovanja njihovih upravnih organov, ne pa delegatskih skupščin 
občin, zlasti še njihovih zborov združenega dela. Po ustavi pa je prav 
zbor združenega dela tisti organ, ki v končni posledici edini lahko odloča 
o dohodku. Njegovo delovanje pa je v sedanjem delovanju delegatskih 
skupščin v občinah po pravilu najmanj čutiti. V razmerah, ki bodo nastale 
z uveljavljanjem ukrepov za finančno sanacijo gospodarstva, pa bo prav 
zbor združenega dela tisti organ, ki bo moral odločati o mnogih življenj
sko pomembnih vprašanjih. Pojavile se bodo zelo različne razmere, od 
tega na primer, ali zapreti določeno šolo ali zavod, ali naj ga rešujejo 
predvsem tisti, ki so za delovanje takšnih ustanov posebej zainteresirani, 
ali vsi, ki delujejo na določenem območju, pod kakšnimi pogoji zapreti 
take ustanove.

V teh razpravah se bo izrazil bistveni pomen medobčinskega sodelova
nja, pri čemer gre spet predvsem za sodelovanje zborov združenega 
dela, torej delegatov delavcev. V tej obliki se zdaj povezujejo v glavnem v 
mestih kot posebnih družbenopolitičnih skupnostih. Pri tem pa prenašajo 
v reševanje v okviru mestnih skupščin tudi zadeve, ki bi jih glede na nji
hovo naravo bilo treba urejati v občinskih skupščinah. Praviloma se tudi 
zelo hitro odločajo za družbeno varstvo, ki je po svojem značaju skrajni 
ukrep, premalo pa uporabljajo druge metode, ki smo jih vgradili v naš si
stem in ki naj bi delovale tako, da bi delavce spodbudile, da-bi se sami 
neposredno vključevali v razjasnjevanje vprašanj in v dogovarjanje za 
njihove rešitve.

Ko si pri uresničevanju dolgoročnega programa ekonomske stabiliza
cije zastavljamo konkretne naloge, je še posebno pomembno, da z vsemi 
ukrepi, ki jih vsebuje program, seznanimo slehernega delavca. Delavca 
pa z njimi ne bomo seznanili, če ne bodo neposredno dejavni predvsem 
delavski sveti in sindikati, pa tudi vsi organi in organizacije, ki so sestavni 
del samoupravnega sistema.

Razprava Sergej a Kraigherj a v pogovoru s predstavniki 
poslovodnih in samoupravnih organov ter vodstev 
družbenopolitičnih organizacij v delovni organizaciji 
Tekstil Tonosa ob obisku te organizacije združenega INIii 
dela 2. novembra 1983 1

Pogovor z Nevenko Lekše

ESI

Želim si, da bi se 
vendarle začelo 
obračati na bolje

In zdelo se ji je čudno, ko 
nisem začel postavljati vpra
šanj o tem ali onem v politiki 
in gospodarstvu ali v družbi 
nasploh. Teh vprašanj kajpak 
ni bilo, saj smo se o tem pogo
varjali čez vse leto. Zdaj, pred 
novim letom, pa je čas, da 
malo pobrskamo tudi drugod.

»Verjetno je tvoj delovni 
dan dolg in pester,« začnem. 
»Menda ne mine dan, da ne bi 
kot članica republiškega sveta 
ZSS in njegovega predsed
stva, članica republiškega od
bora sindikata delavcev 
zdravstva in socialnega var
stva ter njegovega izvršnega 
odbora, predsednica odbora 
teh delavcev pri mestnem 
svetu ZSS, predsednica kon
ference OOZSS v delovni or
ganizaciji Zdravstveni dom 
Ljubljana itd. morala na eno 
od sej. Kako ti uspe to uskla
diti z delom v službi pa potem 
še s skrbjo za dom in druži
no?«

To me je zanimalo predv
sem zato, ker je še mlada, kar 
premlada za toliko dolžnosti.

»Saj gre,« mi pravi, »delati 
je treba. Res je. da me večkrat 
ni v službi, toda vse svoje delo 
vedno opravim. Morda je to 
zato, ker ga imam rada. Časa 
ostane tudi za družino. Ta
krat, ponavadi zvečer ali ob 
sobotah in nedeljah, pa smo 
toliko bolj skupaj.« Ob tem se 
je nekoliko zarrflllila. Sva 
morda mislila isto: življenje 
teče prehitro, da bi uspeli na
doknaditi zamujeno?

— Kako pravzaprav po
staneš politični delavec s to
likšnimi funkcijami, me je za
nimalo, da bi prebil trenutke 
razmišljanja.

»Začne se skoraj s ciciban
skimi leti, potem v pionirski in 
mladinski organizaciji. Člo
veka kar nekako potegne, 
potem ko si sredi tega vrveža, 
skorajda ne moreš več iz 
njega S funkcijami je pa tako: 
ena potegne za sabo drugo, ta

spet naslednjo, pa smo tam.«
Potem steče beseda o nje

nem poklicu in delu. Kot la- 
borantka namreč dela v 
obratni ambulanti v ljubljan
skem Litostroju. »V tovarni 
so razmeroma dobro rešili 
vrsto problemov v zvezi z izo
stajanjem z dela zaradi bolez
ni, tudi tistih namišljenih,« 
pove. Ob tem me zanima, kaj 
vse zve od delavcev ali občuti, 
ko se oglašajo pri njej zaradi 
odvzema krvi za pregled, in 
če ji taka spoznanja koristijo 
kot sindikalni aktivistki.

»Pri mnogih je opaziti ma
lodušje. Zdi šemi, kotda je to 
nekakšna nalezljiva bolezen. 
To ni dobro. Vzroke poz
namo — to je nenehno pada
nje življenjske avni. Tudi 
zdravila poznamo, a kaj, ko 
jih premnogi le hvalijo in pri
segajo na njihovo učinkovi
tost, nič pa ne naredi jo, da bi 
jih začeli resno jemati — tako 
po receptu. V stikih z delavci 
si lahko ustvariš precej dru
gačno podobo, kot tisti, ki de
lajo le v pisarnah. Take izkuš
nje pripomorejo k predlaga
nju in sprejemanju otipljivih, 
zlasti pa bolj življenjskih reši
tev.«.

Poslušam in kimam, ob tem 
pa jo skušam oceniti kot 
osebnost. Zdi se vedno na
smejana in dobre volje. Toda 
za tem obrazom ne manjka 
odločnosti in razčiščenega 
odnosa do življenja. Neo
majna energija veje iz nje in 
trdoživost. Težko jo je spe
ljati na led. saj je nekako vse
skozi na preži. Praktičnosti in 
razumevanja ji vsekakor ni 
mogoče oporekati. Prav tako 
ne bojevitosti, še manj pa 
okretnosti v besedi. Ob teh 
ugotovitvah se nehote malce 
nasmehnem. Seveda to ne gre 
k resnim mislim, ki mi jih pri
poveduje. Opazi to. Da bi se 
izognil morebitnemu vpraša
nju, ali je morda rekla kaj na
robe, brž preberem nekaj

vrstic iz razprave, ki jo je 
imela na četrti seji RS ZSS: 
Vse, kar je bilo, je bilo v zadnjem 
času rečenega in napisanega o
družbenoekonomskem polo
žaju delavcev nasploh, velja 
tuth za družbenoekonomski 
položaj delavcev v zdravstvu. 
Ta so namreč hitro in močno 
slabša in postaja marsikje že 
kritičen. Spomni se te svoje 
razprave in brž doda: »Žal ve
ljajo te ugotovitve še danes. 
Rečem lahko, da se ta položaj 
slabša hitreje in je težji kot 
marsikje. Žaostrene gospo
darske razmere zmanjšujejo, 
dohodek, od katerega so od
visna sredstva za zdravstveno 
varstvo. Že nekaj let nazaj pa 
pada vrednost zdravstvenega 
dinarja. Pričakovati bi bilo, 
da se bo znižala poraba ozi
roma obseg zdravstvenega 
varstva. Toda ne. Obseg iz 
leta v leto narašča. Resolucij- 
ski okviri so vsako leto ožji in 
onemogočajo, da bi sredstva 
za zdravstveno varstvo rasla 
tako hitro, da bi lahko v 
zdravstvenih izvajalskih de
lovnih organizacijah omogo
čali delavcem tolikšno rast 
osebnih dohodkov, kot jo do
segajo delavci v gospodar
stvu. Ker pa morajo biti stro
ški zdravstvenega varstva po
kriti, se teža problema vse 
bolj prenaša na osebne do
hodke in skupno porabo de
lavcev v zdravstvu.«

V pogovoru, s sindikalnim 
aktivistom se običajno ni mo
goče izogniti vprašanju, kaj 
misli o sindikatu in o tem, 

, kako delavci gledajo na delo 
svoje najmnožičnejše organi
zacije.

»Ni čudno, da nam delavci 
včasih očitajo neučinkovitost 
ali nekakšno ilegalo. Roko na 
srce, nekaj popravnih izpitov 
smo letos imeli. Kar spo
mnimo se razprave v zvezi z 
zakonom o pokojninskem in 
invalidskem zavarovanju ozi
roma statutu SPIZ, samou
pravnim sporazumom o ure-

bib> jjjvvK \v \Y.L’ L« (v. .Mtsrfs n x«$e «« sejo, vvpv.vv <>v.e S>\L\ .w\ ).\nW>\x-
vor. Zdelo še je, da se tudi nekolikanj izmika. »Kaj bi, pravijo, da nimam dlake na jezike, povrh 
vsega pa imam rada resnico. Oboje ne gre preveč skupaj, vam novinarjem pa ne uide nobena be
seda.« Tako nekako sva začela najin pogovor, ko sem jo končno »snel« z ene od mnogih sej.

sničevanju zdravstvenega 
varstva in delovnim časom- 
Delavci se ob takih primerih 
upravičeno sprašujejo, kdoso 
sindikati in koga zastopajo. A 
kaj, ko vse ne ostane le po 
očitkih. Huje je, da delavci 
obračajo hrbet sindikatu i° 
izgubljajo zaupanje vanj. To 
se pozna in dogaja čedalj6 
pogosteje: zbori delavcev, 
konference itd. niso sklepčni; 
Veliko bomo morali narediti 
in popraviti, da si povrnemo 
zaupanje. Mnogo več pa tudi 
storiti v boju proti administri
ranju in birokraciji, ki pre
večkrat ruši prizadevanja sin
dikatov.«

Nadaljevanje prihodnjič

Cenovna politika — zaščitnik 
standarda

Le redkokdo, ki je minuli 
petek poslušal v televizij
skem dnevniku ali bral v so
botnih izdajah časnikov 0 
najnovejših podražitvah ter 
hkrati zamrznitvi ostalih 
cen za pol leta, je ostal 
miren. Podražitev in zamrz

nitev smo imeli v zadnjih 
letih veliko. Vendar do njih 
nismo postali ravnodušni 
(kakor se ljudje nekako na
vadijo na ropot mestnega 
prometa), saj nas vsaka 
nova podražitev požgečka 
tam, kjer imamo rane še od 
prejšnje. Zato je veliko ob
čanov spregledalo, da je z 
najnovejšim ukrepom 
zvezna vlada začela uve
ljavljati stališča dolgoroč
nega programa gospodar
ske stabilizacije na po
dročju politike cen. hkrati 
pa z zamrznitvijo preprečila

nenadzorovano rast.inflaci- 
je. Oba ukrepa torej delu
jeta kot zaščitnika življenj
ske ravni prebivalstva, trdi 
uradna razlaga. Pa ne samo 
to: zamrznitev cen naj bi 
pomagala delovnim organi
zacijam, da težav ne bi pre
magovale s' podražitvami, 
ampak ž zavzemanjem za 
učinkovitejše gospodarje
nje in smotrnejše poslova
nje.

Vse te prednosti ukrepa 
so občanom večinoma šle 
skozi eno uho noter in skozi 
drugo.ven, prav tako kot so 
ostala skoraj neopažena 
nekatera znižanja temelj
nega prometnega davka in 
nekaterih drugih dajatev. S 
tem ko se je ZIS odrekel 
temeljnemu davku, se ne
kateri pomembni življenjski 
izdelki niso podražili, neka

teri na primer kava. pa celo 
pocenili. Drugi so se podra
žili (za naše razmere) mini
malno.

Nekako mimo ušes je šla 
tudi izjava, da bo zvezna 
vlada v času zamrznitve cen 
(se pravi naslednjega pol 
leta) pripravila vrsto gospo
darskih ukrepov, ki bodo 
zavrli inflacijo in povsem 
uravnovesili cenovna ra
zmerja.

Skratka: ocene in reak
cije občanov (če smemo 
malce posplošiti zadevo) se 
niso prav nič spremenile, ne 
glede na razmere. Tudi 
omenjeni ukrep ZIS je bil 
deležen več graje kot priz
nanj, kakor da je enak do
sedanjim. navzven podob
nim ukrepom v cenovni po
litiki (podražitvam in 
hkratnim zamrznitvam

cen), čeprav se od njih ra- j 
zlikuje v pomembni po
drobnosti; je prvi korak v 
politiki cen. naravnan p° 
taktu stabilizacijske korač- | 
niče. Nekateri sicer trdijo, * 
da je zvezna vlada zdaj-tam. j 
kjer je bila pred pol leta. pa j 
pred letom dni. pa... torej '
na začetku razvozlavanja j; 
gordijskega vozla primarne J 
razporeditve dohodka. Ti so 
prej omenjeno razliko ; 
gladko prezrli. Drugi dvom-. ; , 
Ijivci pa mislijo, da zvezni 
izvršni svet ni sposoben pri' j 
praviti ‘ ustreznega instru- ; 
mentarija cenovne politike, 
saj 3e dosedaj sleherni 
ukrep na tem področju na : 
koncu samo dvignil cene in j 
povečal inflacijo. Toda. kot 
vsi vemo. je na zrelo sadje j 
treba počakati do jeseni — 

Boris Rugelj

Pogledam na uro, ki je v 
tem času zbezljala brez nad
zora. Bliža se naslednja seja- 
tokrat predsedstva RS ZS$. 
Skušam obrniti pogovor dru
gam, medtem ko — kdo V? 
kateri dan zapovrstjo —- 
sendvič namesto toplega ko
sila ali malice. Mimogrede se 
izvem, da mož razume njeno 
delo, saj je tudi sam družbe
nopolitično aktiven, in da 
dvanajstletni sin Marko že »e 
bo šel za nogometaša, četudi 
si to želi.-Zakaj, vprašam-: 
Zato. mi pravi, ker je slišal, da 
bi za vsak gol, ki bi ga dosegel, 
dobil stari milijon. Tega p3 
ona noče. Rada bi ga vzgoji)3 
tako, da pri delu, najsi )e 
kjerkoli, ne bi mislil predv
sem na zaslužek.

Na vprašanje, kaj si želi v 
letu, ki trka na vrata, mi od
govori brez premisleka- 
predvsem mir. To me začudi- 
saj povojna generacija niuj3 
navade tako razmišljati. To je 
značilnost starejših, ki so oku
sili grozote vojne. »Starša sta 
bila aktivista in od njih setu 
marsikaj slišala, potem |Z 
dneva v dan novice o oboro
ževanju in grožnjah z orož-j 
jem. Želim si tudi. da bi se ž< 
vendarle začelo obračati ua 
bolje, v dobro vseh delovnih 
ljudi, pa tudi to, da bi bili Uu' 
dje bolj strpni. Seveda pa tudi 
osebne sreče, iz katere vsa* 
posameznik črpa moči za 
delo.«

Peter ŠtefaMc
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Koliko smo in zakaj nismo energetsko bogati

Energija je tudi 
znati in hoteti

Gradbinci in gospodarska stabilizacija

Krizni štabi
niso rešitev

Za nova energetska iskanja bi morala biti zadosti tehten vzrok že dogajanja v svetu nekaj zadnjih 
let. Toda ne, za pravšnje premike nas mora zadeti krepka redukcija. Dokaz? Ko so povsod na novo 
razvijali premogovništvo, smo zapirali rudnike, ker je bila nafta poceni. Danes je drugače, a zamuda je 
močan energetski, denarni in nehumani udarec. Potem Drina, za katere bogati vodotok se tri repu
blike pričkajo vrsto let. No, v temi so, kot beremo, brž sedli za skupno mizo...

Gospodarska kriza v svetu se je znova razplamtela pred štirimi leti, ko je začela ameriška neokon- 
servativna politika načrtno zavirati gospodarsko rast. Ze takrat je bilo jasno, da bo naložb vse manj in 
da bo to hudo prizadelo predvsem gradbeništvo. Toda kljub opozorilom ekonomistov in političnim 
sklepom, ki so pozivali k združevanju gradbenih organizacij in učinkovitejšemu gospodarjenju, se v 
slovenskem gradbeništvu v zadnjih treh letih ni nič izboljšalo.

Že do klasične energije je 
več poli. dandanes pa vse pogo
steje omenjamo nekonvencio
nalne vire energije — geoter- 
mično. sončno, energijo vetra, 
plime, energijo iz kmetijskih 
odpadkov, bioplin... Gospo
darstveniki sicer še kar zma ju
jejo z glavo. češ. gromozanski 
stroški za zanemarljiv energet
ski učinek. Vendar tu menda ne 
gre le za moč, gre za samostoj
nost.1 neodvisnost v energetski 
bodočnosti. Poglejmo avto, ki 
so nam ga naredili za res prav
cato razkošje — pa kljub temu 
tako radi sedemo vanj. Zato, da 
se vozimo dražje, po statistiki 
celo nevarnejše, toda NEOD
VISNO. Mar naj bi to ne ve
ljalo tudi za energijo? Menda 
še ne. če lahko beremo, kako se 
po svetu že gospodinjstva osa
mosvajajo z majhnimi vodnimi 
elektrarnami, s plinom iz biolo
ških odpadkov, z vetrnicami, 
izrabo sonca in toplimi izvir
ki... Beremo pa tudi. kako naš 
zdomec ponuja energijo iz vo
dovodne pipe. Noče je dati tuj
cem, čeprav mu ponujajo lepe 
denarce. Nak. rad bi dal izum 
domovini — ta pa je gluha?

Gluhi smo pri konkretnih 
podrobnostih, ki pa edine 
lahko sestavijo učinkovit si
stem. Mi ga že imamo, na pa
pirju. lepo zapisane in prav 
usmerjene analize.

Celo Komisija zveznih druž
benih svetov za vprašanja eko
nomske stabilizacije ugotavlja 
naše precej pičle energetske za
loge. ki pa bi kl jub temu lahko 
nosile naš gospodarski razvoj 
do konca stoletja — ob pravš
njih ukrepih in akcijah.

Kako naprej
Akcij, prav teh pogrešamo, 

že tam. kjer gre za odpravl janje 
dozdajšnjih zastojev. Bomo 
kdaj dobili obračun, koliko 
,smo prihranili z redukcijami in 
kolikšno gospodarsko škodo so 
povzročile? Bomo tovarne in 
njihova okolja, kjer odpadke 
vendarle spremenijo v za vse 
koristno energijo, še dolgo 
povzdigovali kot svetle izjeme, 
namesto da bi s prstom kazali 
na vse, ki ne ravnajo tako. Kaj 
hočemo, ko pa ponavadi ka
žemo na tiste, ki jih je manj, ki 
pa so bolj vidni?! Pa naši rudar
ji, ki dosegajo že neverjetne

rekorde, še vedno pa se otepajo 
z izgubami, s pomanjkanjem 
sredstev za posodabljanje, za 
človeka vredne delovne in živ
ljenjske razmere. Potem male 
elektrarne, za katere prirejajo 
okrogle mize in posvetovanja 
— ampak ne po tehnični plati, 
tuhtajo, kako to področje si
stemsko, pravno-formalno 
urediti?!

No, poskusimo vendar iz teh 
tegob pokukati naprej, lepo po 
vrsti. Izkop črnega premoga ne 
bo rasel, če ne bomo raziskali 
novih možnih ležišč. Tudi rja
vemu ne kaže bolje, saj brez 
vlaganj zmogljivosti premogov
nikov ne bodo zadoščale. Torej

Kaj pa sonce?

Med nekonvencionalnimi, al
ternativnimi viri energije, kot pač 
pravimo takšnim, ki spadajo bolj 
v bodočnost kot sedanjost, smo si 
prav sonce izbrali za okvir. Sonce, 
ker smo na tem področju le naj
več premaknili, čeprav njegovo 
izkoriščanje še lep čas ne bo do
čakalo širokega razmaha. S 
sončno energijo pa marsikje že 
kar uspešno ogrevamo sanitarno 
vodo, predvsem v turističnih ob
jektih, vse bolj tudi že v zasebnih 
hišah. Vse to hkrati pomeni to
liko in toliko kurilnega olja manj. 
Nedvomni dosežki naših organi
zacij združenega dela pa še ne 
pomenijo, da ne potrebujemo 
novih raziskav, več spodbud s po- • 
sojili in drugimi oblikami, večje 
veljave inovatorstva...

iskanje, vlaganje in — plemeni
tenje. Spremenjen v brikete 
ima namreč rjavi premog pre
cej večjo kurilno vrednost. Isto 
velja za lignit, ki bi ga lahko s 
pridom tudi vplinjali (pa 
menda kljub veliki gospodarski 
in ekološki , koristi nimamo 
dovolj kadrov, ki bi se s tem uk
varjali?!).

Ja, ta nafta. Brez uvoza tudi v 
bodoče ne šlo, lahko pa bi ga 
precej zmanjšali. Strokovnjaki 
namreč pogosto povedo, da ra
ziskave tako na kopnem kot 
pod morjem obetajo precejšnje 
zaloge nafte in plina. In če dru
gega ne, pri nas nafto vse pre
več uporabljamo v najbolj su
rovih oblikah. Pa ne da bi ne

imeli dovolj rafineri jskih zmog
ljivosti. le strukture proizvod
nje in porabe nismo najbolj 
posrečeno izbirali. Še nekaj, 
čas je že. da bi se temeljito lo
tili iskanja zalog in načina za 
izkoriščanje oljnih skrilavcev, 
prve možne zamenjave za črpa- 
nje nafte.

Prepih zaman

Za električno energijo po
vejmo le, da predvidevanja 
strokovnjakov, ki sežejo nekaj 
let v naslednje tisočletje, se
veda ponujajo tri osnovne vire 
— premog, vodo, jedrsko gori
vo. Ni skrivnost, da bosta pre
mog in voda vse bolj zaostajala 
za jedrskim gorivom, presneto 
pa bo treba tehtati, kje in v 
kakšnem sorazmerju ho ta za
menjava tekla.

In končno, nekonvencio
nalni viri,, morda kar geoter- 
mična energija. Ponuja jo topla 
voda, ki vre ali pa jo črpamo iz 
večjih globin. Naj sploh doda
mo, da vroče zemljine notra
njosti pri nas praktično ne izko
riščamo, gotovo pa zanjo ni 
večje organizirane akcije. Ali 
bodo vzeli stvar v roke naftarji 
ali elektrogospodarstveniki ali 
kdo drug, še ne vemo, vemo le. 
da je lahko to prav cenen vir 
energije za ogrevanje stano
vanj, toplih gred in še česa.

Ne vemo, a verjetno bi slišali, 
če je v Jugoslaviji naslov, kjer , 
bi nam povedali, koliko kakš- § 
nega vetra veje čez naše ozem- | 
•je. Kdor pa ga je prepotoval, 
bo vedel, kako ga zna marsikje § 
prepihati. Kaj pa gospodarska 
prid? Je še ni.

Nekaj malega poskusov poz
namo z bioplinom in kmetij
skimi odpadki. Slamo v Vojvo
dini in hlevski gnoj v Prek
murju že kar s pridom spremi
njajo v toploto, ki je povrh še 
cenena. Naložbe so prav majh
ne, manjka le (spet) organizi
rane akcije.

Kako torej priti do nje? Po
glejmo spet v gradivo »Krai
gherjeve komisije«, le v na
slove nekaj poglavij: Kadri, ra
ziskave, domača energetska 
oprema, organizacija energeti
ke. Res le kratki naslovi, a če so 
potrebni v takšnem gradivu, 
marsikaj povedo!

Ciril Brajer
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Okoli 5.000 let je človek uporabljal kolo. Posamezno, v parih, po tri in po štiri kolesa skupaj, toda 
šele leta 1690 je prvič povezal dve kolesi druga za drugim in to vozilo poganjal z nogami. »Stroj«, 
ki ga je bilo mogoče upravljati, pa je izdelal šele leta 1817 Karel von Drais. Pogonsko verigo je 
dvokolo dobilo leta 1885, pnevmatska kolesa pa tri leta kasneje. Kaj bistvenega dvokolona nožni 
pogon do danes ni dobilo.
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Kakšen je položaj gradbeniš
tva in industrije gradbenega 
materiala, nam povedo primer
jalni podatki o ustvarjanju ce
lotnega prihodka, dohodka in 

, čistega dohodka v Jej dejavno
sti in v gospodarstvu. Medtem 
ko so indeksi rasti celotnega 
prihodka, dohodka in čistega 
dohodka v gospodarstvu 136, 
134 in 128 odstotkov, so v 
gradbeništvu 119, 118 in 114 
(velja za letošnje prvo pollet
je). Nič kaj razveseljivi niso 
podatki, da so se v letošnjih 
prvih šestih mesecih porabljena 
sredstva povečala za toliko kot 
celotni prihodek, akumulacija 
se je povečala le za 12 odstot
kov, izgube gradbenih organi
zacij in industrije gradbenega 
materiala pa so se povečale za 
65 odstotkov. Dodajmo še, da 
kar 80 odstotkov od 384 mili
jonov dinarjev polletne izgube 
odpade na industrijo gradbe
nega materiala, ki ima velike 
težave zaradi vse dražje ener
gije in tehnološkega goriva. In
dustrija gradbenega materiala 
namreč porabi preveč energije 
na enoto proizvoda.

Položaj gradbenega 
delavca se slabša

Negativni trendi poslovanja 
so se nadaljevali tudi v letoš
njem tretjem trimesečju. Med
tem ko je vse slovensko gospo
darstvo ustvarilo 4 1 odstotkov 
večji prihodek. 39 odstotkov 
večji dohodek in 33 odstotkov 
večji čisti dohodek, so stopnje 
rasti v gradbeništvu in industriji 
gradbenega materiala občutno 
nižje. Celotni prihodek se je 
povečal le za 22 odstotkov, do
hodek za 18 odstotkov in čisti 
dohodek za 12 odstotkov. 
Enaintrideset organizacij zdru
ženega dela je devetmesečno 
poslovanje zaključilo z izgubo, 
56 organizacij pa je poslovalo 
na meji rentabilnosti.

Čeprav je gospodarski polo
žaj v podskupinah visoke grad
nje, nizke gradnje, montažno- 
jzolacijske dejavnosti, indu
strija gradbenega materiala, 
projektiranje in inženiring ne- 
kolikanj različen, pa se položaj 
gradbenega delavca sploh vse 
bolj slabša. Indeks rasti pov
prečnega mesečnega neto 
osebnega dohodka na delavca 
pada že tretje leto in to bolj kot 
v slovenskem gospodarstvu. 
Najbolj kritičen je'položaj v 
podskupini visoke gradnje, 
kjer je zaposlenih skoraj polo
vica vseh delavcev gradbeniš
tva in industrije gradbenega 
materiala in kjer so v prvem le
tošnjem polletju izplačali 12 
odstotkov nižji osebni dohodek 
kot v gospodarstvu (okoli 
14.026 dinarjev).

Podjetniški 
plotovi še stojijo

Vprašan je je, zakaj se je po
ložaj slovenskega gradbeništva 
tako poslabšal in kako grad
binci uveljavljajo usmeritve 
dolgoročne gospodarske stabi
lizacije. Jedrnat odgovor bi bil, 
da za krizo gospodarskih ra
zmer v gradbeništvu ni kriva le 
svetovna gospodarska kriza, 
ampak predvsem ekstenzivni 
razvoj te gospodarske panoge

in neučinkovito gospodarjenje. 
Gradbinci sami že leta in leta 
ugotavljajo, da storilnost pada, 
da slabo izkoriščajo obstoječe 
zmogljivosti, da so med seboj 
slabo povezani in da tudi za 
uspešnejše vključevanje v 
mednarodne gospodarske to
kove niso dovolj dobro organi
zirani. Toda kaj pomagajo te 
ugotovitve, ko pa dalj od njih 
skorajda nikjer niso prišli. Na 
problemski konferenci o grad-

Izsiljevanje 
draži gradnjo

Kritične točke uresničeva
nja gospodarske stabilizacije 
so neurejeni odnosi med inve
stitorji in izvajalci gradbenih 
del, neuveljavljeni dohod
kovni odnosi in neizpolnjene 
naloge na področju nagraje
vanja po delu in rezultatih 
dela. Investitorji in izvajalci 
namreč izsiljujejo drug dru
gega, kar draži gradnjo ob
jektov, istočasno pa poslab
šuje materialni položaj grad
benih delavcev. Tako je med 
drugim zato, ker delavci in 
sindikalne organizacije v 
premajhni meri vplivajo na 
delovne pogoje. Tudi nelo
jalna konkurenca je odraz 
neuveljavljenega samou
pravnega položaja delavcev, s 
pomočjo katerega naj bi le-ti 
resnično odločali o vseh po
membnih vprašanjih. O deli
tvi po delu pa bi rekel le to, da 
smo delavčevo delo razvred
notili in da ga nizek osebni 
dohodek ne spodbuja k več
jim delovnim naporom.

Sekretar ROS delavcev 
gradbeništva 

Štefan Praznik

beništvu (julija 1981) so si na 
primer poslovodni delavci, 
člani zveze komunistov in sin
dikata »sveto« obljubili, da 
bodo začeli delati po novem, da 
bodo na podlagi dohodkovnega 
povezovanja gradbene dejav
nosti, projektive in drugih v re
produkcijskem procesu grad
nje složno nastopili na tujih tr
žiščih in podobno. In kaj od 
tega so naredili?' Kot so ugoto
vili člani republiškega odbora 
sindikata delavcev gradbeniš
tva Slovenije na zadnji seji ta 
mesec, skorajda ničesar. Sto
rilnost namreč še pada (če de
lajo ali ne), stroji so marsikje 
neizkoriščeni, med seboj si ne
lojalno konkurirajo doma in na 
tujem in še bi lahko naštevali. 
Zato nekateri predlagajo, naj 
bi na ravni republike ustanovili 
posebni »krizni štab«, ki naj bi 
kritično razčlenil položaj in 
vodil stabilizacijsko akcijo« 
Verjetno ni treba posebej do
kazovati. da nas ustanavljanje 
takšnih štabov ne bi nikamor 
pripeljalo, da smo položaj v go
spodarstvu in gradbeništvu že 
ničkolikokrat razčlenjevali in 
da lahko razmere v tej dejavno
sti spremenijo (ali pa ne) le 
gradbinci sami. Če pa bodo še 
naprej trmasto iskali rešitve 
zunaj sebe in če ne bodo podrli 
podjetniških plotov, se bo po
ložaj gradbenega delavca še 
naprej slabšal in tega nihče ne 
bo mogel preprečiti.

Zunaj veljajo roki, 
doma pa cene

Kritično moramo zapisati, da 
slabosti v gospodarjenju grad
bincev slabšajo tudi materialne 
in socialne razmere delavcev v 
drugih dejavnostih. Cena sta
novanj namreč skokovito na
rašča in jo reatni osebni do
hodki ne dohajajo več. Tako pa 
je zato, ker gradbinci na tujem 
trgu spoštujejo pogodbene

Delavci na nekaterih grad
biščih v tujini ne vedo, kaj se 
dogaja v domovini. Za tako 
stanje pa je izključno krivo 
vodstvo, ki bi delavcem mo
ralo posredovati najnujnejše 
informacije o družbenogo
spodarskem življenju v ma
tični delovni organizaciji in 
jugoslovanski družbi.

Izsek iz razprave 
na zadnji seji 

ROS delavcev 
gradbeništva Slovenije

roke in zahtevano kakovost 
opravljenih del, doma pa mi
slijo le na to, kako bi ceno čim
bolj dvignili in tako pokrili vse 
gradbene stroške, četudi so 
odraz slabega dela. Očitno je, 
da se gradbinci še niso lotili 
dolgoročne gospodarske štabi- * 
lizacije, da vsak vidi le sebe in 
svoje interese, ne pa tudi go
spodarskih hotenj v celoti. 
Tako pa je tudi zato, ker je naše 
gospodarstvo preveč razdrob
ljeno.

Že dalj časa vemo, da ra
zmere na slovenskih gradbiščih 
niso najboljše, da nekateri de
lavci slabo delajo in da zaradi 
prenizke storilnosti posamez
nikov trpijo tudi bolj prizadev
ni. Zato bo treba najti orožje 
proti tistim, ki humano noto 
našega sistema in pozitivne za
konodaje. spretno izkoriščajo, 
ki od socializma nenehno kaj 
zahtevajo, skoraj nič pa ne 
dajo. Hkrati pa bodo morali 
slovenski gradbinci sami sebi 
odgovoriti, kako zajeziti stro
škovno inflacijo, ki jim za zdaj 
še omogoča obstoj, dolgoročno 
pa jim ga ne bo. Prej ko bodo to 
spoznali — če jih ne bodo k 
temu prisilile gospodarske ra
zmere — prej bodo izplavali iz 
sedanjega težavnega gospodar
skega položaja.

Emil Lah

KAKO V PRAKSI
URESNIČITI
DOLGOROČNI
PROGRAM
EKONOMSKE
STABILIZACIJE

Uvodna beseda predsednika 
Republiškega sveta ZSS Marjana 
Orožna in razprava člana pred
sedstva SFRJ Sergeja Kraigherja 
na posvetu predsednikov občin
skih, medobčinskih in mestnih 
svetov ZSS, predsednikov in se
kretarjev republiških odborov

sindikatov dejavnosti, članov 
republiškega sveta ZSS ter članov 
sveta ZSJ iz Slovenije.

Naročila pošljite na naslov: 
TOZD DELAVSKA ENOTNOST, 
Celovška cesta 43, Ljubljana.

Kupite pa jo lahko v knjigarni 
Delavske enotnosti v Tavčarjevi 
ulici 5 v Ljubljani.
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im
tance, šahovski publicist in 
profesionalni šahovski trener 
najbolj nadarjenih mladih ljub
ljanskih šahistov. Med šahisti je

in nove, še neodigrane poteze,

Ljubljana, 28. december 1983
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Majda Bešlagič, slovenska učiteljica v Augsburgu 
v Zvezni republiki Nemčiji

Solze ne bodo
pomagale

»Solze ne bodo pomagale,« sem rekla sinu, ko se mu je rodila hčerka Jasna, ki je zaradi hude 
zlatenice takoj po rojstvu oslepela, ogtušela in onemela. Ta otrok je bil tudi duševno prizadet in 
povrhu vsega niti shodil ni. V si smo se zavedali, da bo vse življenje rabil nekoga ob sebi in da bomo 
sebi in njemu olajšali mnogo trpljenja, če bo dom prilagojen njegovi invalidnosti. Tak dom seveda 
ne bi smel imeti ne stopnic in ne pragov, da bi se Jasna nekoč z invalidskim vozičkom lahko sama 
premikala...

Zgraditi takšno hišo pa je 
ob današnjih cenah pravo ju
naštvo. In jaz sem se za našo 
Jasno žrtvovala. Doma sem 
pustila moža, službo, sina in 
hčerko in šla kot mnogo naših 
ljudi s trebuhom za kruhom v 
Nemčijo. Sem namreč učite
ljica in prav takšno so tedaj 
iskali v Augsburgu, kjer živi 
približno 6000 Jugoslovanov, 
med njimi je nekako 500 Slo
vencev.

»Šla sem od 
hiše do hiše«

»Najprej sem se ustavila na 
našem konzulatu v Miinchnu, 
kjer so mi rekli, naj najprej 
ustanovim slovensko društvo 
v Augsburgu,« je začela. »In 
tako sem storila. Že po nekaj 
mesecih smo ustanovili druš
tvo Drava, saj je v tern mestu, 
ki je približno 60 kilometrov 
oddaljeno od Munchna, naj
več Štajercev. Skoraj vsi so 
zaposleni v tovarni MAN. Z 
društvom je bilo lahko, za 
vsakega posameznega otroka 
pa sem se morala boriti. Pri

tem mi je pomagal prizadevni 
slovenski župnik Joško Bucik, 
ki mi je dal naslove slovenskih 
družin s šoloobveznimi otro
ki.

Šla sem od hiše do hiše in 
dobesedno .fehtala' zanje. 
Nekateri starši so bili navdu
šeni nad tem, da bi njihovi 
otroci poleg redne nemške 
šole enkrat na teden obisko
vali tudi slovenski dopolnilni 
pouk, drugi pa so bili nezaup
ljivi. saj so se bali, da bo 
otroku to škodilo v nemški 
šoli. Nekaj staršev pa me je 
kar nagnalo,« je grenko deja
la. »Doživljala pa sem tudi 
takšne reči,« je dramatično 
nadaljevala. »Ko sem prišla, 
so se otroci skrili, starši pa so 
jih vabili, naj se nič ne bojijo, 
saj je prišla le .gospa' učite
ljica iz Jugoslavije, in da jim 
sploh ne bo treba še v sloven-' 
sko šolo, če nočejo.«

»Vedno znova so me 
takšrfe besede pretresle, saj 
mislim, da tako pomembnih 
odločitev ne smeš prepustiti 
otrokom. Vse je odvisno od 
staršev. Če so ti zavedni.

potem bodo storili vse, da bo 
otrok obiskoval slovenski do
polnilni pouk. Starši se pre
malo zavedajo, kako po
membno je, da govorijo z 
otrokom doma slovensko in 
da ga pošljejo v slovensko 
šolo. kjer se nauči pravilno pi
sati in brati, ker bo le tako 
znal materin jezik in obdržal 
stik z domovino, saj se jih ve
čina želi nekoč vrniti,« je po
vedala.

Nikoli ni vrgla puške v ko
ruzo. Vedno znova je prepri
čevala starše, kako po
membno je, da hodijo otroci 
tudi k pouku materinščine. 
Nikoli ni vprašala, koliko je 
ura. Učila je, v prosterrt času 
pa hodila po domovih.
Pozdravi mamico 
in na svidenje

Jeseni 1979, po štirih me
secih, odkar je prišla v Augs- 

■ burg, je nabrala 25 otrok. Čez 
nekaj mesecev jih je bilo že 
35, do konca šolskega leta pa 
že 60. Sedaj pa običajno uči 
od 70 do 75 otrok.

Odkar je učiteljica, so se

nekateri otroci že zaposlili, 
drugi se še šolajo, 16 pa se jih 
je vrnilo v Jugoslavijo. Majdi 
Bešlagič nobena pot ni odveč. 
Po otroke hodi celo sama v 
vrtec ali v nemško šolo, samo 
da bi jih bilo dovolj za en ra
zred, da bi razbremenila in 
pomagala staršem, ki so po
gosto zaposleni ves dan. 
Nekaj otrok vedno pospremi 
tudi domov in pred pragom 
jim reče: »Pozdravi mamico 
in prihodnjič se spet vidimo!« 
»Če hočem imeti otroke pri 
slovenskem dopolnilnem 
pouku, moram delati z glavo 
in predvsem s srcem. Če me 
imajo otroci radi, če se jim 
zdijo moje ure privlačne, 
vem, da bodo še prišli, da 
bodo tudi starše prepričali, da 
jih bodo pustili k pouku slo
venščine,« nam je zaupala.

»Naši ljudje imajo skro
mna, a lepo urejena stanova
nja. Le redko živijo v dragih 
apartmajih. Ženske zaslužijo 
povprečno od 1000 do 1200, 
moški pa od 1600 do 2200 
mark na mesec. Vse prihran
ke, če se nameravajo vrniti, 
vtaknejo v hišo, ki jo gradijo 
v domovini. Naj posebej pou
darim, da navadno gradijo 
brez posojil, zato takrat, ko se 
vračajo, niso nobeni bogataši, 
kot pri nas mnogi mislijo.

Pa še na nekaj bi rada opo
zorila. Večina teh ljudi je 
priučenih. Mnogi nimajo 
končane niti osnovne šole, a 
so zelo dobri in pri Nemcih 
cenjeni delavci, saj jih kljub 
čedalje večji nezaposlenosti 
tudi v Nemčiji odpuščajo med 
zadnjimi. Prepričana sem, da 
bi se mnogi vrnili mnogo prej, 
če bi jim naša država priznala 
v tujini pridobljene kvalifika
cije. Mi pa gledamo le na {ta
pirje, na njihove prihranke v 
devizah, ne pa na to, kaj bi 
nam s svojim znanjem lahko 
prinesli...«

Š namesto SCH
»Letos imam v prvem ra

zredu pet otrok. Z njimi utr-
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Takšnole pismo pa je pisal Majdin učenec Joži svojemu prijatelju Mira
nu, ki se je vrnil domov v Maribor.

Majda Bešlagič' iUčiteicaa', kot ji pravijo otroci.

jujem znanje, ki so ga prido
bili v mali šoli in šele proti 
koncu šolskega leta jih sezna
nim s črkami Š, Č in Ž, da ne 
bi vsega skupaj pomešali, saj 
bi imeli poterp težave v nem
ški šoli. Žal pa te strešice in 
kljukice in šumniki hitro za
vedejo starše, saj mislijo, da 
otroci že znajo pisati in potem 
ne prihajajo več rčdno. Pa 
spet potrkam na njihova 
vrata, na njihovo vest, kajti 
otroci so v teh letih najbolj 
dojemljivi,« je povedala.

»Otroci imajo slovenski 
dopolnilni pouk, kot že' reče
no, enkrat na teden po štiri 
ure.

To pa so zanje že sedma, 
osma, deveta in deseta ura, 
saj so imeli dopoldan nemški 
pouk. Zato so često utrujeni 
in raztreseni. Od mene pa to 
zahteva še posebno velik 
napor, zbranost in predvsem 

. zanimivo moram podajati vso 
snov.«

Štiri
»zlate knjige«

»Čeprav je Slovencev od 
vseh Jugoslovanov najmanj 
na tujem, pa trdim, da imamo 
najbolje organiziran dopol
nilni pouk. Poleg lastne iz
najdljivosti in znanja so nam v 
veliko pomoč štiri .zlate knji
ge1 z naslovom Moja domo
vina SFRJ — I, II, III in IV. 
Te in še druge knjige nam 
brezplačno pošlje Republiški 
komite za vzgojo in izobraže
vanje iz Slovenije. Z njimi 
smo tudi v stalnem stiku. Člo
vek ima dober občutek, če ve, 
da v domovini cenijo njegovo 
delo, da mu tudi svetujejo, 
kako, če se znajde v stiski. 
Nobena naša republika ne 
skrbi tako dobro za šolstvo na 
tujem kot ravno Slovenija.

To pa jaz seveda dobro 
vem, ker učim tudi srbohrva
ški dopolnilni pouk, pri kate
rem si mnogokrat pomagam 
prav s slovenskimi učbeniki...

So pa $e druge težave. Pouk 
Turkov, Špancev, Italijanov 
ali Grkov na primer za Bavar- 
ce n' Problematičen, saj- 
niso iz balističnih držav. 
Zato Prl svojem pouku nji
hovi učdelji uporabljajo kar

domače učbenike. Naši pa so 
prirejeni, saj Nemci ne dovo
ljujejo na primer uporabe 
besed partizan, pionir, pio
nirka, ciciban, cicibanka itd. 
Menijo namreč, da je vse to 

‘politika, šola pa naj bi bila

nevtralna. Takomora biti uči
telj še bolj iznajdljiv, da nima 
težav z nemškimi oblastmi in 
da otrokom vseeno kaj pove o 
domovini. Še celo glasila Ci
ciban ali Pionirski list ne 
smem uporabljati. Vendar se

ki sta ga McCormick in Hussey prvič pokazala v Angliji na velesejmu leta 1851.

znajdem tako, da pretipkam 
pesmico ali prispevek in ga 
fazmnožim ter razdelim otro
kom. Seveda pa mi morajo 
otroci po pouku vse to vrni
ti. ..«

Majda 
s harmoniko

Zgovorna, nadvse simpa
tična in tudi materinska učite
ljica Majda Bešlagič, ki se ji 
kar vidi, kako dela zares s 
srcem, ve, da brez glasbe in 
plesa tudi ne gre. Mnoge je 
pritegnila najprej k društvu 
Drava in kasneje v šolo prav 
zato, ker zna sama potegniti 
meh harmonike in se zavrteti 
v slovenskih plesih. Tako vodi 
pri društvu folklorno sekcijo, 
ima instrumentalno skupino 
ter dramsko sekcijo.

Kjer sta pesem in glasba, 
gre vse lažje od rok in nog. 
Zato mnogokrat prinese 
harmoniko tudi k sloven
skemu dopolnilnemu pouku. 
Otroci pač radi pojejo. Tako 
jih Majda tudi z glasbo pri
tegne k pouku. Nič.je ne moti, 
da je harmonika težka, da jo v 
avtobusih celo Nemci čudno 
pogledujejo, češ kaj pa ta s 
tem velikim črnim kovčkom. 
A Majdi ni nič pretežko, saj 
dela vse z ljubeznijo.

Čisto na koncu nama je po
vedala, da bi se sicer že lahko 
vrnila domov, saj so hišo že za 
silo zgradili, pa tudi nesrečna 
Jasna je umrla pri petih letih. 
In kaj jo sploh še ločuje od 
domovine, zakaj še vztraja na 
tujem?

»Otroci naših ljudi na 
tujem, ki potrebujejo mojo 
pomoč, moje znanje in mojo 
ljubezen,« je sklenila.

Upajmo, da znajo ta Maj
din trud starši teh otrok vsaj 
toliko ceniti, kot ga cenimo mi 
v domovini.

Besedilo in slike: 
Alenka Lobnik-Zorko 

Neva Železnik

,
Intervju s šahovskim velemojstrom Brunom Parmo

Šahovsko znanje 
odriva
ustvarjalnost v kot

Za potni list do naftne ploščadi

Ponesrečena
reportaža

■ v. v . •: ? r-,.

DARILO, KI PRIDE 
ENAJSTKRAT 
LETNO
Ne veste, kaj bi pod novoletno smrečico položili za 
mamo, ženo, sestro, prijateljico...

Predlagamo vam, da jo razveselite s celoletno 
naročnino Naše žene. Kako? Izpolnite spodnjo na
ročilnico in jo pošljite na:

Delavsko enotnost 
Naša žena

Sirena660din Celovška 43, Ljubljana

---------------------- Naročilnica ■— — 

Naročam revijo žena
naslov .............................................................. ..

plačnik .................... .......................................

naslov.................... ...................................................

podpis.......................................................... ..............

datum ........................................................................

Obisk na raziskovalni naftni ploščadi, s katere vrtajo v morsko dno in iščejo to dragoceno črno 
tekočino — kako mamljiva naloga. S fotoreporterjem sva si nočno vožnjo po megli ih dežju kraj
šala s podobami, napaberkovanimi sem ter tja: pravi kovinski orjak, le kako so videti domala 100 
metrov visoki stebri sredi morskih valov, naju bodo po tem vetru nanje popeljali s helikopterjem, 
se bomo skozi močan jugo prebili z barko, hm, potem te menda na ploščad vlečejo z nekakšno ko
šaro...

Zjutraj tavala po Puli. Pro
tokol zagrebške INE naju je 
najavil, le bazo te ploščadi 
morava še najti. Koga le bi 
vprašala? V telefonskem 
imeniku najdeva številko 
INE: »Ja, menda je v Pulju 
res ta baza, a to je druga 
firma, mi smo trgovina. Nak, 
ne vemo, kje bi to bilo, tudi 
številke nimamo ...« Posku
siva na pošti, zaman, kličeva 
telefonske informacije, ne 
vedo za bazo, še brezploden 
poskus na bencinski črpalki 
— šele potem naju presvetli: 
Le kdo ti bo pomagal iz takš
nih škripcev, če ne miličniki. 
Poiščeva postajo milice?

Strogi vratar nima pojma o 
bazi, usmili pa se obupanih 
obrazov in začne vrteti tele
fon: »Ni baze, ne veš za bazo, 
veš le, da je tu nekje na morju 
ploščad Panonija?« Gotovo 
bi se naveličal, če bi vse bolj 
ne zelenela. Potem nas hkrati 
prešine — saj helikopter je na

letališču, kaj ko bi poskusili še 
tam?!

»Zdravo Mirko, a čez eno 
uro letijo? Ja, poslal ti bom 
dva novinarja, ki iščeta bazo 
in Iva Brleka. Tudi Brlek 
pride tja?! Prav, hvala. Tova
riša,« se obrne k dvema po
novno rojenima, »imata 
potna lista?«

Od kod zdaj to? Madona, 
nisva vedela, da je ploščad pri 
Pulju že v mednarodnih 
vodah. Za obisk bi torej po
trebovala potna lista in potr
dilo, da sva oproščena depozi
ta. Miličnik naju zdaj res 
usmiljeno gleda, nekaj še po
sluša v slušalko in — se na
smehne:

»Povejta kraj in datum roj
stva, naslov, kje sta v službi. 
Mirko Vučinič, komandir na 
letališču vaju čaka. Tačas bo 
poskusil urediti, kar se da.«

Upava, da mu kljub zahva
lam že najino navdušenje vsaj 
malce poplača ves trud. Zdr

viva na letališče in poiščeva 
komandirja. Slabo kaže, se 
mršči, a še naprej telefonira 
pristojnim organom na repu
bliki, kot pravi. Vsa na trnih 
vlečeva na ušesa, a iz samih, 
enozložnic ne razbereva nič 
pametnega. Končno slušalka 
le tleskne:

»Nič se ne da storiti. Če bi 
potnih listov sploh ne imela, 
bi to takoj uredili. Ker jih že 
imata, ne moreta na ploščad. 
Nič ne pomaga!«

Res nič? Prosiva, prepriču
jeva, pojasnjujeva. Komandir 
vse bolj strogo gleda:

»Ne gre in ne gre. Če se 
vama na poti kaj zgodi, se je 
zgodilo tudi meni. A da s 
ploščadi ne moreta nikamor?! 
Kar vprašajta fante, če kdaj 
drugič prideta mednje, kako 
pridejo do Italije.«
Zadnji pogled na 
kopno — ne za naju

Na letališču pričakava Iva 
Brleka iz baze. Kaj ko bi

nama potne liste poslali z av
tobusom, pa bi na ploščad 
krenila naslednji dan? Tudi ta 
rešitev pade v vodo, saj nihče 
ne ve, ali bodo jutri sploh šli 
tja. Danes pride namreč nova 
izmena. Počakava jo, da pri
leti s posebnim letalom. 
Zveva namreč, da helikopter 
zaradi slabe vidljivosti sploh 
ne bo poletel in peljali se 
bodo z ladjo. Najbolje je torej 
molčati, se čimbolj neopazno 
peljati v pristanišče in Se tam 
poskusiti srečo.

Čakava v avtu, za avtobu
som, ki čaka na skupino. Če
prav jih organizatorji priga
njajo, pot mimo letališke to
čilne mize ni gladka. Po dveh 
tednih na kopnem jih čakata 
zdaj dva na morju, verjetno v 
precej strogo urejenem živ
ljenju — kakršnega pač 
vedno živi skupina mož na 
ozkem, osamelem prostoru.

V pristanišču se pomešava 
med skupino. Mimo njihove 
ladjice Strelko jo mahnemo 
na precej veliko ladjo, Brodo- 
spasov Ibis. Slišiva, da je 
Strelko premajhen za razbur
kano valovje tam zunaj.

Približno 30 mož se raz
kropi po kabinah, nekaj jih 
kljub rosenju postava na pa
lubi. Zadnji pogled na kopno. 
Tavava med njimi. Najraje bi 
se zavlekla v najtemnejši kot 
— a če naju vendarle odkrije
jo, ladje ne bi rada zapustila s 
prazno beležko. Ivo Brlek, 
vodja skupine, naju očitno ra
zume. Čeprav se postaviva 
tako, da naju mora videti, 
gleda skozi naju.

Miličnik pride na ladjo. 
Takoj uperi prst vame in pov
praša po potnem listu. Čeprav 
so jih vsi delavci oddali pri

Nikola rfis<rača

kapitan0, me spozna — na le
tališču so očitno zasumili in 
javili k° egom v pristanišču, 
da je ^venia brez dovoljenj 
več kot Velijo do tega, da 
vendarle Prideta na ploščad. 
Nekaj orodjarn o nekakšnih
dogovori , a mi]{čnik me
kratko zavrne, češ da dvomi, 
da se b°mo dogovorili. Odide 
v kapitan°Vo kabino. Spet se 
na pol s rijern na palubi in 
upam, °a >ma vsaj Andrej več 
sreče.

Pa je nima. Po kratkem 
pomenku z možem postave se 
tudi on Pojavi na prostem. 
No, saj Je ravno prav, slika 
mojega ^govornika, Željka 
Sekuliča iz Knina. Mlad fant 
pravzaprav, a k0 ga vprašam, 
koliko časa je ie na ploščadi, 
pokaže m malo svetlejše lase: 
»Štiri leta hodim gor, osivel 
sem že tam-.«

Denar je, 
trdo zaslužen

Željk0 se bolj nerad slika, 
pravi, da je prejšnjo noč slavil 
zmago °ad bolgarskimi no-

Željko Sekulič

gometaši in zdaj ni ravno za v 
časopis. Slaviti pa je bilo 
treba, kajti novoletna zabava 
je padla v vodo. Njegov Silve
ster bo tokrat delaven:

»Kaj bi, družine še nimam, 
in prav je, da so na kopnem 
kolegi z otroki. Kako pa je na 
ploščadi za novo leto, ne spra
šujte — če ste bili v vojski, 
vam je tako in tako jasno, 
klavrno je vse skupaj.

Sicer pa tam zunaj ni prav 
nič zabavnega. Dvanajst ur se 
dolgočasiš, dvanajst ur delaš, 
zunaj, v tem vetru. Ni šala!«

No, potem vas le čaka 14 
dni počitka na kopnem in za
služi se na ploščadi menda 
tudi kar precej...

»Daj, daj!« me Željko brž 
prekine. Že te vožnje po vodi, 
po zraku in po kopnem ti 
vzamejo lep del počitka, še 
več pa volje in energije. Od 
kod pa slavospevi na rovaš 
naših zaslužkov, mi ni in ni 
jasno. Za vse tole dobim nič 
več in nič manj kot 30:000 di
narjev. Ni malo, a je več kot 
trdo zasluženo!«

Tudi Tomo iz Like, ki

Tomo iz Like

priimka noče izdati, prima
kne, da vrtalci ne zaslužijo ve
liko, vsaj glede na vse napore 
in odrekanja ne. Na vpraša
nje, če šo v nekaj letih, koli
kor išče nafto po Jadranu, že 
kaj našli, pa skomigne:

»Vprašajte geologe, oni to 
v.edo. Sicer pa je pomembno, 
da iščemo. Ne vem, kaj je tam 
spodaj, vem pa, da brez razi
skav ne bomo našli ničesar!«

Oba skupaj še-naročita, naj 
pozdravimo njune prijatelje 
iz Prekmurja, s katerimi so,že 
skupaj delali. Pridruži se nam 
Nikola Misirača iz Garašnice. 
Prijatelja ga kličeta Veliki 
Nik in ga predstavita za nji
hovega starosto.

Nik pove, da je vrtalec že 
vrsto let, tudi za Francoze je 
že delal in vrtal po naših oto
kih. Vrtalec od leta 1966 je 
zdaj vodja palube. Skrbi torej 
za tovore, prevoz, skladišče
nje pa za red in čistočo...

»Dva sinova sem pustil 
doma, v sedmi in tretji razred 
hodita. Ni lahko, čeprav je 
družina že navajena, da me ni 
doma. Dedka Mraza nam je

INA že pripravila, a to ni isto. 
Lepo od firme, a trpko za rias 
in otroke. Slišal sem, da ste se 
menili o zaslužku. Po vseh teh 
letih dobim 50.000 dinarjev 
— a z nadurami, s terenskim 
dodatkom pa nočnim, dnev
nicami in kaj vem še. Osebni 
dohodek pa je borih 22 tiso
čakov.« Še smo se menili o 
delovnih razmerah tam zunaj, 
o poteh z ladjo, ki se znajo po
tegniti čez. pet ur —pa tudi o 
lepih trenutkih med tovariši, s 
kitaro, pesmijo in vselej po
mešanih s hrepenjenjem po 
vrnitvi na trdna tla. Nisva 
mogla držati jezika in vpra
šala sva, kaj je s tistim »Vpra
šajte fante, kako pridejo v 
Italijo.« ,

Uf, so bili hudi vsi po vrsti. 
Da so res lahko kaj kupili od 
Italijanov, če so delali zanje, 
kar pa je šlo vse čez carino. 
Da bi pa z naše, ploščadi kdo 
kam hodil, so hudo zanikali.

Kar preveč se jih je nabralo 
okoli naju. Čeprav sva se še 
tako stiskala v kot, naju je 
budno oko postave odkrilo in 
odgnalo z ladje. A ne prej, 
dokler ni kuhar Andreju pri
pravil krepkega mornarskega 
sendviča, za katerega je že 
prej užaljeno zavračal plačilo, 
češ, mornarji pa nismo taki 
kot ...

Ko sva poslušala pridigo, 
da sva pravzaprav srečna, ker 
bova (za tokrat!) ušla kazni 
zaradi kršenja brezcarinske 
cone, sva še pomahala fan
tom. Upam, da je bila najina 
obljuba o ponovnem sreča
nju, tokrat na ploščadi, gla
snejša od Ibisovih motorjev.

Ciril Brajer 
Andrej Agnič

Človek je ustvarjalno bitje, 
zato je ves družbeni razvoj v 
svetu pravzaprav ogledalo člo
vekove ustvarjalnosti, s po
močjo katere se spopada z na
ravo, hkrati pa išče zavetje v 
njej.

S pomočjo ustvarjalnosti lju
dje med seboj tudi tekmujejo in ‘ 
si lepšajo prosti čas. Zato smo 
se odločili za pogovor o šahu, ki 
je tudi med našimi delavci in 
sindikalnimi aktivisti zelo po
pularen konjiček in ki je prav 
zaradi ustvarjalnega človeko
vega razmišljanja postal inte
lektualna igra, dvignjena tudi 
na raven umetnosti. Naš sogo
vornik je bil znam slovenski ša
hovski velemojster Bruno 
Parma, ki je zdaj kapetan jugo
slovanske šahovske reprezen-

rezultal velemojstrskih spopa
dov za šahovnico?

»Ustvarjalnost v šahu je 
iskanje novih poti k zmagi. 
Toda odločilno vlogo pri iska
nju šahovske resnice igra — kot 
pravimo šahisti — kabinetno 
delo, analiziranje lastnih in 
drugih partij, preučevanje ša
hovske literature in teorije, 
skratka šahovske priprave na 
naporna tekmovanja. Seveda 
tudi brez telesnih in psiholoških 
priprav za vrhunske šahovske 
spopade ne gre.«

— Kako pa velemojstri ra
zvijate ustvarjalne sposobnosti 
mišljenja?

»Ustvarjalen si lahko le, če 
imaš ogromno znanja, drugače 
ne. Z malo znanja lahko druge 
igralce zgolj posnemaš. Velik 
ustvarjalec je bil svojčas sovjet
ski velemojster David Bronš- 
tejn, ki je imel zelo veliko zna
nja in ki je na tej osnovi iskal 
nove poti v šahovski igri, nove 
poteze in strateško-taktične 
prijeme...«

— Verjetno človek ne more 
biti ustvarjalen v znanosti, 
umetnosti ali šahu, če za to ali 
ono dejavnost ni nadarjen.

»Talent je nujna sestavina 
glasbene, šahovske in vsakršne 
ustvarjalnosti, vendar ni naj
pomembnejši pogoj njenega 
razvoja. Odločilno je — kot 
sem že rekel — delo in iskanje 
'novega, še neraziskanega. Prav 
v vrhunskih šahovskih dvobojih 
vse bolj odloča pripravljenost

znan tudi po tem, da je 1961. 
leta postal mladinski svetovni 
šahovski prvak, da je v šestde
setih letih postal velemojster in 
da je zelo uspešno igral na šte
vilnih turnirjih (Turnir miru v 
Zagrebu 1965, Turnir v Na- 
tanyji 1970, itd.), v svetovni 
šahovski vrh pa se kasneje 
kljub temu ni uspel prebiti.

— Šah igrate že od mladih 
nog. Kakšno vlogo igra ustvar
jalnost kot sestavina človeko
vega značaja pri vas in drugih 
vrhunskih šahistih?

»Tako kot v znanosti, umet
nosti in na drugih področjih 
človekovega delovanja igra 
ustvarjalnost tudi v šahu — 
vendar ne tudi v vseh drugih 
igrah — pomembno vlogo. 
Zato je .premikanje šahovskih 
figuric' med ljudmi tudi popu
larno. Če bi bila šahovska igra 
le sestavina teoretskih dognanj, 
ne pa tudi ustvarjalnosti, potem 
sploh ne bi bila zanimiva, ker bi 
bila preveč suhoparna. Prepri
čan sem. da bi v tem primeru 
šah izumrl.«

— Ali šahovska ustvarjal
nost odločilno vpliva na končni

ki imajo seveda tudi psihološke 
učipke.«

—- Ali se vam ne zdi, da je 
skokovit razvoj šahovske teo
rije pravzaprav v zadnjih nekaj 
letih zelo skrčil človekove mož
nosti za razvijanje ustvarjal
nega mišljenja na 64 črno-belih 
poljih?

»To je res. V zadnjih petnaj
stih letih je šahovska teorija 
tako zelo napredovala, da je 
šahovsko ustvarjalnost poti
snila na rob šahovske mize. Vse 
bolj prihaja do veljave dober 
spomin, s pomočjo katerega 
vrhunski šahisti .držijo v glavi' 
nešteto šahovskih variant in 
podvariant. Ko je bila teorija 
šele v začetnih povojih, si prav
zaprav moral biti ustvarjalen. 
Danes lahko uspeš Ie s pomočjo 
spominskega obvladovanja ob
sežnega teoretskega znanja, ki 
ga .popopraš* z vrnjo ustvar
jalno plastjo. Svetovni šahovski 
prvak Anatolij Karpov in naj
perspektivnejši sovjetski ša
hovski velemojster 20-letni 
Gari Kasparov preučujeta ša
hovsko teorijo po več ur na dan, 
madžarski velemojster Lajos 
Portisch celo osem ur dnevno.«

— Ali je šahovska ustvarjal
nost kljub vsemu odločila polfi
nalna kandidatska dvoboja za

izzivalca svetovnega prvaka 
med Kasparovom in Korčno- 
jem na eni in Smislovom in Rili
tijem na drugi strani, U smo ju 
spremljali pred dnevi v Londo-

»Takole bi rekel: Korčnoj je 
po mojem najbolj ustvarjalen, 
Ribli je .knjiga* teoretskega 
znanja, Smislov je zmagal za
radi ogromnih izkušenj in velike 
energije — ker je imel z 62 leti 
zadnjo možnost za dokazova
nje — Kasparov pa je velik ta
lent, ki poleg tega veliko dela 
doma in je po tem zelo podoben 
nekdanjemu svetovnemu pr
vaku Američanu Bobbyju 
Fischerju. Oba lahko občudu
jemo, ker znata preučevati 
prave, obetajoče variante.«

— V svetovnem šahovskem 
vrhu že desetletja dominirajo 
sovjetski šahisti — z izjemo 
Bobbyja Fischerja. V čem je 
skrivnost njihove premoči, tudi 
v merjenju sil z jugoslovanskimi 
igralci?

»V Sovjetski zvezi je šah 
šport številka ena. Kdor se od
loči za šah kot poklic, ima tam 
vse možnosti za normalno živ
ljenje in kvalitetno šahovsko 
izpopolnjevanje. Domala vsak 
mlajši perspektiven šahovski 
igralec dobi takoj enega ali dva 
trenerja, ki se posvečata samo 
njemu. Odločilno vlogo pri ra
zvoju sovjetskega šaha torej 
igra sovjetsko šahovsko izročilo 
in bogata šahovska literatura.«

— Zato so bili prijateljski

reprezentanco za jugoslovan
ske igralce skorajda vedno nee
nakopravni...

»Seveda. Res je, da so naši 
vrhunski velemojstri (Ljuboje- 
vič, Gligorič, Nikolič, Ivkov in 
še nekateri) približno enako
vredni sovjetskim. Toda, ko 
gremo v širino, vidimo, da 
imajo oni tisoč odličnih šahi
stov, mi pa le petindvajset.«

— Končajva pogovor na 
pragu Novega leta z vpraša
njem: kakšno vlogo bo igrala 
ustvarjalnost v razvoju šahov
ske igre v prihodnjih letih?

»Šahovska teorija hitro na
preduje, novi šahovski centri 
moči in šahovskega znanja pa 
rasejo zlasti v nerazvitih deže
lah kot gobe po dežju. Ker teo
retskemu razvoju ni videti 
konca, bo ustvarjalnost šahov
ske misli vse bolj potisnjena ob 
stran, glavno vlogo pa bo igralo 
šahovsko znanje.«

— Se bo torej uresničila na
poved sovjetskega velemojstra 
Mihaila Botvinika, da bo ša
hovski računalnik ali robot 
premagoval najboljše velemoj
stre?

»Ne verjamem. Tako pri nas 
kot drugod po svetu bi preveč 
stalo, če bi hoteli šahovske ro
bote izpopolniti do take mere.«

Emil Lah
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Pivovarna Laško:

Raje delaš, če veš, 
za kaj delaš

/»okov za to. da navzlic neštetim ocenam dela še vedno ne dosegamo željene storilnosti, je mnogo. Eden izmed 
njih je, in tega delavci postavljajo na prvo mesto, resnično vrednotenje dejansko opravljenega dela. S tem proble
mom so se znova spoprijeli v Pivovarni Laško in dosegli nepričakovane rezultate. O tem je tekla beseda z Goraz
dom Seti no, vodjem poslovnega tajništva, in Faniko Lapornik, koordinatorko samoupravnih organov.

Pivovarna Laško zaposluje 
okrog 470 delavcev (okrog 100 
jih dela v poslovnih enotah in 
distrubucijskih centrih), ki iz
delajo na leto 800 tisoč hektoli
trov pivg.

Gre za kolektiv; ki v bistvu 
ne doživlja večjih pretresov, saj 
ga tvorijo delavci, katerih na
vezanost na skupnost se pre
naša skoraj iz generacije v ge
neracijo. Fluktuacijo poznajo 
le pri tistih profilih, ki ne zahte
vajo ozke strokovne usposob
ljenosti in pri strokovnjakih, ki 
si hočejo povečati zaslužek v 
sicer nerazvitem gospodarstvu 
laške občine bogatejših organi
zacijah združenega dela.

Proizvodni proces temelji na 
že desetletja preizkušenih re
ceptih, ki uvrščajo pivo iz La
škega med najkvalitetnejše to
vrstne pijače pri nas. V zad
njem času; samo letos so pove
čali izvoz skoraj za 70 odstot
kov, radi segajo po njihovem 
pivu tudi pivci v tujini.

Prav za to, ker gre za že do
dobra preizkušeno in dodelano 
proizvodnjo, je v samem teh
nološkem postopku težko najti 
še kakšno »notranjo rezervo«, 
s katero bi si lahko izboljšali 
gmotni položaj. Znano je na
mreč, da kljub visoki ceni piva 
pivovarji najmanj iztržijo. Zato 
morajo iskati notranje rezerve 
v bolje opravljenem delu.
- »Delavci so opozarjali, da 
kljub tolikšnim analizam in 
ocenam opravljenega dela še 
vedno niso zadovoljni, stvarno 
ovrednoteni,« pravi Gorazd 
Šetina. vodja poslovnega taj
ništva. »Sindikat je skupaj z 
vodstvom razčlenil te očitke, 
tako smo prišli do odločitve, da 
bi še enkrat poskusili oceniti 
dela in naloge. Pri tem smo 
ugotovili, da so imeli delavci 
prav, saj so v proizvodnji de
jansko opravljali dela, ki* niso 
bila zajeta v prejšnjih opisih 
delovnih mest.«

Kot kaže, so se zadeve lotili 
na pravem mestu in pošteno. 
Tako so ugotovili, da nekateri 
delavci na svojem delovnem 
mestu opravljajo namesto ene 
priznane, tri, štiri delovne na
loge, ki pa niso enakovredne. 
Ob teh ugotovitvah so se ne
mudoma lotili vrednotenja 
vsake posamezne naloge in 
temu primemo prilagodili tudi

Fanika Lapornik

dohodke. Tako so na primer 
uvedli poseben obračun, dela
vec si zapiše opravljeno delo, ki 
ga potem razčlenijo po vredno
sti in težavnosti. Tako za pol
nilnim trakom ni več samo delo 
ob traku, temveč je vključeno 
tudi'dvigovanje zabojev in vse 
ostalo, kar prej ni bilo upošte
vano. Vsako delo so ovrednoti
li, tista najtežja najbolje in pre
senečeni ugotovili, da so de
lovni učinki neprimerno večji.

»To je razumljivo, saj so se 
tudi dohodki temu primerno 
spremenili. Niso redki primeri, 
ko delavci na istem delovnem

mestu zdaj dobijo tudi za nekaj 
tisočakov višje osebne dohod
ke,« razlaga Fanika Lapornik, 
koordinatorka samoupravnih 
organov. »To ni zanemarljivo, 
če vemo, da naši osebni do
hodki niti v občinskem merilu 
niso ped najvišjimi. Po drugi 
strani pa je zanimivo, da se 
takšno vrednotenje opravlje
nega dela odraža najbolj v sami 
proizvodnji, tudi skozi takšne 
ali drugačne izostanke, skozi 
voljo in pripravljenost do dela. 
Delavci namreč pravijo, da raje 
delajo, če vedo, za kaj delajo.«

Janez Sever

V Tovarni kondenzatorjev v Semiču naredijo sami tudi stroje, ki jih 
potrebujejo v proizvodnji

Ena zastava plapola 
v nasprotno smer
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V današnjih časih, ko si proi
zvodnje ne znamo predstavljati 
brez uvoženih strojev in druge 
opreme (slišati je, da tu in tam 
uvozi jo celo zabojčke za rože, s 
katerimi okrasijo nove proi
zvodne ali poslovne prostore), 
bi najbrže debelo pogledali, če 
bi vam v kakšni tovarni razka
zovali samo jugoslovansko 
opremo. Toda kako šele bi za
zijali, če bi nam dejali, da so 
stroje, na katerih izdelujejo 
svoje izdelke, načrtovali in na
redili sami. Larifari, bi rekli. V 
Iskrini Tovarni kondenzatorjev 
v Semiču pa bi vam povedali in 
pokazali, da je natanko tako. V 
tej tovarni so delavci izdelali 
osem desetin strojev in druge 
opreme sami: to so sadovi »ži
vahnosti« tako imenovanih 
kreativnih kadrov in pa večjega 
števila inovatorjev. Zdaj je vse 
skupaj že tako daleč, da se za 
semiške stroje zanimajo proi
zvajalci kondenzatorjev v ra
zvitih državah.
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Kaj je delavce v Semiču 
prignalo do tega, da so se lotili 
težavnega konstruiranja in iz
delave strojev, ko pa je takšne 
in še boljše stroje moč kupiti pri 
specializiranih proizvajalcih?

»Tovarna je zdaj »stara« 32 
let: Začeli smo iz nič ih pravza
prav nikoli nismo imeli dovolj 
denarja, da bi kupovali drage 
stroje pri »svetovnih« proi
zvajalcih. V zadnjih letih pa je 
uvoz opreme tako otežen, da ni 
moč misliti na uvoz. V prihod
njem letu, ko bo treba temelji
teje posodobiti in obnoviti 
opremo v tovarni, bomo vse 
potrebne stroje izdelali sami.« 
Tako nam je prvo radovednost 
potešil inž. Peter Jančan, član 
KPO Tovarne kondenzatorjev 
v Semiču, ki skrbi za tehnično 
razvojno področje.

V razvojno tehničnem sek
torju je zaposlenih 110 delav
cev, od katerih je 56 tako ime
novanih kreativnih kadrov: 
tehnikov, inženirjev, diplomi
ranih inženirjev. Delajo v štirih 
oddelkih: razvojnem (razvoj 
kondenzatorjev), konstrukcij
skem (razvoj in izdelava me
hanskih delov strojev in na
prav), elektronskem (razvoj 
avtomatskega vodenja in 
upravljanja strojev) ter v kon
trolnem (nadzor kakovosti iz
delkov). Čeprav se v Semiču ne 
po višini sredstev, ki jih name
njajo razvoju, ne po opremi v 
proizvodnji in razvojnem sek
torju ne morejo meriti s konku
renco iz razvitih držav, dosežki 
»kreativnih« kadrov (v vsej to
varni jih je okoli 70) in večjega 
števila inovatorjev zasluži jo vse 
priznanje.

»Osem desetin lastne opre
me, skoraj tretjina kondenza
torjev prodanih za devize, proi
zvodnja brez licenc ali »kno\v- 
how« in prvi uspehi pri izvozu 
naših strojev so glede na našo 
opremljenost in sredstva ter 
število kadrov v razvoju res 
dobri dosežki«, je ocenil ra
zvojno in inovatorsko delo v 
Iskri v Semiču Pavle Zajc, taj
nik komisije za inovacije v To
varni kondenzatorjev. »Toda 
zavedamo se, da naša vlaganja 
v razvoj glede na vlaganje pri 
konkurenci ne bodo dolgo za
doščala za vzporedno koraka
nje.«

Med ogledom proizvodnih

Anton Kambič ob svojem previjalnem stroju, ki ga v Evropi ni izde
lal še nihče pred njim.
prostorov in oddelkov razvojno 
tehničnega sektorja smo ugo
tovili, da oprema ni zadnji krik 
tehnike in da vsa tudi ni plod 
lastnega znanja. Nekatere 
stroje so kupili v tujini, toda ko 
so ugotovili, da se dobro obna
šajo, so jih razdrli, premerili in 
jih izdelali v svojih delavnicah 
dovolj za lastne potrebe. Tudi v 
proizvodnji kondenzatorjev je 
še nekaj v razvitem svetu zasta
relih tipov. Toda katera to
varna je v vsem prav na vrhu? 
Sadovi naporov zadnjih let, ko 
so v tovarni kondenzatorjev 
posvetili večjo pozornost ne le 
kakovosti in izboru kondenza
torjev, ampak se je razmahnila 
tudi proizvodnja strojev in 
opreme, sta vsaj dva stroja, ki 
bosta zanesljivo vzbudila zani
manje med proizvajalci kon
denzatorjev v razvitih državah.

Ekipo, ki je izdelala avto
matski stroj za navijanje meta- 
liziranih polipropilenskih kon
denzatorjev in izdelala pro
gram za računalniško vodenje, 
so predlagali za letošnjo na
grado Borisa Kidriča. Za ta 
stroj so že zanimajo na Šved
skem in v ČSSR. V tujini so 
sicer naprodaj tudi boljši stroji 
(hitrejši), toda tudi precej draž
ji-

»Naš stroj je nekako opti
malno združil tehnične lastno
sti in ceno.« je razlagal Pavle 
Zajc, ko je razkazoval prototip. 
»Za primerjavo: nas je stroj v 
treh letih razvoja veljal 7 mili
jonov dinarjev; počasnejši stroj 
velja v tujini okoli 100.000 do
larjev. Naprej računajte 
sami..«

To znese okroglo 12 milijo
nov dinarjev, smo izračunali. In 
proizvodnja za trg bi omenje
nemu stroju še precej znižala 
ceno... Ni čudno, da povpraše
vanja že zdaj ni malo.

Plod tako imenovane mno
žične inventivne dejavnosti je 
stroj -za previjanje kondenza- 
torskih folij. Avtor Anton 
Kambič je vodja proizvodnje 
metaliziranih folij in »star« 
inovator. V Iskri je že 14 let in 
po zaslugi njegovih inovator- 
skih dosežkov je tovarna pri
hranila že precej milijonov di
narjev, od tega tudi dosti de
viznih. Stroj sam je težko opi
sati, zato naj zadošča podatek, 
da z njim Iskra v Semiču pri
hrani mesečno okoli 700 tisoč 
deviznih dinarjev. Ta stroj 
lahko predela tudi tiste dele su
rovine, ki so jih morali prej za
vreči. Surovine pa so bile v ce

loti uvožene...
Zanimivo je, da imajo — po 

doslej znanih podatkih — po
doben stroj z enakim namenom 
samo v Združenih državah ih 
da v dokumentaciji v Evropi ni 
nikjer moč najti kakršnegakoli 
patenta, ki bi omejeval proi
zvodnjo ali uporabo takšnega 
stroja. Zanimivo je tudi, kako 
so v Iskri do tega stroja prišli. 
Dajmo besedo konstruktorju 
Antonu Kambiču. Takšen stroj 
smo si že dolgo želeli,« je začel 

• Kambič, ki je bil leta 1981 pro
glašen za inovatorja leta v ob
čini Metlika. »Toda takšnega 
stroja nismo zasledili nikjer v 
Evropi in pošteno smo dvomili, 
da bomo ostanke materiala, ki 
smo ga začeli shranjevati, sploh 
lahko kdaj porabili. Pred še
stimi leti pa je bila na obisku 
skupina strokovnjakov iz ZDA 
in ti so mimogrede omenili, da 
takšen stroj, ki praktično po
rabi vso surovino, že imajo. To 
nam je vlilo novih moči in stroj 
sem kmalu potem tudi izdelal. 
Seveda sta od prvega, dokaj 
nezanesljivega prototipa do 
današnjega stroja minili še dve 
leti spreminjan a podrobnosti, 
razočaranj in r >vih poskusov.

Zdaj imajo v skri dva takšna 
stroja, ki sprer njata odpadke 
v kondenzatorje in prihranita iz 
meseca v mesec-večjo vsoto de
viznih dinarjev (za kolikor se 
vmes uvoz podraži).

»Nemara zato tako uspešno 
uporabljamo lastno znanje, ker 
nadvse cenimo skupinsko delo 
in ker v razvojni skupini ni hie
rarhičnih razločkov,« nam je 
dejal dipl. inž. Jože Kobe, 
vodja merilnega laboratorija, 
v katerem so vse naprave, razen 
profesionalnih merilnih apara
tov, izdelali sami in dodal: 
»Ekipno delo, kjer je ključav
ničar povsem enakovreden 
glede pomena za uspeh akcije z 
diplomiranim inženirjem in pa 
dejstvo, da se vsakdo, ki si neko 
napravo zamisli, takoj loti dela 
in si poišče primerne sodelavce, 
sta ključ uspeha. Tudi izbolj
šave in dopolnitve strojev in 
naprav opravljamo sproti: mar
sikaj ugotovijo in izboljšajo že 
monterji, ki napravo postavlja
jo, prav tako kot med obrato
vanjem vzdrževalci. Ni slučaj
no, da je med temi kadri največ 
inovatorjev.«

Zanimivo bi bilo izračunati, 
koliko deviz so iskraši iz Semiča 
v vseh minulih letih prihranili 
sebi in družbi...

Bdris Rugelj
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V Siriji so izpustili iz zapora 32-letnega šoferja Intereurope Franca 
Hanžekoviča, ki se je na poti domov zapletel v prometno nesrečo

Najbolj veselo bo
pri Hanžekovičevih

»Tako lepih novoletnih praznikov nismo imeli še nikoli,« zadovoljno pripoveduje 67-letni Franc 
Hanžekovič, kmečka grča iz Smolincev v Slovenskih goricah. »Res je,« za njim v en glas pritegnejo 
žena Klara, snaha Frančiška ter vnučki Simona in Petra. Kako tudi ne, ko pa jim je dedek Mraz prine
sel darilo, ki so si ga vsi po vrsti najbolj želeli: iz sirskih zaporov se je po skoraj štirih mesecih mučne 
negotovosti vrnil v njihov objem ljubljeni sin, mož in oče Franček, šofer težkega Intereuropinega to
vornjaka, ki je — ne kriv ne dolžan — moral pod ključ zaradi hude prometne nesreče med potjo iz Jor
danije proti domovini.

Kaj se je pravzaprav zgodilo 
32-letnemu Francu Hanžeko- 
viču ml. in njegovemu sovoz
niku Pavlu Cigaletu tistega ne
srečnega 8. septembra okoli 19. 
ure? »Nekje med 30. in 40. ki
lometrom avtoceste iz sirske
ga glavnega mesta Damaska 
proti Turčiji sem na svojem 
voznem pasu tako'silovito nale
tel na debel kamen na vozišču, 
da me je čez zaščitno ograjo s 
kamionom vred vrglo na na
sprotno cesto. Jaz sem vozil v 
hrib, tako da so po nasprotni 
strani vozili navzdol s polno hi
trostjo. Ko sva s Pavletom tako 
rekoč skočila na drugo stran, 
se je na mojo nesrečo v najin 
tovornjak z vso silo zaletel 
•osebni avtomobil s šestimi pot
niki,« je iz pripora na policijski 
postaji pisal domov Franc Han
žekovič in nadaljeval: »Udarec 
je bil tako strašen, da se je 
osebni avtomobil s svojo desno 
polovico zagozdil pod najin 
kamion in ga zavrtel počez čez 
cesto. Štiri osebe so bile takoj 
mrtve, 2 pa sta v bolnišnici. Od

teh štirih so bili trije vojaki, 
zato me bodo kmalu premestili 
v vojaški zapor... Kdaj in kako 
se bo vse rešilo, bomo zato šele 
videli... Pred ljudmi vam ni 
treba nič prikrivati. Vsakemu 
lahko poveste, ka j se je zgodilo. 
Jaz še enkrat poudarjam, da 

„ nisem kriv. Mi je pa hudo, ko 
pomislim, da so pod mojim 
avtom morali umreti štirje 
zares nedolžni ljudje...«

Franc Hanžekovič pa v ne
sreči ni ostal sam, kot se tako 
rado zgodi. »S Sirijo smo stopili 
v stik že dan po nesreči,« pripo
veduje pomočnik direktorja 
Intereuropinega tozda Tran
sport Dragovan Justin. »Pove
zali smo se z našim'veleposla
ništvom, s katerim smo v rednih 
stikih in ki nam izredno po
maga pri urejanju vsega po
trebnega. Našemu vozniku smo 
najeli advokata, poskrbeli za 
to, da bi mu olajšali bivanje v 
zaporu...« Skratka, v Intereu
ropi so se po svojih najboljših 
močeh trudili, da bi Hanžeko
viča izpustili. Toda prošnjo za

izpustitev proti plačilu varščine 
— po izkušnjah bi naj znašala 
okoli 30.000 dolarjev — je za
vrnilo tudi drugostopenjsko 
sodišče in jo vrnilo v obravnavo 
podrejenemu, s čimer so se po
večale možnosti, da bo Franc 
Hanžekovič civilni proces 
(torej ne pred vojaškim sodiš
čem, kot je bilo slišati po kopr
skih gostilnah) počakal v zapo
ru.

Kako so v teh težkih dneh 
skrbeli zanj, je na svoji koži 
dobro občutil tudi Hanžekovič 
sam. Pismo, ki ga je poslal 
domov 27. septembra, to zgo
vorno potrjuje. »Jaz sem sicer 
še po starem, vendar se mi zdi, 
da se stvari premikajo na bol je. 
Spet me je obiskal konzul, za 
njim pa sta bila pri meni še ad
vokat in tolmač. Konzul mi je 
povedal, da se naš direktor zelo 
zanima za stvar in da se oglaša 
skoraj vsak dan. Rekel je tudi. 
da se bo vse skupaj najbrž malo 
zavleklo; advokat pa je večji 
optimist. Direktor je konzulu 
tudi povedal, da bi lahko takoj

Peto od šestih pisem, ki jih je Franček poslal domov.Franc Hanžekovič v civilnem
zaporu v Damasku.

pristali na sirske pogoje, ker 
so vsi naši kamioni v Jugoslaviji 
zavarovani tudi tako, da se po
ravna škoda, ki jo morda pov
zročijo drugim osebam v kate
rikoli državi... »Ko je Hanže
kovič kmalu zatem zvedel še to. 
da so iz Kopra že poslali denar 
našemu konzulu za letalsko vo
zovnico v domovino, je postal 
še bolj optimističen., »Če 
Frančka kaj dela s traktorjem, 
naj pazi, da ne bo ostala brez 
nafte... Če hodite kaj v Cerk
venjak, pojdite h kovaču in 
vprašajte, če bi vzel »princa« v

popravilo...
In kako je bilo medtem pri 

njih doma, v Smolincih. »De
kleti sta nenehno spraševali, le 
kod hodi očka, da ga toliko časa 
ni domov.« pravi Frančkova 
mati Klara. »Rekli smo jima 
pač. da je v službi in da se bo že 
kmalu vrnil.« Sama^pa v to ni 
bila preveč prepričana, čeprav 
so jo sodelavci njenega edinega 
sina večkrat obiskali na domu 
in ji vlivali korajžo. Toliko 
čudnih reči je slišala o bližnjev- 
zhodnih zaporih.

Nato pa prosi vnučki, naj

odrecitirata pesem o dedku 
Mrazu, ki si jo je izmislila v pre- 
čutih nočeh. »...Obišči dedek 
tudi nas (joj, kako hudo je pri 
nas; ata je v tujini tam in ne 
more priti k nam.«

Nadaljevanja se ji ni bilo 
treba izmisliti. Sin »Franček«, 
kot ga kliče v svojem pojočem 
dialektu, se je v petek zvečer 
vrnil domov. Oče Franc je za
klal prašiča in nalil vina. Na Sil
vestrovo bo pri Hanžekoviče
vih zato še toliko bolj slovesno.

Damjan Križnik

NOVOLETNA VOŠČILA 
V KORIST BOJA PROTI RAKU

\*° T i y SREČNO IN USPEŠNO NOVO LETO 1984 ŽELIJO
------- - POSLOVNIM SODELAVCEM, PRIJATELJEM IN VSEM BRALCEM:

DO AGROEMONA,
tozd tovarna
MOČNIH KRMIL, 
Ljubljana, Kavčičeva 72 
ALPLES, Industrija 
pohištva Železniki 
CENTER ZA SOCIALNO 
IN SVETOVALNO DELO 
SEVNICA, Sevnica, Trg 
svobode 13 
CENTRALNE 
DELAVNICE 
LJUBLJANA, TOZD 
ZA VZDRŽEVANJE 
VOZ
DN LOKOMOTIV 
DIVAČA
Kemična industrija DONIT 
Medvode, Medvode 
DONIT, TOZD 
KEMOSTIK, Kamnik, 
Molkova pot 10 
Tovarna elektrotehničnih 
izdelkov
ELEKTROELEMENT,
n. sol. o., Izlake 
EMO CELJE emajlimica, 
metalna industrija, 
orodjarna Celje, 
Mariborska 86 
DO EMONA 
COMMERCE, TOZD 
GLOBUS, izvoz-uvoz, 
Ljubljana, Šmartinska 130 
ETA, Tovarna 
elektrotermičnih aparatov 
Cerkno
SGP GORICA, TOZD GO 
KOPER, Koper,
Obrtniška 30 
GOZDNO 
GOSPODARSTVO 
LJUBLJANA, TOZD 
MEHANIZACIJA

IN GRADNJE, Trzin, 
Kidričeva 9 
GOZDNO 
GOSPODARSTVO 
NOVO MESTO, n. sub. o., 
TOZD GOZDARSTVO 
ČRNOMELJ, n. sub. o. 
SOZD GOZDARSTVO- 
KMETIJSTVO 
KOČEVJE, GOZDNO 
GOSPODARSTVO 
KOČEVJE 
s temeljnimi 
organizacijami:
TOZD Gozdarstvo Rog 
TOZD Gozdarstvo Pugled 
TOZD Gozdarstvo Jelenov 
žleb
TOZD Gozdarstvo Draga 
TOZD Gozdarstvo Lašče 
TOK Gozdarstvo Ribnica 
TOZD Transport-Gradnje 
TOZD Gojitveno lovišče 

* Medved 
inDSSS 
KMETIJSKO 
GOSPODARSTVO 
KOČEVJE
s temeljnimi v
organizacijami:
TOZD Govedoreja 
TOZD Prašičereja 
TOZD Mesarija 
TOZD Agroservis 
TOK Kmetijstva 
inDSSS
GRAMIZ KOČEVJE 
SGP GRADBINEC, 
n. sol. o., KRANJ, Kranj, 
Nazorjeva 1 •
HMEZAD KMETIJSTVO . 
ŽALEC s TOZD: 
KMETIJSTVO 
LATKOVA VAS,

KMETIJSTVO 
PETROVČE, TOVARNA 
KRMIL in DS SKUPNE
C¥ ¥ r>nr

IMONTDRAVOGRAD 
industrija kemične 
obdelave lesa 
INTEREUROPA, 
mednarodna špedicija 
in transport, n. sol. o., 
Koper, TOZD 
KONTINENTALNA 
ŠPEDICIJA, n. sub. o., 
Koper s filialami Beograd, 
Celje, Jesenice, Kranj, 
Ljubljana, Maribor,
Mostar, Nova Gorica, Novi 
Sad, Sarajevo, Sežana, 
Subotica, Titograd 
TOZD POMORSKA 
IN SEJEMSKA 
ŠPEDICIJA Koper, n. sub.
o., s filialami Koper,
Rijeka, Split, Zagreb 
TOZD TRANSPORT, n. 
sub. o., Koper in 
poslovalnicami Koper, 
Dekani, Celje, Beograd, 
Ljubljana, Mostar, Rijeka, 
Split, Zagreb 
ISKRA DELTA, 
proizvodnja računalniških 
sistemov in inženiring, p. o., 
Ljubljana, Parmova 41 
KEMIČNA TOVARNA 
PODNART, p. o., Podnart 
KIT KMETIJSKA 
ZADRUGA METLIKA, 
Metlika, Trg svobode 3 
KRAŠKI VODOVOD 
SEŽANA
LABOD, tovarna oblačil, 
TOZD I.IBNA Krško, 
Krško, Cesta 4. julija 28

Lesnoindustrijski kombinat 
LIKO, Vrhnika, Tržaška 90 
LIP, lesna industrija 
BLED, Bled,
Ljubljanska c. 32 
MERKUR - trgovina 
in storitve, KRANJ 
METALNA, strojegradnja, 
konstrukcije in montaža, 
n. sol. o., Maribor, 
Zagrebška 20
NOVOLES, lesni kombinat 
NOVOMESTO- 
STRAŽA, n. sol. o.
Skupne službe 
OBČINSKIH 
SAMOUPRAVNIH 
INTERESNIH 
SKUPNOSTI 
DRUŽBENIH 
DEJAVNOSTI OBČINE 
VELENJE 
OSNOVNO 
ZDRAVSTVO 
GORENJSKE, o. o., 
TOZD ZAVOD ZA 
SOCIALNO MEDICINO 
IN HIGIENO 
GORENJSKE, Kranj, 
Gosposvetska 12 
PETROL, DO Trgovina 
Ljubljana, n. sol. o.,
TOZD TRGOVINA 
NA DROBNO BREŽICE, 
n. sub. o., Brežice, Črne 1 
PLAMA PODGRAD 
PLUT AL, n. sol. o., 
Industrija zapiralne 
embalaže in grafičnih 
storitev Ljubljana, Cesta 
v Gorice 8
ABC POMURKA LOKA 
- proizvodno, trgovsko 
in gostinsko podjetje, 
n. sol. o., ŠKOFJA LOKA

DO PREVOZ BREŽICE, 
Brežice, Milavčeva 42 
RAZVOJNI CENTER 
CELJE, Celje, Ulica XTV. 
divizije 14
REPUBLIŠKI KOMITE 
ZA INFORMIRANJE 
Ljubljana, Levstikova 10 
RIKQ RIBNICA, Ribnica, 
Lepovče 23 
Tovarna dvokoles 
in opreme ROG 
LJUBLJANA, Ljubljana, 
Trubarjeva 72 
SAMOUPRAVNA 
STANOVANJSKA 
SKUPNOST OBČINE 
RAVNE NA KOROŠKEM 
SCT SLOVENIJA CESTE 
TEHNIKA, n. sol. o., 
Ljubljana, Titova 38 
Skupne strokovne službe 
SIS GOSPODARSKIH 
DEJAVNOSTI OBČINE 
TRŽIČ
SKUPŠČINA OBČINE
AJDOVŠČINA,
Ajdovščina,
Gregorčičeva 20 
SKUPŠČINA OBČINE 
KRŠKO
SKUPŠČINA SR 
SLOVENIJE Ljubljana, 
Šubičeva 4
DSSS SOZD SLOVENIJA 
PAPIR Ljubljana, 
Tomšičeva 9
SAŠA SLAVEC, kemični 
izdelki Ljubljana,
Tacen 40 b 
DO SMELT, gradnja 
industrijskih objektov,
p. o., Ljubljana,
Kardeljeva ploščad 24 
SOB, Splošna obrt 
Bežigrad, Ljubljana, 
Samova 12/a

TEKSTINA, tekstilna 
industrija Ajdovščina, 
Tovarniška 15 
TEŠ
TERMOELEKTRARNE
ŠOŠTANJ
TOZD TEŠ I. n. sol. o. 
TOZD TEŠ H, n. sol. o. 
TOŽD Vzdrževanje, 
n. sol. o.
TOZD Inženiring, n. sol. o. 
Delovna skupnost družbena 
prehrana
Delovna skupnost skupne 
službe Šoštanj, Lole 
Ribarja 18
TRANSPORT ILIRSKA 
BISTRICA, Ilirska Bistrica, 
Šercerjeva 17 
Osnovna organizacija 
sindikata UPRAVNIH 
ORGANOV SKUPŠČINE 
OBČINE IZOLA 
VELANA, Tovarna zaves 
Ljubljana, Šmartinska 52 
VVO SLOVENSKE 
KQNJICE, Slovenske 
Konjice, Kidričeva 1 
ZAVOD SR SLOVENIJE 
ZA STATISTIKO 
Ljubljana, Vožarski* pot 12
zdravilišče
ROGAŠKA SLATINA 
ZVEZA DRUŠTEV 
RAČUNOVODSKIH 
IN FINANČNIH 
DELAVCEV SLOVENIJE 
Ljubljana, Titova 118 
ZVEZA KOMUNISTOV 
SLOVENIJE,
CENTRALNI KOMITE 
Ljubljana, Tomšičeva 5 
ZVEZA SINDIKATOV 
SLOVENIJE, OBČINSKI
SVET KRANJ, Kranj, Trg 
revolucije 3

ISKRENO SE ZAHVALJUJEMO VSEM, KI SO NAMESTO 
OSEBNIH NOVOLETNIH VOŠČIL NAMENILI SREDSTVA 
V KORIST BOJA PROTI RAKU!
DRUŠTVA ZA BOJ PROTI RAKU 
ONKOLOŠKI INŠTITUT
SKLAD ZA GRADNJO IN OPREMO ONKOLOŠKEGA 
INŠTITUTA
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Predstavljamo vam izumitelja Tonija Riflja iz Gornjega grada

Gornjegrajski biser
TORI^ sr ' 4r

Živi skorajda v samem sre
dišču nekdanjega srednjeve
škega trga. Novo mesto, ki 
raste v njem in se širi okoli 
njega, ne pozablja svoje zgo
dovine. V njej išče navdih so- 

< dobna gornjegrajska arhitektu
ra, ki mogoče prav zaradi tega 
lahko zviška pogleda na svoje v 
beton in kamen vkleščene so
rodnice po drugih slovenskih 
mestih. Hočeš ali nočeš, v Gor
njem gradu se človek počuti 
domače, kljub vsem prenape
tostim sodobnega življenja, ki 
tudi tod ljudi ni obšlo.

Tonija vsi pozmfjo. Nekako s 
ponosom ti pokažejo s prstom 
na njegovo okusno urejeno 
domačijo. Ob hiši. ki se ji že od 
daleč vidi. da je postavljena v 

-okolju, bogatim z lesom, stoji 
mehanična delavnica. Že ob 
prvem stiku z njo človek kaj 
hitro lahko ugotovi, da nima 
opravka z običajno popravljal- 
nico najrazličnejših strojev in 
pripomočkov. V njej je vse na 
svojem mestu. Na pultih ne za

priimka Tonija Riflja. Tudi 
Toniju njegov izum pomeni več 
kot zgolj kolo z motor jem, kot 
se mu uradno reče. Del n jega je 
in Toni tega ne skriva.

Prevzel me je občutek rado
sti ustvarjanja. Iz njega me je 
zdramil Tonijev odgovor »Ne 
vem.« na moje vprašan je, kdaj 
bo motorček na vol jo kupcem. 
No, pred tem delom naše zgod
be pove jmo, za kakšen motor
ček sploh gre.

Kot se vidi na sliki, imamo 
opravka z miniaturno izvedbo 
sodobnih koles z motor jem. Ob 
tem je potrebno nujno dodati 
podatek: motorček je zložljiv! 
In ko ga zložimo, meri vsega 
skupaj 90cm. kar pomeni, da 
ga lahko brez težav spravimo v 
prtljažnik avtomobila Zastava 
101, s tem da nam ni treba po
dirati zadn jih sedežev.

»Kako mi je prišel na misel 
takšen izum? Najprej moram 
povedati, da me tovrstne novo
tarije že od nekdaj privlačijo. 
Ne znam natanko opisati, ven

jih je neka j že uresničil. Žal se 
tudi pri njegovih zamislih in 
izumih ponavl ja stara zgodba. 
Kofdružba nimamo dovolj po
sluha. da bi znali izkoristiti nje
govo pamet. Naš izumitelj je 
namreč že pred skora j 15 leti 
izdelal TORIJU podoben mo
torček. Spričo razmer, ki so ta
krat vladale, prizna, da mu še 
na misel ni prišlo, da bi ga kje 
razstavil. Njegovo izumi
teljstvo je imelo še do pred 
kratkim značaj konjičkarstva. 
Mogoče ima za Toni ja še danes. 
To je druga stvar. Nikar pa to 
ne bi smelo biti kon jičkarstvo 
za družbo, ki bi to pamet lahko 
bogato vnovčila.

»Usoda tega motorčka? 
Prodal sem ga nekemu znancu 
v Beograd, ki ga je na vsak 
način hotel imeti. Usoda dru
gega? Podobna, četudi sem 
tega predstavil na se jmu obrti v 
Celju. Kljub ogromnemu za
nimanju kupcev in trgovskih 
organizacij za ta motorček ni 
bilo delovne organizacije, ki bi

slediš zgolj orodja. Tu so tudi 
knjige. Ene zato. da se Toni in 
njegovi iz njih učijo, druge, da 
vanje vnašajo svoja spoznanja. 
Mape z najrazličnejšimi kon
strukcijami in tehničnimi ris
bami lepo zapolnjujejo celotno 
podobo.

Ko je odprl vrata, sem ga za
gledal. Stal je tam v malce te
mačnem prostoru kot biser 
sredi odprte školjke, ki so jo 
domorodci pravkar iztrgali iz 
morskih globin. Z majceno ra
zliko seveda. Biser je bogastvo 
narave, on je bogastvo ljudi. Bil 
je ves lep in sijoč. Predvsem pa 
neznansko simpatičen. Priz
nam: zaljubil sem se vanj na 
prvi pogled. Podobno kot 
Nemec, ki uvaža motorje v 
svojo državo. Brez razmišljanja 
je ponudil Toniju posel, ko sta 
se srečala na shodu »motori
stov« v Portorožu.

»Ime mu je TORI,« je 
nekam nenavadno povedal 
Toni in tako izdal svojo več kot 
samo tehnično navezanost, 
nanj. Tako j me je prešinilo: To 
in Ri sta začetnici imena in

dar čutim to kot neke vrste 
magnet. Brez njega bi ne bil 
Toni Rifelj. Že več stvari sem 
potuhtal. Za motor lahko 
rečem, da je že tretji po vrsti. O 
usodi prvih dveh bom še pove
dal. Naj najprej odgovorim na 
vprašanje.

Moj življenjski nazor je, da 
mora tehnika slediti življenj
skim potrebam ljudi. In ena od 
velikih zahtev in potreb ljudi 
danes je brezmejna mobilnost. 
In tako mi je prišlo na misel, da 
v to brezmejnost gotovo spada 
tudi motorček, ki ga z lahkoto 
spravimo v prtljažnik avtomo
bila, ki ga zloženega lahko brez 
težav spravimo v majhno dvi
galo. ki ga imamo lahko v kotu 
stanovanja itd. Tako je nastal 
TORI. Razmišljam celo, da bi 
izdelal motorček, ki bi ga lahko 
spravili v malce večji kovček. 
Ce ne bi bil pretežak. Ne, že 
Tori tehta samo 46 kg, če bi na
redil nov model iz umetnih 
snovi in aluminija, nikakor ne 
bi bil pretežak.«

Takšen je Toni Rifelj. Poln 
idej in stvarnih želja, od katerih

odkupila patent in ga začela iz
delovati. No, s tem tretjim 
kaže, da bo drugače. Kljub 
temu pa stvari še niso prišle 
tako daleč, da bi vam lahko z 
gotovostjo povedal, kdaj bodo 
prišli na svetlo prvi motorčki in 
kdaj bodo na voljo kupcem.«

Toni ne skriva zadovoljstva, 
da se na tem področ ju v družbi 
vendarle nekaj premika. Nekaj 
je namreč na dlani: dodobra 
nas je predramila šele gospo
darska kriza. Kajti ob tem zad
njem modelu motorčkov iz Rif- 
Ijevega hleva in ogromnem za
nimanju trgovine zanj se je 
zbudila tudi industri ja. Ob naj
bolj konkretnih ponudbah no
vomeške Novotehne, Metalke 
in Robne kuče iz Zagreba, ka
terih predstavniki so vsi po vrsti 
zatrjevali, da prodaja takšnega 
motorčka ne bi bila noben pro
blem, so prišli na dan s kon
kretnimi ponudbami tudi izde
lovalci. Med zainteresiranimi 
(Avtotehna. Slovenija avto. 
Metalka in Kovinotehna 
Celje) je najbolj konkretna 
ponudba ljubljanske Avtoteh-

Nekaj
tehničnih podatkov
TORI ima vgrajen 
Tomosov motor s pro
stornino 49 kubičnih 
cm, Id premore 1,5 KW. 
Doseže maksimalno 
hitrost 40km-h in porabi 
liter štiriodstotne meša
nice na prevoženih 
100 km. Velik je 132 cm, 
zložen 90 cm. Težak 
je 46 kg, njegova skupna 
nosilnost pa znaša 
126 kg. Prenese pa 
tudi več.
Ima pomično krmilo, 
prav takšen pa je tudi 
njegov sedež. In še 
ena novost: TORI 
ima namesto običajne 
pogonske verige tako 
imenovani zobčasti 
jermen.

proizvodnjo Rifljevih motorč
kov, ker se ne sklada z njihovim 
dolgoročnim programom, bili 
pa bi po drugi strani priprav
ljeni sodelovati z deli. In prav 
tu zdaj nastopajo težave. Od
govora iz Tomosa namreč še ni, 
kar pomeni, da je koncept proi
zvodnje TORIJEV v Avto- 
tehni še vedno v zraku. Seveda 
bi Avtotehna lahko motorje za 
TORIJE tudi uvažala, vendar 
po mojem mnenju to ne bi bilo 
prav. Niti zame in Avtotehno 
kot tudi ne za Tomos in Jugo
slavijo. Moja želja je, da bi bil 
ob morebitnem nastopu v tujini 
TORI skorajda v celoti izdelek 
domače pameti in materialov. 
Dodam naj še, da so v Avto- 
tehni pripravljeni tudi devizno 
participirati, samo da bi od 
Tomosa le dobili motorje.«

Kaj reči ob tem? Bomo tudi 
tokrat končali zgodbo z za- 
plankanim slovenskem in jugo
slovanskim združenim delom. 
Ne. vseeno pa bi bilo dobro, če 
bi kdo ob tem v Tomosu le rekel 
kakšno besedo. Javno seveda.

Ivo Kul ja j
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Neumen narod nismo. Zgodovina in sedanjost govorita v prid tej trditvi. In sam sem seže naveličal poslušati vedno »nova« spoznanja, da 
smo kot dežela na repu evropske inovacijske lestvice. Hočem reči: za pamet narodovo me ne skrbi. To smo vedno imeli in jo imamo tudi 
zdaj, sicer nas Slovencev na srednjeevropskem političnem in kulturnem prepihu že zdavnaj ne bi bilo več.

Skrbi me nekaj drugega. Ustvarjalnega vetra, ki piha iz našega ljudstva, ne znamo zajeti v jadra tehnološko podrejene in zato tudi odvi
sne barke. Kupujemo, kar imamo doma in kar bi lahko drago prodajali. V to nas prepriča tudi zgodba o usodi izumov Tonija Riflja iz Gor
njega grada v dolini Drete.

ne, kjer so že oblikovali osnu
tek koncepta poslovnotehnič- 
nega sodelovan ja med njimi in 
Rifljem. Ker je slednji s po
nudbo zadovoljen, vse kaže, da 
bomo dobili v Sloveniji novega 
izdelovalca koles z motorjem.

Ob tem je. seveda nujno . 
vprašanje, zakaj se za izdelo
vanje teh motorčkov ne zanima 
Tomos iz Kopra, ki je vendarle 
nosilec tovrstne proizvodnje 
pri nas in ki konec koncev tudi'v 
Rifljevem izumu sodeluje s 
svojim motorjem in drugimi 
deli. V inštitutu koprskega 
Tomosa so opravili tudi atest 
TORIJA, ki ga je le-ta uspešno 
prestal in bil poleg tega deležen 
še splošnih pohval Tomosovih 
strokovnjakov, med njimi tudi 
inženirja Mihevca, enega od 
očetov Tomosovih mopedov'. 
Toni seveda na to vprašanje ni 
znal odgovoriti: Dejal pa je: 
»Še pred atestom in homologa- 
cijo so mi najodgovornejši lju
dje v Tomosu de jali, da n jihova 
tovarna ni zainteresirana za

li
Mštolsl

li
liti
!§!$:n
*■*
šiE
III
lil
lili*■1
mmem*
II!
mm£

lil
j::?##:*:

li!m«11
III
lili
»v.v.v.v.v11
SSSSS:

v!;!v!;Xv!;

v.vIvMv!*v.v.v.v.v
mm*-mm
mmf:mm
•MvMvMv
iv:::::::-:

■xm$8.••v.v.v.v.
'.■.v.v.v.v

mm:m;mv. v.v.v.v
mmi
Sil
II«
Sil!S!«
iiisil
lil

Sindikalna pobuda (mlajših) gledališčnikov ljubljanske 
Drame

Da bi le vsak imel 
svoj vlak za 
domišljijo

mm
V tem prednovoletnem času nas je prijetno presenetilo obvesti

lo, da bodo tudi v Drami SNG imeli predstavo dedka Mraza — 
»Vlak na domišljijo«! Presenetilo kar dvakrat. Prvič zato, ker je 
kvalitetnih predstav za otroke pred novim letom presneto malo — 
še te na »industrijski način« odkupijo delovne organizacije, da se 
na‘čim lažji način oddolže otrokom svojih delavcev. Drugič, in 
predvsem zato pa, ker je bilo pod vabilom z glavo (firmo) Drama 
SNG in vmes ostalim, kar sodi zraven, pisalo še »sindikalna po
družnica«.

Pa smo se namenili v Dramo, da izvemo.za kaj gre ter najdemo 
ustvarjalce »sindikalnega dedka Mraza«.

Pet igralcev — Brane Grubar, Jerica Mrzel, Polona Vetrih, 
Marko Okorn in Vojko Zidar je pod režijskim vodstvom Vita Tau
ferja in ob sodelovanju skladatelja Gojmira Lešnjaka in koreogra
finje Kseni je Hribar uprizorilo novoletno igro za-dtroke »Vlak na 
domišljijo«, ki jo je posebej za to priliko napisal pesnik Boris A. 
Novak. Besedilo odlikujeta poetičnost in duhovitost; napisano je v 
jeziku, ki govori tako najmlajšim kot odraslim.

Že naslov igre nakazuje n jeno osnovno naravnanost — domiš- 
Ijijskost in pravljičnost. Vera v dedka Mraza je za otroke nujna in 
potrebna, saj vnaša čar skrivnosti v pusti svet, ki ga otrokom vsi
ljujemo odrasli. Hkrati pa igra ni beg pred resničnostjo. Avtor si ne 
zapira oči pred težavami, v. katerih je trenutno naša družba. 
Ravno narobe. Dedka Mraza sooči s hudim aktualnim proble
mom: kako ob ekonomskem pomanjkanju in omejitvah uvoza pri
skrbeti novoletna darila, ki si jih otroci nestrpno žele. Zato dedka 
Mraza spre*meni v »švercerja«, ki na tujem zapravi vse, celo kučmo 
in kožuh. Vendar otrok ne razočara in jih obdaruje z domišljij
skimi darili.

Naj se vrnemo k »sindikalni pobudi«. O tem smo se pogovarjali 
z dedkom Mrazom Branetom Grubarjem, avtorjem Borisom A. 
Novakom in kar preprosto Maretom — Markom Okornom.

'Predstava je prav res »sindikalna«. Pred tremi leti so se mlajši 
gledališki igralci odločili, da bi vsaj enkrat pripravili nekaj za svoje 
otroke. Za tiste, ki jih zvečer skoraj ne poznajo. Naslednje leto so 
to ponovili, ko pa so predstavo že naštudirali, so jo ponovili tudi 
navzven.

Letos so se »zadeve lotili na veliko«. Dogovorili so se za besedi
lo. ki je bilo napisano posebej za to priložnost. Očitno so uspeli. 
Avtor Novak pravi, da gre za igralce z energijo. Velja mu pritrditi. 
Ob rednem programu Drame, ob vseh zahtevnih terminih pred
stav in vaj so igralci predstavo naštudirali. Kar težko je bilo iz njih 
izvleči, da so imeli včasih vaje tudi ponoči — tam od 23. do 2. ure. 
Rezultati so očitni. Do novega leta bodo imeli dvanajst predstav — 
le štiri bodo v prosti prodaji.

Kot pravi jo igralci, v predstavi uživajo. To je igra otrok za otro
ke. Zadovol jni so z drugačnim načinom režije, z veliko vlogo glas
be. z drugačno odrsko igro, za katero je značilna velika energija, 
gibi. Gre enostavno za drugačno predstavo, ki vžge.

Pa finančna konstrukcija? Ni je bilo. Vse stroške pokrivajo iz 
vstopnine, avtorski honorar ji so simbolični — dve tretjini ali pa vso 
vsoto sodelujoči prepustijo sindikalni blagdjni.

Za to žrtvujeje veliko prostega časa, dobre volje, veliko pa je 
tudi tveganja. Pa vendar. Lani so z izkupičkom kupili počitniško 
prikolico... Igor Žitnik

Inovatorji Ljudmila Gašperut-Koprol, dipl. inž. prof. Aleksandra 
Kornhauser, mag. Saša Glažar, mag. Metka Vrtačnik, Dušan Krnel, 
Ivan Vnuk, Hugo Tratnik, Igor Cerar, mag. Alfred Božič, Iztok 
Barborič in Peter Bastl so na Fakulteti za naravoslovje in tehnolo
gijo v Ljubljani razvili proizvodnjo atomskih, molekularnih in 
kristalnih modelov. Inovacija je zasnovana tako, da je celoten 
program zajet v devetih skupinah in uporaben v osnovnih šolah m 
šolah usmerjenega izobraževanja kakor tudi na višjih in visokih 
šolah. Program je mogoče dopolnjevati z novimi skupinami. Po
samezni deli kompletov se smiselno povezujejo v celoto.

Proizvodni proces modelov je bil osvojen v štirih mesecih. Model 
je bil razstavljen na razstavi inovacij za stabilizacijo 1982.
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Obiskali smo slovenski dijaški dom 
v Celovcu

Če ne boš 
priden, 
boš šel 
v avstrijsko
šolo

Ko smo stopili v prostrano preddverje slovenskega dijaškega 
doma ali, kot ga uradno imenujejo. Mladinskega doma SŠD na 
Mihschallee str. 4 v Celovcu, nam je bilo kar malo tesno. V domu je 
odmevala tišina, vse je bilo prazno. Pa ne, da imajo kak praznik ali 
počitnice, nas je stisnilo, in je bila naša pot zaman. Naneslo je pač 
tako, da po nekaj dnevih klicanja na telefonsko številko, ki smo jo 
dobili v Ljubljani, ni bilo odgovora.

No, vzgojitelj Jože Blajs nas 
je kmalu potolažil, da se bo 
dom hitro napolnil, glede šte
vilke pa se je izkazalo, da je bila 
preprosto napačna. Magister 
Jože Blajs nam je tudi postregel 
s podatki o domu. katerega 
lastnik in graditelj je Slovensko 
šolsko društvo. Treba je pri
pomniti, da so dom zgradili s 
pomočjo vsega slovenskega 
ljudstva in njegove solidarnosti 
do koroških Slovencev.

»Ta dijaški dom je — lahko 
bi rekli — utelešenje vaše 
kljubovalnosti. življenjske 
volje in prizadevanja, da od
prete vsem Slovencem na Ko
roškem življenjsko perspek
tivo tudi v današnjih razme
rah sicer tihe, a vztrajno spod- 
bujevane asimilacije,« je 
poudaril Franc Šetinc, pred
sednik RK SZDL Slovenije 
ob otvoritvi doma.

Jože Blajs nam je tudi z 
dnevnim redom v domu poja
snil navidezno zatišje. V domu 
vsta j’ajo o pol sedmih, ko imajo 
zajtrk, prav hiteti morajo, saj je 
v šolah že petnajst pred osmo 
pouk. Opoldne se vrnejo šele 
prve deklice, ki tisti dan nimajo 
telovadbe, večina pa šele okoli 
trinajste, ko se začne kosilo. 
Potem imajo gojenci prosto, ob 
pol treh pa se začneta dve učni 
uri, ki z odmorom trajata do 
pol sedmih. Dvakrat tedensko 
imajo še posebne učne ure. 
kamor sodijo tudi jezikovne 
vaje. Trudijo se pripraviti tudi 
čim več prostovoljnih dejavno
sti, kamor želijo pritegniti tudi 
mladino, ki ne živi v domu. 
Tako imajo na primer vsak po
nedeljek likovni krožek, v več
namenskem prostoru priprav
ljajo kulturne in športne dejav
nosti, imajo oder mladih, pa 
kabaret in še kaj.

V domu-je 198 ležišč za mla
dino od desetega do petindvaj
setega leta. Načrtujejo še do
graditev vrtca za 30 otrok. 
Danes v njem prebiva — no, ne 
le prebiva, marveč tudi živi bo
gato življenje, ko družinskega 
okolja ne pogrešajo tako hudo 
— 101 gojenec. To so učenci, 
dijaki, vajenci, študenti. Nekaj 
gojencev pride v dom le v po
poldansko varstvo in se kasneje 
vrača domov.

Večina je dijakov slovenske 
gimnazije, katere zgradba je v 
neposredni bližini, prihajajo pa 
tudi iz. ženske poklicne šole, 
abiturientskega tečaja, peda
goške akademije, univerze. 
Najbolj so veseli možnosti, da 
tudi vajenci, ki se šolajo pri 
nemških mojstrih, lahko prebi
vajo v domu. saj so ti še najbolj 
začeli izgubljati stik s svojim 
narodom.

Mladinski dom SŠD so do
gradili 10. septembra letos. 
Stal je 60 milijonov šilingov, 
od tega je avstrijska zvezna 
vlada primaknila 4,2 milijo
na. Nadomestil je stari dom, 
ki že dolgo ni več ustrezal po
trebam. Oskrbnina v domu 
znaša 1.800 šilingov. To je 
ceneje kot v drugih domovih. 
Gojenci prebivajo v dvo- do 
triposteljnih sobah, s prho in 
WC. Pri višini oskrbnine gle
dajo na socialno plat gojen
cev, nekaj jih dobiva štipen
dijo Združenja staršev, Vo- 
bangove, nekateri tudi dr
žavne štipendije.

V domu smo se pogovarjali 
tudi z vzgojiteljico Anico Vaša. 
Primorka je, doma iz Nove Go
rice. Pred leti je bila tu na prak
si. Na filozofski fakulteti je 
končala pedagogiko in sociolo-

Poskusni ultrazvočni vodnik za slepe. Zvočni valovi, 
ki se odbijajo od ovire, se v majhnem sprejemniku 
spreminjajo v slišni signal ali pa začutiš brenčanje 
z dlanjo.

Dom ima veliko in lepo telovadnico, pa kaj. ko je zunaj — kljub snegu — nogomet najlepši.

Lorene Kumer

Anica Vaša

Ernest Blajs

Rado Lipuš

Miha Kap

gijo. Všeč ji je bilo in ko so od
prli novi dom ter jozaprosili, da 
jim pride pomagat, je privolila. 
Dela ima veliko, več kot v 
domu v Škofji Loki, kjer je bila 
zaposlena prej, plačilo dobi v 
Sloveniji, saj je »pomoč zamej
skim Slovencem«, Pa se ji je 
priljubilo in se veseli vsakega 
kamenčka, ki ga vgradi v to 
pomoč. »Tako je,« pravi. »Ko 
so bili otroci bolni, sem jim no
sila enkrat čaj, drugič sladkor, 
potem pa so kar sami prišli na 
pogovor. Pa smo se navezali in 
mlajši te kar stiskajo k sebi, ko 
se vrneš z dopusta. To pa je naj
lepše, kaj ne?«

Seveda smo se pogovarjali 
tudi z nekaterimi gojenci. Z 
gimnazijcem Lorencom Ku- 
merjem. osmošolcem sloven
ske gimnazije, ki je doma iz 
Blata pri Pliberku, in Ernestom

Blajem, šestošolcem iste gi
mnazije iz Lepene pri Železni 
kapli.

Oba sta ugotovila, da je novi 
dom povsem kaj drugega kot 
stari. Žal pa je danes šola blizu, 
center mesta pa daleč. V' domu 
je danes hotelsko udobje, žal 
pa so stiki slabši kot prej. Tudi 
knjižnica v domu je skromna, 
premalo je tudi časopisov in 
revij iz Slovenije. Dejavnost v 
domu je razvejana, kljub sve
tovnonazorskim razlikam pri 
vsem najdejo skupni jezik. Vsi 
po vrsti pa se udejstvujejo tudi 
v kulturnih in športnih društvih 
v domačih krajih in s tem gojijo 
narodno zavest.

Tudi z mlajšima — Radom 
Lipušem iz Lepene pri Železni 
kapli in Mihom Kapom iz Škoc
jana pri Velikovcu smo se po
govarjali.

Oba sta navdušena nad 
domom. »Prej nas je bilo v sobi 
kar enajst, zdaj pa imamo 
hotel. Tudi več hrane lahko 
prineseš od doma, urediš sobo 
po svoje, pa še zaklenemo se 
lahko.«

Tako je torej v domu v Ce
lovcu. Ujeli smo le delček de
javnosti in se pogovarjali le z 
nekaj ljudmi. Bo pa dom, v to 
ne kaže dvomiti, še kalil in 
ohranjal slovenstvo. Tudi, kot 
sta dejala najmlajša, če bodo s 
kmetije, ki »premore 10 bikov. 
5 krav. 3 svinje in dve mački«, 
trije otroci hodili na slovenske 
šole. In četudi bi bil srednji od 
otrok najraje učitelj, da bi imel 
dolge počitnice, potem pa 
morda pilot. Ali pa da bi naen
krat kupil sto kil sladoleda.

Igor Žitnik

•jlROSTROJ
BIROSTROJ, p. o., Maribor, 
62000 Maribor, Glavni trg 17
tel.: (062) 23-771, telex: 33-262 YU Biromb

SREČNO 1984

• mali poslovni sistemi RGB
• knjigovodski in obračunski avtomati RGB
• računalniški sistemi in terminali
• aplikacijski programi
• šolanje operaterjev
• servis
• tiskovine, nosilci podatkov in pisarniška oprema
• proizvodnja floppy testerjev
• precizna mehanika
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V okviru Delavske enotnosti 
je bil ob njeni 40-letnici usta
novljen Informacijski center za 
družboslovje. Osnovan je bil z 
namenom spodbujati interes za 
študij družboslovne iri druge li
terature ter za Aktivno sprem
ljanje dogajanj v naši družbi, ki 
nai bi se odvijalo v obliki posve
tov in okroglih miz, tiskovnih 
konferenc ob izidu posameznih 
knjig ter raznih drugih oblik sre
čevanja. S svojimi informacijami 
o knjižnih novitetah lastne za
ložbe pa tudi vseh ostalih sloven
skih, jugoslovanskih in drugih 
založb naj bi pokrival vse potre
be s tega področja. Zasnovan je 
tudi kot klub s stalnim član
stvom, ki ima pri informiranju in 
nakupu literature posebne ugod
nosti. Tema informiranja pa niso 
le knjižne novosti, temveč tudi 
vse ostale dejavnosti, ki se od
vijajo v Informacijskem centru, 
to so pogovori o aktualnih druž
benopolitičnih temah, kulturne 
prireditve, seminarji ipd. Pose
ben. poudarek je dan spremlja
nju interesov in potreb vseh pre
davateljev in študentov družbo
slovja in slušateljev raznih druž
benopolitičnih šol, da bi s stalnim 
informiranjem spodbujali in 
omogočali njihovo nenehno 
izobraževanje.

Enake ugodnosti pri nakupu 
knjig veljajo za člane Informa
cijskega centra tudi v Knjigar
ni-galeriji Delavske enotnosti v 
Tavčarjevi 5 v Ljubljani, kjer je 
tudi stalna prodajna razstava slik 
in drugih umetniških predmetov.

Podrobna pojasnila lahko do
bite po telefonu: (061) 311-956, 
317-870 ali na naslovu: Infor
macijski center za družboslovje, 
Celovška 43, in Knjigarna-gale
rija, Tavčarjeva 5, 61000 Ljub
ljana.

Posebne ugodnosti v Klubu 
Informacijskega centra in 

lili! Knjigarni-galeriji:
S 20% popust pri nakupu 

m' ' knjig za člane kluba
Hhči • posebne ugodnosti pri

obročnem odplačevanju 
za člane kluba

• 10 % popust za vse štu
dente za edicije Delavske 
enotnosti

• 20 % popust pri paketnem 
nakupu knjig (najmanj 3 
knjige) iz zbirke Družbo
slovje

• v klubskih prostorih so na 
voljo časopisi, revije in 
druge publikacije

• v Knjigarni-galeriji lahko 
dobite na obročno odpla
čevanje tudi slike in druge 
umetniške predmete.

Član kluba lahko postanete 
tako, da izpolnite prijavnico in 
naročilnico za eno od knjig iz 
zbirk, ki jih izdaja založba De
lavska enotnost. Članstvo in vse 
ugodnosti ohranite, če nato 
vsako leto kupite katerokoli 
družboslovno knjigo iz naše 
ponudbe.

Želimo vam srečno in us
pešno novo leto in vas vabi
mo, da v letu 1984 postanete 
naš član.

AKTUALNOIOBVEŠČANIE
Zbirke založbe DELAVSKA ENOTNOST

1. Zbirka DRUŽBOSLOVJE 2. Zbirka KNJIŽNICA SINDIKATI 3. Zbirka AKTUALNA TEMA
V tej zbirki izhajajo temeljna teoretična dela iz družboslovja, 

s: poudarkom na temah, ki znanstveno obravnavajo teorijo in 
prakso samoupravljanja, od »čiste« sociologije do pedagogike, 
zgodovine, umetnosti itd.

Na to zbirko se je mogoče naročiti. Njen program nastaja s 
tesno povezavo z Republiškim svetom Zveze sindikatov Slo
venije. Uvrščene teme so namenjene izvajanju družbenopoli
tičnega usposabljanja.

Na to zbirko se je mogoče naročiti. Njena značilnost je 
sprotno odzivanje na aktualne probleme, zlasti na probleme, 
ki zadevajo uresničevanje dolgoročnega programa ekonomske 
stabilizacije.

4. Zbirka ČLOVEK-DRUŽINA-DRUŽBA 5. Zbirka KNJIGA FOTOGRAFIJ 6. Zbirka POSEBNE IZDAJE
Knjiga v tej zbirki ni priročniška, temveč družboslovno za- V tej zbirki objavljamo monografije slovenskih umetniških y to zbirko uvrščamo ožje usmerjene znanstvene razprave,

snovana. Obsega psihološke, sociološke, zgodovinske teme, fotografov in uveljavljenih fotoreporterjev. priročnike in uradne dokumente,
sega na področje pedagogike, zdravstva itd. Osrednja tema 
obravnave v njej je položaj ženske in družine v družbi.
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IZUMI SKOZI STOLETJA
Leta 1492 je Kolumb stopil na ameriška tla. V nasledn jem stoletju 
so potem potuhtali bager, svinčnik, izšel je prvi časopis, začeli so 
izdelovati umetne ude. iznašli so toplomer in ključna naprava sto
letja je bilo nihalo.

Med leti 1600 in 1700 najdemo tridesetletno vojno, angleško re
volucijo, Ludvik XIV. si je prisvojil vso oblast in konec stoletja 
nosi črn madež — v Salernu so sežgali zadnjo »čarovnico«. Med ' 
izume tega obdobja sodi cigareta, lonec na pritisk, ura na pero, 
daljnogled, logaritemsko računalo, zračna črpalka...

Osemnajsto stoletje — v Rusiji oblast Katarine I., razglasitev ame
riške neodvisnosti, zavzetje Bastilje. Prvič so zaigrali na klavir, se 
potopili z zvonom in poleteli z balonom. Iznašli so papirno kašo, 
strelovod, predilni stroj, vijak in izvijač ter stranišče na izplakova
nje. Obveljal je metričnisistem, prvi zob je navrtal sveder, zavrtel 
se je kroglični ležaj...

Recept o pisanju kozerij

Vozel na robcu
Hudomušna pripoved o rojevanju hudomušnih zgodbic 
iz vsakdanjega življenja

a

Prvi parnik

Po letu 1800 je doživel poraz Napoleon, na prestol je prišla kra
ljica Viktorija, Nemčija je postala država. Napravili so tiskarski 
stroj pa dvokolo, ladijski vijak. Spel jal je prvi tramvaj, zavrtel se je 
električni motor, prasnila prva vžigalica. Izvedli so krvno transfu
zijo, nalepili pisemsko znamko, pogruntali mlatilnico in kosilnico. 
Pa pisalni stroj, telefon, gramofon, avto, kino, radio, parno turbi
no, dizelski motor. Pravcato stoletje izumov torej, v katero sodi 
žal še dinamit, prva strojna puška —■ celo iznajdba aspirina ne 
more več ublažiti glavobola.

Avtomobil
In končno naše stoletje, doba obeh svetovnih vojn, jedrske ener
gije in raketnega orožja... Ogromno iznajdb, ki so se porodile v 
želji po napredku, lažjem življenju, zdravju, udobju, sreči, se je 
izrodilo in se še izrojeva v pravcato eksplozijo morilske tehnike in 
znanosti. Ob razcvetu znanja, pameti, gre nespamet tako daleč, da |!| 
lahko slišimo celo opravičila vojn, češ, saj ljudje prav v vojnem 
času iznajdejo toliko novega. Tako je s tem, več imamo in več 
znamo, več napovedovalcev bodočnosti na znanstvenih osnovah 
svari pred uničenjem. Zmaga pameti pomeni dandanes torej že — 
preživetje.

Prva vodikova bomba

l*
Davi mi je moja ženička na

ročila, naj koj po šihtu pridem 
domov, ker bo skuhala »nekaj 
dobrega«. In mi je naredila na 
robcu vozel, ki naj bi me opo
zarjal na to njeno naročilo.
. Toda prav danes je mlajši 
novinarski kolega sklenil, da bo 
popestril svoje pisanje in napi
sal prvo kozerij o — o delavcih v 
nekem vodovodnem servisu, ki 
med delovnim časom posedajo 
v bližnji krčmi in se jezijo nad 
»mizernimi plačami«, občani 
pa bentijo, ker dneve in tedne 
čakajo na popravilo svojih pip 
in drugih vodovodnih naprav. 
Natipkal je nekaj osnutkov in z 
nobenim ni bil zadovoljen, pa 
me je opoldan poprosil, naj mu 
pomagam in ga podučim, kako 
naj zamesi in speče to ali kako 
drugo kozerijo.

Zdaj je večer in na vozel v 
žepu sem že zdavnaj pozabil. 
Ljudje sedijo pred svojimi ma
limi ekrani, midva pa še vedno 
dobesedno v potu svojih obra
zov rojevava zgodbo o ome
njenih vodovodarjih. Za vsako 
kozerijo namreč potrebujemo 
pripravno lemo, ostro pero, 
vsaj malo hudomušnosti in ko
pito, na katero napnemo svojo 
pripoved. Midva pa nikakor 
nisva mogla najti pravšnjega 
kopita. Zato pravim kolegu, da 
bova jutri nadaljevala, in sežem 
po robcu, da bi si otrl potno 
čelo, pa se mi nenadoma posve
ti. Tako se dogaja z vsemi pisci 
kozerij, pa naj imajo še toliko 
izkušenj. Dostikrat dolgo no
sijo v sebi zamisel, nenadoma 
pa zagledajo lučko in zgodba je 
pečena.

Prva šola, v kateri 
sem se učil 

, abecede pisanja
To resnico sem spoznal že 

pred tremi desetletji", ko sem se 
lotil te zvrsti časnikarskega pi
sanja. Poprej sem bil člankar, 
reporter in- komentator, pisal 
sem le o resničnih dogodkih v 
kolektivih, pa sem kmalu spoz
nal, da mnogi ljudje neradi 
priznajo svoje napake, še zlasti, 
če so objavljene v časniku.

Nekoč sem pisal o češnji, ki 
je rasla sredi tovarniškega dvo
rišča in je vsako leto obrodila 
obilen sad, pa jo je direktor po
sekal, ker je nekega dne zagle
dal na drevesu ves mladinski 
aktiv, seveda med delovnim 
časom. Javno sem ga vprašal, 
kaj bo storil s fabriško menzo, v 
kateri so delavci južinali tudi 

. uro in več in je torej vzrok de
lovne nediscipline. Posekati je 
ne more, sem ugotovil, zato 
sem mu predlagal, da jo zažge. 
In mi je pisal, da še ne ve, kaj bo 
storil z menzo, dobro pa ve, kaj 
bo počel z menoj, če bom prišel 
v fabriko.

Ko so vodilni tovariši ljub
ljanske trgovine prebrali v 
našem listu, kako so si z dvoj
nimi dnevnicami privoščili na 
terenu sladko življenje skupaj s 
prodajalkami v podružnicah, so 
mi grozili s sodiščem. In tamkaj 
bi se tudi znašel, če jih ne bi 
partijski komite in ljudski 
odbor pravočasno razhajkala.

Še v večji primež sem padel s 
svojim pisanjem o ljubezenski 
aktivnosti mariborskega tek
stilnega mojstra, ki si je ustvaril 
v tovarni pravcati harem in iz
koriščal neuke delavke. Nena
sitnega ljubimca so resda obso
dili na nekaj let zapora, meni pa

■

so mariborski očetje svetovali, 
naj v bodoče perem umazano 
perilo kje drugje. To sem tudi 
storil, saj je bilo takšnih paš 
obilo, toda vsak vodilni tovariš 
me je pošiljal drugam, kajti 
vsakdo bi rad bral o svojem te
renu vse najboljše.
Druga šola
me je naučila, kaj je
kozerija

Potlej sem v Trbovljah slišal 
staro knapovsko zgodbo: 
Kopač jo je med šihtom pobri
sal domov, tamkaj pa je zagle
dal nadzornika, ki se je muckal 
z njegovo ženo. In jo je„ucvrl 
nazaj v jamo in kameratom po
vedal, kaj se dogaja v njegovi 
spalnici. Vprašali so ga, kaj je 
storil, toda prizadeti kopač je 
dejal: »Madona, kaj naj bi sto
ril, še dobro, da me ni videl, 
kajti ta gumpec bi mi takoj od
pisal šiht.«

V tej šaljivi zgodbici so vsi 
elementi dobre kozerije. Pri
poveduje o grehu, prizadene pa 
vse grešnike, opozarja na sla
bost, požgečka ljudi in jih po
bara, kako bi ukrepali, če bi se 
znašli v takšnih razmerah.

Toda do tega spoznanja sem 
se dokopal šele nekaj let kasne
je.

Prvo kozerijo sem namreč 
napisal po direktivi takratnega 
predsednika slovenskih sindi
katov,ki me je zadolžil, naj na 
straneh našega lista spregovo
rim o malomarnem odnosu do 
porok. In je dejal, naj napišem 
štorijo, v kateri se bodo »špe- 
glali« vsi, ki so v ljudskih odbo
rih zadolženi, da bi bila skleni
tev zakonske zveze kar najbolj 
svečana.

Izmislil sem si kraj (Rečico), 
župana, ki je kravo peljal k 
biku in je tamkaj toliko onega
vil, da so ženin, nevesta in priči 
požrli vse ohcetno vino in pot
lej nihče ni vedel, kdo sklepa 
zakonsko zvezo, in so morali

obred prestaviti na naslednji 
dan.

V tej nedolžni zgodbi pa je 
bila mina. Nek zakotni belo
gardistični listič iz Trsta jo je 
objavil kot dokaz, da smo rdeč- 
karji razveljavili tudi tako po
memben dogodek, kot je poro
ka. Organi varnosti so obiskali 
vse Rečice na Slovenskem in ko 
so spoznali, da sem-si vso za
devo izmislil, sem jim moral na 
dolgo in široko pripovedovati, 
kaj je kozerija.

Tretja šola, 
v kateri sem spoznal, 
da vsaka zgodbica 
še ni kozerija

Kasneje sem napisal nekaj 
sto zgodb, za katere sem menih 
da so kozerije in tako sem jih 
tudi poimenoval. Ljudje, ki so 
nastopali v njih, lahko povedo, 
da so me dostikrat zmerjali, 
toda skoraj niti enega nisem 
poznal.

Nekoč sem pripovedoval o 
direktorju, ki tolikanj spoštuje 
»svoje« delavce, da jih vabi 
celo na piknik v naravo, kjer se 
tovariško pomenkuje z njimi, 
medtem ko mu delavci zidajo 
počitniško hišico, njihovo delo 
pa plačuje fabrika. Kar štirje so 
mi pisali, da jih moje pisanje 
blati, kajti »tista sredstva« so 
jim podjetja le posodila in jih 
bodo vrnili. Zgodba o starem 
referatu, ki ga vsakokratni 
predsednik sindikalne podruž
nice prebere na občnem zboru, 
zamenja pa le število sestan
kov, je marsikoga spodbudila, 
da mi je pisal. Takšnih odme
vov je bilo obilo. Izmislil sem si 
Jožka Koprivo, ki se je skril za 
zastave v kotu sejne sobe samo 
zato, da bi poslušal razpravo na 
seji izvršnega odbora sindikata 
in ugotovil, kakšna je sindi
kalna politika v tovarni. Zlezel 
je na vrh tovarniškega dimnika 
in grozil, da bo skočil v globino,

če mu direktor, ki ga štiri leta ni 
videl, ne bo obljubil, da bo še 
istega dne obiskal njihov obrat. 
Pognal se je v Ljubljanico, da bi 
omogočil ljudem, ki anonimno 
životarijo, slavo reševalcev, pa 
je moral kar sam splavati na 
breg. Sredi noči je nasilno odprl 
predal pisalne mize predsed
nika delavskega sveta, in zju
traj so delavci brali na oglasni 
deski pravilnik o plačevanju po 
delu, ki so ga sprejeli pred leti, 
pa so nanj pozabili, ker so se 
nekateri raje plačevali po de
lovnih mestih.

Takšne pripovedi so bile 
resda zanimive, toda bile so le 
osnutek kasnejših pravih koze
rij.

Četrta šola, v kateri 
se v kozerijah pojavi 
želo

Poglejmo nekaj primerov.
Poprej sem' denimo večkrat 

opisoval zamenjave direktor
jev in opozarjal, da imajo pri 
tem odločilno besedo ljudje 
izven tovarne, tokrat pa sem 
pisal o komisiji in treh kandida
tih, ki so na isto vprašanje od
govorili takole: prvi je rekel, da 
je tri in tri šest, ker je bil pošte
njak, drugi je dejal,- da je 
sedem, kadar je to v korist ko
lektiva, tretji pa je menil, da je 
pet ali sedem, odvisno od go
spodarskih instrumentov, ki jih 
je predpisala zvezna vlada. 
Koga so sprejeli, sem vprašal 
bralce in hkrati odgovoril: Ti
stega, ki ga je župan poslal.

Zgodba ima torej na koncu 
ost, ki zbode bralca in pokaže 
na napake.

V tovarno je prišla nado
budna novinarka, ki je iskala 
senzacije, in ko je slišala, da se 
delavci v sejni dvorani kregajo, 
se jim je pridružila in jih spra
ševala, zakaj so prekinili delo. 
Pa so ji rekli, da zavoljo topih 
zobotrebcev. Pojasnili so ji, da 
zobotrebce izvažajo v Italijo, 
tamkajšnji kupec pa jih je vrnil, 
ker so tako topi, da jih ni moč 
"uporabljati. Punca jim ni verje
la, kajti za prekinitev dela je 
moral biti po njenem mnenju 
kak bolj (ehten razlog. In ko sp 
ji povedali, da pri njih vedno 
prekinejo delo, če sestankuje
jo, je razočarana odšla; upala je 
namreč, da delavci stavkajo.

Lahko pa je vsaka kozerija 
ena sama bodica, kot na primer 
zgodba o fifiju, ki se tovarišici 
Gorjan o vi tolikanj smili, da mu 
naenkrat noče odsekati vsega 
repa, pač pa mu vsak mesec 
odreže le košček.

Pa naj bo teh izkušenj o pisa
nju kozerij dovolj, kajti večer 
je in z mladim kolegom morava 
napisati zgodbo o vodovodar
jih. Dejal sem že, da sem pose
gel po robcu in se mi je posveti
lo. Vozel! Kaj vse človek lahko 
'naredi z vozlom na robcu.

In sva v eni sapi natipkala 
kozerijo o upokojeni Metki, ki 
je odšla na koline v rojstno vas, 
in o vodovodarju Janezu, ki je 
zjutraj našel v žepu zavozljan 
robec in kljub najboljši volji ni 
mogel ugotoviti, na kaj naj bi _ 
opozarjal ta Metkin vozel. 
Obudil je vse pogovore z njo v 
zadnjih nekaj dneh in najbolj 
so ga zaskrbele njene. grožn> 
da bo dobila drugega dedca, ce 
ne bo nehal zahajati v krčmo, 
saj je danes vsak dinar tolikanj 
dragocen, čeprav tako malo 
velja. In ko je celo v sanjah 
videl Metko v objemu drugega, 
se je naslednje jutro poslovil od 
pivskih bratcev in poslej garal 
kot črna živina.

Ko pa se je Metka vrnila 
domov, je rekla Janezu: »No, 
dragec, si kaj mislil name? Celo 
vozel sem ti naredila na robcu, 
da me ne bi pozabil«.

O vozlu na mojem robcu, ki 
me je opozarjal, naj takoj po ’ 
delu pridem domov, pa se bova 
z ženo pogovarjala jutri, kajti 
zdaj že spi. Toda ta pomenek 
bo buren in v njem prav gotovo 
ne bo tolikanj potrebne zakon
ske besede »dragec«.

Janez Voljč
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PRAZNIČNA NAGRADNA 
KRIŽANKA

m
Rešitev praznične nagradne 

križanke pošljite do 17. januarja 
1984 na naslov: DELAVSKA 
ENOTNOST Ljubljana, Celov
ška c. 43, s pripisom na ovojnici: 
NOVOLETNA NAGRADNA 
KRIŽANKA. Podelili bomo 
petnajst nagrad, 4n. sicer: deset 
denarnih, 11. nagrada — pol
letna naročnina ha Našo ženo, 
12. nagrada — Knjižnica Sindi
kati št. 65 — Odnosi med Vati
kanom in Jugoslavijo po letu 
1960, 13. nagrada — knjiga 
Okus po prahu, 14. nagrada — 
album za vizitke, 15. nagrada —■ 
miniplaner.

Rešitev nagradne 
križanke št. 41

ANAKONDA. PRAGA, AMI, 
KAROLINGI. OSVAJALEC. 
APELES. ALOR. ALABAMA. 
BAKU. ATMOSFERA. »RO. 
ADAMS. RI. AIL. NATORP. 
BORIS STREL. RADAR. RAST
KO. GOST. INA. NIT, ISTIKLAL. 
DK. ISAR. TOKIO, OKUS, KANT. 
KING. MAMA

Izžrebani reševalci 
nagradne križanke št. 41

1. nagrada 500 din: Stane 
Murnik, Velesovo 47. 64207 
Cerklje;

2. nagrada 400 din: Albinca 
Mlinar, Delpinova 14, 65000 
Nova Gorica;

3. nagrada 300 din: Jadranka 
Kariž. Tržaška 51 a, 61000 Ljub
ljana.

Nagrade bomo poslali po 
jpošti.

Delavska
enotnost
Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slo
venije
Ust je bil ustanovljen 20. novembra leta 1942.

Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 
15. novembra leta 1967, ob njeni 25-letnici. odli
koval z redom zaslug za narod z zlato zvezdo.

Izdaja ČGP Delo — tozd Delavska enotnost, 
61000 Ljubljana, Celovška cesta 43, poštni pre
dal 313-VI; telex 31 787

Glavni urednik in direktor tozda: Dušan Gačnik

Odgovorni urednik: Franček Kavčič

člani uredništva: Andrej Agnič (fotoreporter), 
Ciril Brajer (energetika). Marjan Horvat (družbe
nopolitični sistem). Meri Jurca (tajnica), Ivo Kuljaj 
(socialna politika), Damjan Križnik (reportaža), 
Emil Lah (zunanja politika), Franci Mulec (teh. 
urednik), Boris Rugelj (gospodarjenje), Sonja 
Seljak (lektorstvo, redakcija), Janez Sever (re
portaža), Peter štefanič (sindikalna politika in pri
loge). Andrej Ulaga (namestnik odgovornega 
urednika), Janez Voljč (posebne naloge) in Igor 
Žitnik (izobraževanje, kultura).

Pomočnik direktorja tozda Milan Živkovič

Telefoni: glavni urednik in direktor tozda 322-778. 
odgovorni urednik 313-942, pomočnik direktorja 
tozda 322-778, tajništvo uredništva 313-942

Naročniška centrala 321-255, 311-956 in 
323-951

Založba Delavske enotnosti. Celovška c. 43, 
Ljubljana, odgovorni urednik 323-951

Uredništvo: Naš delavec, skupna revija sloven
skih časnikov in revij, Ljubljana, Celovška c. 43,
311- 956

Uredništvo: Naša žena, Ljubljana, Celovška 43. 
321-255 in 321-651

Center za razvijanje obveščanja v združenem 
delu in servis za tisk glasil organizacij združe- . 
nega dela, Ljubljana, Celovška c. 43,320-403 in 
323-951

Ekonomsko komercialni sektor, Ljubljana, Ce
lovška c. 43, 320-403

Računovodstvo, Ljubljana, Hrvatski trg 3,
312- 125 in 310-923

Žiro račun 50100-603-41502

Knflgarna galerija. Ljubljana, Tavčarjeva ulica 5. 
317-870 in 312-691

Posamezna številka Delavske enotnosti 10 din, 
letna naročnina 520 din. Rokopisov in nenaroče
nih fotografij ne vračamo. Poštnina plačana v go
tovini.

Tisk Ljudska pravica Ljubljana

Izdajateljski svet Delavske enotnosti: Drago So
iger (predsednik). Ciril Brajer. Magda Erbež- 
nik-Bučar, Dušan Gačnik, Alfred Gdavšek. Jože 
Hozjan, Franček Kavčič, Vlajko Krivokapič, Ivo 
Miglič. Leopold Perc. Jože Peterkoč, Brane 
Praznik, Pavel Stupnikar, Andrej Ulaga in Igor 
Žitnik.
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Ob štiridesetletnici drugega zasedanja Avnoja (6)

Bratstvo in enotnost
zagotavljata srečo našim narodom
Objavljamo nekaj misli tovariša Tita o rojstvu nove Jugoslavije in o uresničevanju sklepov zasedanja v Jajcu, ki so bili in so 
ostali temelj skupnega življenja enakopravnih jugoslovanskih narodov

... Nacionalistične deforma
cije nastajajo tudi zaradi etati- 
stično-birokratskih teženj, ki 
zavirajo procese mednacio
nalne integracije. Zaradi njih 
prihaja po eni strani do biro- 
kratsko-centralističnih teženj, 
do unitarističnega ignoriranja 
družbenoekonomske funkcije 
republik in avtonomnih pokra
jin, po drugi strani pa do teženj 
po zapiranju v ,svoje meje'. 
Obe težnji sta v bistvu naciona
listični in enako škodljivi za 
normalni proces ekonomske in 
družbene integracije...

... Prav tako obstajajo zgre
šena pojmovanja o funkciji 
kulture in izobraževanja pri 
zbliževanju narodov in narod
nosti. Pogosto pozabljamo, da 
proces povezovanja in zbliže
vanja, ki raste iz interesov in 
prizadevanj narodov ter iz 
same narave kulturnih in izo
braževalnih dejavnosti, ne ne
gira, temveč upošteva obstoj 
nacionalnih posebnosti v kul
turnem ustvarjanju vsakega 
naroda, ki se prav s tem tudi 
bogati. Zbliževanje nacional
nih kultur, ki vedno vsebujejo 
različne specifične elemente, je 
družbeni in kulturni proces, ki 
sta mu internacionalistična to
lerantnost lahko le v pomoč, 
medtem ko ga nacionalistični 
predsodki, nestrpnost in ozko

srčnost nedvomno otežujejo in 
zavirajo. To enako velja tudi za 
tiste oblike nacionalizma, ki se 
razglašajo za .superiorno' 
povzdigovanje nad nacionalne 
kulture, baje v imenu splošne 
jugoslovanske kulture.«

Republike naj imajo 
najširše možnosti 
samoupravljanja

Ustavna dopolnila v letih 
1967 in 1971, ki so začela ob
dobje samoupravne graditve 
države (ta proces se je končal z 
novo ustavo leta 1974) so 
spodbudila Tita, da je 8. aprila
1971 v Bugojnu govoril o po
menu teh sprememb.

»V okviru sistemskih spre
memb se s federacije zdaj pre
našajo na republike večje pri
stojnosti in odgovornosti, kaj
pada zlasti na področju gospo
darstva. Skratka, prizadevamo 
si zadeve razčistiti, da bomo 
imeli, kakor se temu reče, čiste 
račune, da bo vsaka republika, 
vsak narod vedel, pri čem je. 
Tako jutri ne bo mogel nihče 
obtoževati drugega, da ga izko
rišča, da ga ropa, da mu kdo kaj 
naskrivaj podtika itd. To pa se 
je doslej dogajalo. Prav zaradi 
tega, ker je vse to dozorelo in 
ker to moramo urediti, bo spre
jetje ustavnih dopolnil po

mojem mnenju v veliko korist 
za nadaljnjo krepitev naše so
cialistične skupnosti. Nekateri 
bi želeli prikazati, zlasti kadar 
gre za prenašanja večjih pri
stojnosti, večjih pravic na re
publike, da pomenijo dopolnila 
dezintegracijo naše sociali
stične države. Mislim, da je to 
zelo huda zmota. Če mislijo 
tako nekateri dobronamerni 
ljudje, se motijo. So pa tudi 
zlonamerni ljudje, ki prav 
dobro vedo, za kaj gre, pa jim 
je to napoti. Moti jih namreč 
krepitev naše socialistične 
skupnosti, ki more biti močna 
le, če bodo s svojim statusom, s 
položajem, v katerem so, zado
voljne vse republike, vsi narodi 
in narodnosti. Samoupravlja
nje se ne more normalno in 
pravilno razvijati, če republike 
ne bi imele najširših možnosti 
samoupravljanja.«

Delavskemu razredu 
smo veliko 
obljubljali, a malo 
tega izpolnili

Tito je neštetokrat govoril in 
pisal o vlogi in pomenu delav
skega razreda. Naj zapišemo 
njegovo misel, izrečeno na 
XXI. seji predsedstva ZKJ de
cembra 1971.

»Bile so težnje, da je treba 
delavski " razred popolnoma 
vključiti v nacionalne okvire. 
Toda v Jugoslaviji je le en de; 
lavski razred. Delavski razred 
vse Jugoslavije. Ne samo zato, 
ker so delavci premešani, ker v 
Srbiji, Sloveniji, Hrvaški in v 
drugih republikah delajo sku
paj ljudje različnih narodnosti. 
Delavski razred je enoten za
voljo več razlogov, zlasti idej
nih, in v nobenem primeru ne 
more dovoliti, da bi ga prešte
vali, kadar gre recimo za zapo
slovanje. Zmeraj sem bil za to, 
da pride v našem gospodarstvu, 
v našem javnem življenju 
sploh, sposobnost na prvo 
mesto, da pa se seveda upoš
teva tudi nacionalni moment, 
da zavoljo tega ne bi prihajalo 
do negativnih pojavov. Skrat
ka, povedati želim, da* delav
skega razreda ne moremo loče
vati po republikah. Delavski 
razred je jugoslovanski. Ven
dar je odločilni dejavnik predv
sem v svoji republiki, in to 
mora biti čedalje bolj; biti mora 
najpomembnejši dejavnik 
oblasti v republiki... Delav
skemu razredu smo veliko ob
ljubljali, a malo tega izpolnili.
Zato moramo odločneje ure
sničiti ravno tista dopolnila, ki 
zadevajo delavski razred.«

Mednacionalni odnosi 
in samoupravljanje

Tudi na X. kongresu ZKJ 
leta 1974 je Tito govoril o od
nosih med jugoslovanskimi na
rodi in narodnostmi.

»Nov značaj federacije, 
kakor je bil izražen najprej v 
ustavnih dopolnilih in nato še v 
novi ustavi, izpričuje dosled
nost zveze komunistov in vseh 
socialističnih sil, da tudi odnose 
med narodi in narodnostmi ra
zvijajo na temeljih, na katerih 
gradimo ves družbeni sistem.

S svojo aktivnostjo med 
kongresom — predvsem pa z 
bojem za socialistično samou
pravljanje — je zveza komuni
stov dala močan pečat nadalj
njemu uveljavljanju in utrje
vanju razrednega samouprav
nega koncepta v razvijanju 
mednacionalnih odnosov. S 
tem je potrdila svojo revolu
cionarno doslednost pri uresni
čevanju nacionalne enako
pravnosti ter krepitvi bratstva 
in enotnosti narodov in narod
nosti Jugoslavije.

Spremembe zaradi krepitve 
samoupravljanja so sprejele 
nacionalistične sile kakor iz
gubo svojih položajev. Zato so 
šle neposredno v zaostrovanje 
mednacionalnih odnosov z na-

Zbral in uredil Janez Voljč
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rnenom, da tokove družbenega 
razvoja speljejo na pota bur- • ^ 
žoaznega nacionalizma iri biro
kratskega centralizma. Tem 
težnjam in silam, ki so začele 
spodkopavati enotnost in te
melje naše skupnosti, je zveza 
komunistov morala napovedati 
brezkompromisen boj.« Y

V Titogradu pa je 25. fe
bruarja 1977 (torej štirideset 
let po članku, objavljenem v 
»Proleterju«, v katerem je za
pisal, da mora biti Jugoslavija 
»svobodna skupnost svobodnih %. 
narodov«) dejal:

»Socialistično samouprav
ljanje je mednacionalne od
nose vsebinsko obogatilo. 
Ustvarja najboljše možnosti za 
nacionalno enakopravnost, 
brez katere se v naši mnogona- 
cionalni skupnosti tudi samou
pravljanje ne bi moglo razvija
ti.«

Celotno Titovo delo je 
edinstven prispevek k boju za 
svet enakopravnih in svobod
nih narodov, za dostojanstvo 
človeka in za humane odnose 
med ljudmi. Je pa tudi kažipot v 
prihodnost. Marsikatera zdajš
nja napaka nam bi bila prizane
sena, če bi se vsi ravnali tako, 
kot je pripovedoval in zahteval 
tovariš Tito.

TOVARNA USNJA SLOVENJ GRADEC, TOZD PREVENT

USTVARJALNOST 
ZAGOTAVLJA USPEHE
PROIZVODNI PROGRAM: IZDELAVA ZAŠČITNE KONFEKCIJE, ZAŠČITNIH ROKAVIC, 
AVTOMOBILSKIH PREVLEK
Prevent, TOZD v sestavi de
lovne organizacije Tovarne us
nja Slovenj Gradec, se je med 
desetletjem zavzetega dela, 
vztrajnosti, odrekanj, pred
vsem pa tovariške kolektivne 
zagnanosti, razvil iz majhne 
obrtne delavnice v uveljavlje
no podjetje s 350 zaposlenimi, 
ki ustvarjajo sedaj že več kot 
800 milijonov dinarjev letne 
realizacije. Njihova osnovna 
dejavnost je izdelovanje avto
mobilskih prevlek, delovnih 
zaščitnih oblek in rokavic.
S preudarnim načrtovanjem in 
predvsem kakovostjo so uspeli, 
da sedaj že več kot 25 odstot
kov vse svoje proizvodnje pro
dajo na zahodni trg, kjer na 
leto zaslužijo poldrugi milijon 
ameriških dolarjev. Predvsem 
gredo dobro v denar sedežne 
garniture, saj izdelajo tudi do
50.000 garnitur in preko koo
peracijskih poslov zagotavljajo 
vse potrebno tudi za TAS. Ob 
sodelovanju s tujim partner
jem (dodelovalna dela) izvozi
jo mesečno tudi do 20.000 ko
sov zaščitnih delovnih oblek in 
rokavic, za domači trg pa izde
lajo mesečno 15.000 zaščitnih 
delovnm oblek in tudi do
30.000 parov zaščitnih rokavic. 
Z rastjo proizvodnje so se po-

\ večali tudi proizvodni prostori. 
Danes ima Prevent že 4000 m2 
pokritih prostorov. Gre za so
dobno urejene dvorane, ki za
gotavljajo delavcem vse po
trebno za dobro počutje v de
lovnem okolju in sodoben in
dustrijski ritem proizvodnje. 
Samo v zadnjem letu so svoje 
prostore povečali za 1000 m2. 
Poleg čimbolj ših delovnih po

gojev vzorno skrbijo tudi za 
družbeni standard svojih de
lavcev, in predvsem delavk, saj 
je več kot 90 odstotkov vseh 
zaposlenih žensk.
TOZD Prevent je ena redkih 
organizacij, kjer vzorno skrbi
jo za družbeni standard zapo
slenih. Vzorno urejene so sani
tarije, garderobe in obrat druž
bene prehrane.
Delavci dobivajo tople obroke 
malice brezplačno, na voljo pa 
imajo tudi avtomat, ki jim po
nuja več kot 20 napitkov in ob 
vsakem času tudi kavo. Če jim 
tovarna zagotavlja malice 
brezplačno potem ni treba po
sebej omenjati, da so tudi cene 
napitkov nizke.
Seveda pa vedno ni bilo tako. 
Živi so še spomini na prve za
četke leta 1951, ko so se poiz
kusno lotili izdelave zaščitnih 
rokavic. Dve leti pozneje je ta
kratno mestno sedlarstvo in ta
petništvo pričelo dobavljati 
večje količine zaščitnih sred
stev kupcem v Sloveniji in Hr- 
vatski. S preselitvijo v nove 
prostore se je ob izredni zagna
nosti marljivega in ustvarjalne
ga kolektiva proizvodnja vse 
bolj povečevala in že prerašča
la prostorske zmogljivosti. Nji
hovi zaščitni izdelki so dobivali 
na trgu vse večjo veljavo. 
Obrtno podjetje komfort-za- 
ščita Slovenj Gradec, ki je do 
leta 1971 zaradi zahtev trga 
doživel nekaj kakovostnih or
ganizacijskih preoblikovanj, 
tudi ni več ustrezal vse večjim 
zahtevam trga. Začeli so ra
zmišljati o popolnejši in učin
kovitejši obliki proizvodnje za
ščitnih sredstev. Zaradi potreb

neposredne proizvodnje, ki jo 
je narekoval trg, se je izobliko
vala industrija delovnih zaščit
nih sredstev Prevent Slovenj 
Gradec.
Delovno ustvarjalna zagnanost 
pa s tem ni zaostala, marljiv 
kolektiv je vedno hitreje na
predoval. Najprej so se pove
zali s tovarno Toper iz Celja in 
leta 1975 so se na referendumu 
odločili za integracijo. Kmalu 
sta iz ene TOZD nastali dve: 
TOZD Prevent Slovenj Gra
dec in TOZD Mislinje.
Iskanja in snovanja k boljšemu 
pa so šla nezadržno svoja pota. 
Utrdilo se je sodelovanje s To
varno usnja Slovenj Gradec, ki 
je bila tedaj (v sedemdesetih 
letih) dobro povezana z avto
mobilsko industrijo. V Preven
tu so začeli izdelovati sedežne 
garniture za zahodnonemško 
firmo VW in za domači TAS. 
Pozneje so proizvodnjo razširi
li, začeli so izdelovati zaščitne 
sedežne prevleke za »drugo 
vgradnjo« kot jih popularno 
imenujejo.
Sodelovanje s Tovarno usnja 
Slovenj Gradec, je postajalo 
vse bolj neposredno, k čemur 
je seveda pripomogla tudi lo
kacija v istem kraju. Tako so se 
leta 1977 na referendumu izre
kli za odcepitev od Topra in 
priključitev v delovno organi
zacijo Tovarne usnja Slov. 
Gradec, kjer v petih TOZD 
(Uteks, NTU, Kosi, Mikon in 
Prevent) združuje delo nad 
1300 zaposlenih.
Kljub številnim spremembam, 
ki jih je kolektiv Preventa do
življal, pa ustvarjalna hotenja 
niso nikoli niti za trenutek za

mrla. Najpomembnejša naloga 
kolektiva Prevent je ustvariti 
čim boljše pogoje za gospodar
jenje in pridobivanje dohodka. 
Prav takšna usmeritev in zag
nanost jih je pripeljala do no
vih prostorov na novi lokaciji, 
v kateri sedaj domujejo že de
veto leto.
Opisovanje razvojnih faz 
najbrž ni potrebno. Naj pove
mo le to, da so njihovi izdelki 
vedno bolj iskani na domačem 
in tujem trgu. Proizvodnja je v 
zadnjih letih naraščala s pet in 
več odstotno rastjo na leto, 
hkrati s tem pa se je večala tudi 
prostorska stiska. Kot smo na 
začetku že omenili, so jo delno 
omilili z dozidavo in tako omo
gočili nadalnje vključevanje v 
mednarodno delitev dela.
Ob tolikšni ustvarjalni zagna
nosti seveda ne morejo tudi 
mimo težav, ki v današnjih 
zaostrenih pogojih gospodarje
nja zadevajo tudi Prevent. 
Trudijo se z zagotavljanjem re
produkcijskega materiala, tež
ko zagotavljajo sredstva za de
vizno združevanje in zato ima
jo težave pri vključevanju na 
zunanjem trgu, še posebej, ker 
se iz meseca v mesec spremi
njajo predpisi pa omejevanje 
investicij in še mnogo drugega, 
kar jih omejuje.
Skoraj polovico strojnega par
ka in druge tehnične opreme je 
avtomatizirano. Primanjkuje 
materiala za osnovno repro
dukcijo, na razširjeno pa sploh 
pomisliti ne smejo. Če bi pote
kalo vse tako, kot si zamišljajo, 
bi po mnenju direktorja Jožeta 
Kozmusa, bila njihova realiza
cija še bistveno večja. Pa ven
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dar, kolektiv ki ima za seboj 
tako pestro in uspešno preho
jeno razvojno pot, tudi ob teh 
težavah ne klone. Snujejo nove 
izdelke in v njihovih proiz
vodnih programih ^e vedno za
slediti kaj novega. Tako so npr. 
prav sedaj začeli izdelovati 
smučarske rokavice - nov izde
lek, ki je na domačem trgu zelo 
iskan. Za začetek bodo poslali 
na trg prvih 20.000 parov. 
Dobri uspehi na domačem trgu 
in pri vključevanju v zahodni 
trg so najboljše zagotovilo de
lavcem temeljne organizacije 
Prevent, da so na pravi poti in 
da lahko še naprej pričakujejo 
dobre poslovne uspehe in do
stojno mesto, ki so si ga s pri
dnostjo in delom svojih rok 
priborili doma in na tujem. 
Devetdeset odstotkov zaposle
nih je žensk, ki so zvečine tudi 
matere, od domov in tovarne 
jih loči na desetine kilometrov, 
vendar te ženske - delavke od
govorno opravljajo tudi naloge 
v samoupravnih organih, inte

resnih skupnostih in družbeno
političnih organizacijah v 
TOZD in krajevnih skupno
stih. Ob vsem tem pa najdejo 
čas tudi za izobraževanje in 
strokovno izpopolnjevanje. , 
Zavedajo se, da je za dobro 
gospodarjenje potrebno tudi 
znanje, potrebna je zavest, kot 
pravijo. To spoznanje pa je go
tovo tisto, kar daje delavkam 
zaupanje in zagnanost, to jih 
združuje. Vse to je tudi pripo
moglo k uspehu in slovesu, ki 
ga ima TOZD Prevent in si ga 
je pridobil z kakovostnimi iz
delki in osveščenim delom.
Ob novem letu je naj večja že
lja tega marljivega in ustvarjal
nega kolektiva, da bi bili tudi v w 
prihodnje kar najbolj uspešni. 
Zagotavljajo, da bodo z do
brim delom prispevali svoj de
lež k stabilizacijskim prizade
vanjem. Z enakimi željami na
slavljajo tudi čestitke vsem 
svojim poslovnim partnerjem. x
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KARL FOKTER:

Nobenemu izumitelju
ni z rožicami postlano

Karl Fokter s profesorjem Weiblom ob praznovanju 25. obletnice 
diplome na elektrotehniški šoli v Ljubljani.

Rodil se je na Teznem pri 
Mariboru. Vojna vihra mu je 
vzela starše. Po nižji gimnaziji 
se je odpravil na tehniško šolo v 
Ljubljano. Po končani tehniški 
šoli je sicer dobil pet tisočakov 
štipendije in s prihranki pririnil 
do sedmega semestra na fakul
teti v Ljubljani, vendar je oma
gal in se zaposlil pri štipenditor
ju, v bistriškem Tobiju.

Zdaj živi na Koroški cesti v 
Mariboru, delo pa združuje v 
Elektrokovini. Po naših podat
kih bi moral biti eden izmed 
treh slovenskih izumiteljev, ki 
so si izborili status svobodnih 
poklicev in živijo samo od svo
jih izumov.

»Ta podatek je napačen. 
Noben pravi izumitelj pri nas 
ne mpre živeti samo od svojih 
izumov kot svobodni umet
nik,« pravi, ko se pozno po
poldne končno sestanemo v

čen, da sem zbral denar in si 
kupil avto.«

— Odkod potem podatek, 
da ste svobodni umetnik?

»Ta podatek je točen. Bil 
sem svobodni umetnik. Moral 
sem biti, če sem si hotel oskr
beti socialno varnost. Delal

Pri nas je merilo za položaj 
še vedno papir in ne znanje. 
Tako lahko, če si količkaj 
sposoben, s tem papirjem 
obdržiš visok položaj vse 
do upokojitve, ne da bi 
ti bilo treba pošteno delati...

sem na izumu, za katerega 
doma nisem našel pokrovitelja. 
Povabili so me v tujino, zato 
sem moral formalno med svo
bodnjake. V resnici pa nisem 
nikoli menjal službe. Le zaradi 
združevanj in razdruževanj je v 
moji delovni knjižici toliko pe- mladež nenehno pripravljal do Kje naj namreč izumitelj svojo 

idejo uresniči v praksi. Kdo bo 
zadevo plačal, kdo plačal zašči
to. Poglejte primer, na katerem 
zdaj delamo. Gre za .energet
sko okno'. To je zadeva, od ka
tere pričakujemo tudi velike 
gospodarske učinke. Na srečo 
smo v Mariboru našli tri kolek
tive, ki projekt podpirajo. Gre 
za denar, ki ga izumitelj sam ne 
premore.

Poglejte: živimo v družbi, 
kjer naj bi bilo vse družbeno. 
Tudi po zakonu. Mar je potem 
bistveno, ali ta kolektiv živi in 
dela v tej ali oni republiki, ko 
imamo vsi koristi? Te stvari 
niso rešene. Pri nas je osnovni 
problem v — zavisti! Hodil sem. 
po svetu, a tolikšne zavisti 
nisem nikjer srečal. Vabijo me 
v tujino. Bil sem gost firm, ki v 
svetu nekaj pomenijo.

Druga težava je v zaščiti 
doma. Prenekatera zamisel 
ostane- nerealizirana, ker izu
mitelj nima denarja za njeno 
zaščito. Poleg tega je postopek

njegovem stanovanju. Med de
lovnim časom mu besedičenje 
ni bilo povšeči, potem je moral 
še k nekemu izumitelju, da bi 
skupaj rešila problem, in ko 
•smo ga končno pričakali pred 
stanovanjem, se je začel spuš
čati že mrak. Tako živi vsak 
dan. Če pride slučajno oh prej 
iz službe, se takoj prelevi v ku
harja, če se vrne prej žena, ona 
pristavi kosilo. To kosilo je v 
resnici potem že večerja. Med
tem ko je pristavljal kosilo, smo 
začeli počasi drezati vanj, ker 
Kart Fokter spada med tiste 
ljudi, ki ne govorijo dosti, naj
manj pa o sebi in svojem delu.

»Resnični izumitelj ni člo
vek, ki bi z eno iznajdbo zaklju
čil svoje delo. Poleg tega tudi 
vsak izum ne navrže toliko, da 
bi lahko živel brez dela. Ves 
razpoložljiv denar vlagaš v 
opremo, v nov izum. Meni je 
nedavno uspelo premagati 
želje po opremi, to zdaj ni 
težko, ker je uvoz onemogo

čatov.«
Svoj prvi izum je Karl Fokter 

predložil že v tehniški šoli in 
zanj dobil odlično oceno vse do 
konca šolskega leta. Prvi izum, 
za katerega je dobil denarno 
nagrado, je bilo električno sti
kalo z osmimi položaji. Ker ta
krat Tobi ni imel denarja za 
zaščito in velikoserijsko proi
zvodnjo, so v tujini predložili 
stikalo s sedmimi položaji, ga 
zaščitili in z njim preplavili trg.

— Kaj se v človeku prema
kne, da postane izumitelj? 
Kakšne lastnosti, naravne da
nosti mora imeti?

»To me preveč vprašate. Po 
naravi sem veseljak. Vsaj bil 
sem. V mladosti ni bilo nobene 
pdsje procesije, da ne bi bil zra
ven. Mislim, da je najbistve
nejše okolje, vzgoja, da nisi za
dovoljen z danim. Zase in za 
svojo generacijo, ki je obisko
vala tehniško šolo v Ljubljani, 
vem, da je bil odločujoč profe
sor. To je profesor Weibl. ki je

razmišljanja. Ta profesor je za 
našo družbo naredil več kot 
kdorkoli, ki ga poznam. To do
kazujejo tudi njegovi nekdanji 
učenci, ki so danes inženirji, 
magistri in doktorji znanosti.«

— Pravite, da ste bili vese
ljak.

»Da. zdaj sem že bolj zagre
njen. Vsak, ki želi kaj spreme
niti, je neučakan. Ker se pri nas 
počasi ali nikakor nič ne pre
makne, nujno prideš v konflikt 
z okoljem. In ker se to nenehno 
ponavlja, postaneš zagrenjen «

— Vam tega ne bi prisodili, 
če vemo, da imate čez 40 paten
tov.

»Toliko jih je? Menda res. 
Toda pri tem moramo nekaj lo
čiti. Ni namreč vseeno, kaj tvoj 
izum vsebuje. Dejstvo je, da pri 
nas največ hvale in priznanj 
dobe tisti, katerih iznajdba 
nima praktične vrednosti. Z 
ostalimi pa so težave.«

— Kakšne?
»Začno se že takoj po ideji.

pri nas nerazumljivo počasen. 
Po sedmih letih dobivam iz Za
voda za patente v Beogradu za
hteve, da moram poslati do
datno dokumentacijo, medtem 
ko je bil isti patent v ZR Nem
čiji potrjen nekaj mesecev po 
predložitvi in v Sovjetski zvezi 
po letu dni. Iz Beograda pa za
htevajo, ker se je medtem 
spremenila naša zakonodaja, 
neke dodatne obrazložitve. Še 
huje pa je to, da so medtem po 
novi zakonodaji prosilci morali 
priložiti kolek za 30 dinarjev. 
Če ne, predloga sploh ne upoš
tevajo. In zdaj nesmisel — vsi 
predlogi, ki niso zaščiteni na 
zavodu za patente, so na vpo
gled komurkoli. In kaj je laž
jega kot predlog prekopirati, 
prerisati in ga izkoristiti v tuji
ni. To se nam dogaja iz leta v 
leto. Lahko vam naštejem vrsto 
primerov. Žalostno je to, da 
tudi v času stabilizacije potem 
te izdelke — uvažamo...«

— Kaj pa Novum v Ljublja
ni?

»Tudi ta nima dovolj denar
ja. Rešitev je v združevanju, 
kot je to moj zadnji primer. 
Novum z Janom, kakršenkoli je 
že, ima svoje poslanstvo in je 
mnogo naredil. Tudi Jan. Če 
nič drugega, je Jan neverjeten 
vztrajnež pri spodbujanju izu
miteljev, ki so, kot vemo, pogo
sto na robu obupa. Jan najde 
čas in način, da vsakomur po
maga. In kaj je več, kot to, če je 
rešil en'sam izum.«

— Ste. tudi vi kdaj obupali?
»Ljudje mojega kova so ne

nehno na robu obupa. Najprej, 
ko- ne morejo uresničiti svoje 
zamisli. Potem, ko naredijo

Trdim, da je Jugoslovan 
bistrejši od kateregakoli 
pripadnika drugih narodov 
Evrope. Tudi kot strokovnjak 
ima širše znanje.
Zato je v tujini tudi cenjen. 
Le doma je povsem druga
če...

prototip. Jaz živim v transu, 
dokler zadeva ne steče. To naj
bolje ve moja žena. Do nje sem 
bil' izredno grob, ker sem za
hteval. naj me razume, naj po
dredi življenje temu. Poglejte 
primer, ko sem prišel zvečer 
domov in ji povedal, da sem 
prekinil delovno razmerje, ker 
grem v Nemčijo. Ob desetih 
zvečer sem jo peljal v bolniš
nico zaradi srčnega napada, o 
polnoči sem odpotoval v Nem
čijo. Vsa stvar je bila v tem, da. 
nisem vedel, kaj me v Nemčiji 
čaka, ali bom uspel, kako bomo 
živeli. Po treh mesecih sem se

vrnil in se zakopal v drugo 
stvar. Od žene sem vedno pri
čakoval, naj to razume.«

— Če bi, katerega od vaših 
izumov ali doslej opravljenega 
dela bi uvrstili na prvo mesto?

»Po moje je največje delo, ki 
ga mora vsak opraviti in je za 
družbo najpomembnejše, 
vzgoja otrok. Svoje življenje 
bom opravičil, če bo moj sin 
pošten, priden in če bo spošto
val delo.«

— Družba vrednoti tudi 
vaše drugo delo. Imate vrsto 
priznanj.

»To je minljivo. Razvoj gre 
tako hitro naprej, da tega pre- 
nekateri še niso doumeli. Zakaj 
menite, da kapitalist tako

Na zavodu za patente 
bi morali takoj ločiti zrno 
od plevela in dati prednost 
izumom s področja energije, 
izvoza in prehrane.
Toda ni tako. V Beogradu 
najprej pogledajo, če je 
na predlogu kolek za 30 
dinarjev...

spodbuja in dobro plača izum? 
Da je prvi in konkurenčen. 
Tega pri nas še ni. Po moje je 
rešitev za naše gospodarske ra
zmere treba iskati prav tu. Več 
narediti, lažje narediti in kvali- 
tetneje narediti. Žal še nismo 
prav naravnani. Tudi ta mno
žičnost in razdeljevanje priz
nanj, predvsem pa nagrad raz
nim inovatorjem, ne gre v prid 
kakovosti. Eno je predlog za 
nadomestitev petih vijakov s 
tremi, za zamenjavo petmili- 
metrske pločevine s trimilime- 
trske ali namesto kovine vgra
diti umetno snov, eno pa pred
ložiti povsem nov izum. Žal ima 
inovator zaradi velikih pri
hrankov mnogo večjo gmotno 
korist od izumitelja.«

Janez Sever


